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UVODNIK 

SIMONA ŠOLINIČ 

Odkrivanje grehov 
Mnogi so lahko te dni slišali, da 

se je »zgodil Novi tednik in duhov
nik je moral oditi«. Roko na srce, 
vsi vemo, da duhovnika, ki je bil pred 
leti pravnomočno obsojen zaradi 
spolnega napada na osebo mlajšo 
od 14 let, ni »odneslo« pisanje na
šega časopisa. Odšel je zaradi sebe. 
Pravzaprav bi po mnenju: premno
gih moral oditi še tisti dan, ko je bi
la izrečena sodba. Neuradno smo iz
vedeli, da je ta duhovnik pred ted
nom dni odšel v »zavetišče«, da ne mašuje več v Celju. To 
nam je potrdil tudi mariborski pomožni škof dr Anton Stres. 
In da bomo zadevo razjasnili in mnogim odprli oči, za pre
mestitev je omenjeni duhovnik zaprosil sam. Že lani pole
ti! Takrat je namreč v Maribor priromalo pismo, v katerem 
je pisalo marsikaj o njem. Tudi neresnice. Z njim so opravi
li pogovor in se odločili, da ostane še naprej v župniji. Ne v 
mariborski škofiji ne v Ljubljani menda sploh niso vedeli, 
da je bil obsojen, nam je zatrdil Stres. Zdaj duhovnika ni 
več v Celju. Kam natančno ga bodo premestiU in kako bodo 
ukrepali, pa se bodo še odločah. Pot naj bi mu bila začrtana 
v tujino, a je zaenkrat ostal v Sloveniji. 

Ljudje nas po objavi prispevka še vedno kličejo, ustavljajo 
na cesti in nam pišejo. Izražajo mnenja. Takšna in drugač
na. Zanimivo pri vsej zadevi pa je, da skoraj vsi govorijo o 
enem in istem imenu. Čeprav ga mi v prispevku sploh ni
smo objavili. Seveda zaradi zaščite žrtve in s tem posledič
no tudi zaradi zaščite storilca, ki po preteku pogojne kazni 
ni več v nikakršnem postopku. Brez zatiskanja oči lahko 
navedemo, da to ni edini primer. Iz zanesljivih virov smo 
izvedeli, da je bil ravno na našem območju pred leti duhov
nik, ki so ga zaradi nadlegovanja otrok premestili v drugo 
župnijo v Sloveniji. Tam naj hi zatem »pomagal« otrokom z 
duševnimi motnjami! Otrokom, ki še toliko težje izrazijo, 
da se jim godi krivica. Otrokom, ki jim ljudje še toliko težje 
verjamejo... Pa ne gre samo za duhovnike. Še kdo bi se na
šel. 

In da ne bo kdo razumel narobe, sploh ne gre za napad 
niti na Cerkev niti na vero. Slednja se po mnenju spodaj 
podpisane nosi v srcu in jo takšne umazanije ne morejo 
streti. 

Prepričljivost, ici 
je presenetila 1 
Če je bila podpora vstopu Slovenije v EU pričakovana, je visoka 

naklonjenost zvezi Nato vse presenetila 
Republiška voli lna komi

sija je v ponedel jek zvečer 
razglasi la delni uradni iz id 
g la sovanja na n e d e l j s k i h 
referendumih o vstopu Slo
venije v EU in z v e z o Nato, 
za objavo k o n č n i h uradnih 
iz idov pa je brez vsakršne 
s imbol ike , zgolj zaradi ča
kanja na g lasovnice , ki bo
do po pošti prispele iz tuji
ne, do ločen 1. april. Volil
na ude ležba je za las pre
segla 60 odstotkov vol i lne
ga telesa in bila nekaj niž
ja od napovedovane, a vstop 
v EU je podprlo skoraj 90 
odstotkov in vstop v Nato 
kar dve tretjini t istih, ki so 
prišli na vol išča. 

V Sloveniji s m o zadovolj
ni z rezultati g lasovanj , so 
eden za drugim ponavljali tu
di vodilni možje s lovenske
ga pr idruževanja obema or
ganizaci jama in hkrati priz
navali , da je prav vse prese
neti la visoka p o d p o r a Slo
vencev vs topu v zavezniš tvo 
Nato. Kar dve tretjini vseh, 
ki so prišli na volišča, je vstop 
p o d p r l o . Anal i t ik i n ima jo 
dokončnega odgovora, zakaj 
tolikšen preobrat v prepriča
nju Slovencev (zadnje jav-
nomnen j ske raziskave so po 
v m e s n e m poras tu naklonje
nosti Natu po napadu ZDA z 
zaveznicami na Irak spet be

ležile upadanje) . Vzroke pa 
gre najbrž le iskati v nesta
bilni varnostni podobi celot
nega sveta ter incidentih na 
slovenskih mejah (spor slo
venskih in hrvaških ribičev) 
ter v njeni neposredni bliži
ni (atentat na srbskega pre
miera Djindjiča). 

Veleposlaniki zveze Nato 
so včeraj, v sredo, na sedežu 
zavezniš tva v Bruslju podpi
sali protokole o vstopu sed
mih novih držav, tudi Slove
nije, ter tako opravili še ene
ga zadnjih korakov v proce
su širitve povezave , ki naj bi 
bil sklenjen maja pr ihodnje 

leto. Takrat naj bi sedem n 
vih držav tudi u r adno post 
le članice zveze Nato, še pn 
t em pa bo treba ratificin 
protokole v dosedanji deve 
najsterici in v prihodnjih čl 
n icah . 

Podpis pr i s topne pogodi 
Republike Slovenije z EUl 
nekaj kasneje, 16. aprila, p 
t r enu tno predsedujočih G 
kih v Atenah. Da tum pol« 
pravnega članstva desetih rt 
vih držav je določen za 1. lU 
2004, do takrat pa morajol 
petnajsterici in tudi deseti 
novih članicah prav tako i 
tihcirati podpis pogodb, i 

Najvišja vol i lna udele 
ba in največ g lasov »za« 
bilo doslej m e d vsemi vo 
tvami in referendumi na pl 
biscitu 23 . decembra 199 
ko je ob 93,2-odstotni ud 
ležbi za samostojno in neo 
v i s n o S loveni jo glasova 
82,2 odstotka celotnega v 
l i lnega telesa. 

Odločitev Slovencev je 7i 
z n a n a , bila je več kot p' 
pričljiva. Kaj si Slovenci ' 
p o l n o p r a v n e g a članstva 
o b e h o rgan izac i j ah obet 
m o , je tudi z n a n o . Če p'i" 
nede l j sko v i soko podp'' ' 
od loč i tvama, ki s m o ju sp' 
jemali ne le zase , pač p^l 
di za p r ihodn je generafi' 
tudi de jansko upravičim'^ 
se i z k a ž e m o kot država, 
je pripravljena dejavno p''̂  
zemat i odgovornos t in SCH' 
lovati v obl ikovanju pr^^' 
nejšega, varnega in štabi''' 
ga sveta , p o t e m čaka Slô  
nijo vel iko delo . Vsaj 
ko, kot ga je pr inesla pî ''̂ ' 
c i tarna odloči tev 23 . dec^^ 
bra 1990 za osamosvoi' ' ' 
S loveni je . 

IVANA STAMEJ*-

Pametnejše 
zdravstvene kartice 
25. marca je tudi celjska 

območna enota Zavoda za 
z d r a v s t v e n o z a v a r o v a n j e 
Slovenije pričela z zapiso
vanjem medicinsko-tehnič-
nih pr ipomočkov na karti
co zdravstvenega zavarova
nja . 

Ko b o m o torej naslednjič 
potrjevali zdravstvene izkaz
nice , se b o d o na s a m o p o 
s t r ežnem terminalu zapisali 
podatki o prejemih teh pri
pomočkov v preteklosti . Na 
zas lonu b o m o lahko prebra
li: »Na vašo kartico s m o za
pisali poda tke o prejetih me-
d i c i n s k o - t e h n i č n i h p r ipo 

močkih . Za podrobne jše in
formacije pokličite na 01 30 
77 466.« Zavod ob t em še 
svetuje, da zavarovanci čim
prej osvežijo poda tke na kar
tici, saj bodo s tem pomaga
li zd ravn ikom pri predpiso
vanju pr ipomočkov. 

Za m e d i c i n s k o t e h n i č n e 
p r ipomočke (pr ipomočki za 
nego na d o m u , vid, s luh, go
vor, gibanje, pri težavah z od
vajanjem seča in drugi) je v 
okviru s tandardov opredelje
na tudi trajnostna doba , po 
kateri lahko p re jmemo nov 
istovrstni p r ipomoček v bre
m e obveznega zdravstvene
ga zavarovanja. Ali s m o do 
d o l o č e n e g a p r i p o m o č k a 
upravičeni, bo sedaj pred vsa
ko izdajo nove naroči lnice 
zdravnik lahko preveril s po
močjo zapisa na zdravstveni 
kar t ic i . 

To pa hkrati pomen i , da je 
odslej za prevzem pripomoč
ka poleg naročilnice potreb
na tudi kartica. Kdaj in kak
šen pr ipomoček smo dobih, 
bo na kartico zapisal pogod
beni dobavitelj (lekarna, spe
cial izirana t rgovina, opt ik) 
ozi roma izposojevalnica. Če 
zapis na kartico ne bo mo

žen takoj ob prejemu pripo
močka, n a m bodo izdali pi
sno potrdilo, naknadno pa bo
do poda tke na kartico zapi
sali na zavodu ali ob potrje
vanju na s a m o p o s t r e ž n e m 
t e rmina lu . 

Na karticah zdravstvene
ga zavarovanja s e n a m 
kmalu obetajo še drugi po
datki . S trokovne s k u p i n e 
ž e pripravljajo podlage za 
zapise podatkov o alergijah, 
c ep l j en j ih in d e j a v n i k i h 
z d r a v s t v e n e g a tveganja . 
Nekol iko bolj odmaknjeni 
pa so še podatk i o krvni 
skupini in o zavarovanče
vi odločitvi , ali je po smrti 
donator organov. 

S projektom, ki omogoča 
nadzor nad izdajo medicin-
sko-tehničnih pr ipomočkov, 
so pričeli aprila lani v kranj
ski regiji, sočasno pa so ga 
sedaj uvedli v območnih eno
tah Celje, Kranj, Nova Gori
ca in Koper, 8.aprila ga bo
do v Mar iboru , Ravnah na 
Koroškem in Murski Sobo
ti, 22. aprila pa še v Ljublja
ni, Novem mes tu in Krškem. 

MBP 

REKLI S O 
Ministrica za kulturo An

dreja Rihter: 
»V petek sem prvič urado-

vala v ministrski pisarni v Ce
lju. Sprejela sem župana Voj-
nika, kjer zelo dobro obnav
ljajo k u l t u r n o d e d i š č i n o s 
par tner j i iz g o s p o d a r s t v a . 
Najbolj zanimiva z a m e je bi
la p o b u d a iz Rimskih Toplic 
o zaščiti in interesu za ohra
n i tev n a r a v n e g a pa rka pri 
zdravilišču, kjer smo partner
ji z minis t r s tvom za obram
bo in misl im, da bova s ko
legom na tem področju naš
la takojšnjo rešitev za ta prob
lem, saj je prelaganj iz me
seca v mesec res že preveč, 
dediščina pa m e d t e m propa
da. Imela sem tudi dve zani
mivi srečanji z individualni
mi umetn ik i , kar vsaj meni 
p o m e n i veliko in omogoča 
trasiranje pot i u m e t n i k o m , 
ki so p repoznavn i pri nas in 
v svetu. Pogovarjala sem se 

tudi z direktorji celjskih kul
turnih us tanov o izvedbi jav
nega interesa na področju kul
ture , kjer b o m dala iniciati
vo za pilotni projekt vzpo
stavitve opravljanja regijskih 
nalog zavodov, s čimer bi dali 
vzor za pos topke v času re-
giona l izac i je Sloveni je . S 
celjskim ž u p a n o m sva dogo
vorila tudi priori teto skup
nih pogovorov z delavci celj
skih kulturnih institucij v pri
hodnjem mesecu.« 

Črna denarna luknja 
Po stotih dneh , kar je v Šentjurju prišla 

na oblast nova koalicija LDS, SDS in NSi z 
ž u p a n o m Štefanom Tislom na čelu, so v 
torek javnost seznani l i z naravnost kri
t ičnim javnofinančnim stanjem v občini. 

Ob pregledu občinskega finančnega poslo
vanja v preteklih letih so iz revizijskega po
ročila ugotovili, da po doslej znanih ugoto
vitvah znaša skupni dolg več kot 600 milijo
nov tolarjev, kar je skoraj tretjina letnega ob
činskega proračuna. V dolgu je 200 milijo

nov tolarjev kratkoročnih obveznosti iz pre
teklega manda ta , ki jih je treba plačati iz 
letošnjega proračuna , 181 milijonov tolar
jev dolgoročnih obveznosti za gradnjo vo
dovodov, varovanih stanovanj in podobne
ga, zaradi česar se občina ne more več zadol
ževati. Zelo zaskrbljujoče so tudi odprte tožbe 
p\vd sodiščem ter še nekaj napovedanih tožb 
za izterjavo neplačanih občinskih računov 
iz preteklih let. 

IS 
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Breda in Vena iz 
ICgornje SavinjsIce 

Prva nora krava v Tiroseku, druga v Ormožu, tretja v bližini Mozirja -
Špekulacije z mesnokostno moko 

potem ko s m o novembra 
jredlani po celi Zgornji Sa-
injski dolini iskali lastni-
a, pri katerem so odkrili pr-
iprimer bolezni BSE v Slo-
eniji, se je m i n u l o sredo 
sodba ponovila. Le da je bila 
)kratna inačica malce dru-
ačna, saj je Veterinarska 
prava RS (VURS) že v poz-
ih popoldanskih urah spo-
jčila, da so obolelo kravo 
eno odkrili pri Petru Tro-
arju z Brezja pri Mozirju. 
Tu se kar nekaj podrobno-
DZ lastnikom prve »nore kra-
E« Branetom Rihterjem iz Ti-
jseka konča - med tem ko je 
ihter odprl vrata svojega do-
la in sodeloval z novinarji, 
ri Trogarjevih, po d o m a č e 
ošutnikovih, ni tako. Sicer 
res, da novinarjem niso gro-
ili z uporabo fizične sile, kot 
>\e to zgodilo v pr imeru ka-
aeje nepotrjenega suma na 
metiji v Šaleški dolini, kljub 
mu pa niso dajali izjav niti 
!S0 dovolili fotografiranja in 
nemanj. Tako je zgodba o 
etji nori kravi že konec mi-
alega tedna poniknila z na-
ovnic in iz uvodn ih špic. 
ogarjevi so, p o d o b n o kot 
hter, zatrdili, da živali ni-ri niso krmili z mesnokost-
moko in da ne vedo, od 

kod bi se bolezen sploh lah
ko pojavila. Nesrečno žival 
so v hlevu usmrtili potem, ko 
je po telitvi hirala in je niso 
mogli ozdraviti . Vzorec go
vejih možganov (podaljšane 
hrbtenjače) so 7. marca v ok
viru sistematičnega nadzora 
pregledali v laboratorijih, že 
prvi hitri testi pa so pokazali 
sum na navzočnost BSE. Tu
di kasnejši testi suma niso ovr
gli, dokončno pa so ga potr
dili v referenčnem laborato
riju v švicarskem Bernu v to
rek popoldne . 

Tri in pol letna Vena je ime
la dva potomca, ki so ju sku
paj s šestimi živalmi, ki izvi
rajo s Košutnikove domači
je, usmrtili že v sredo dopold
ne. Gre za tako imenovano ko-
hor to , to je število živali, ki 
so bile v istem hlevu 12 me
secev pred in po rojstvu Ve
ne. Na kmetiji je ostalo še pet 
glav govedi ter prašiči in kun
ci. Posestvo ostaja pod vete
rinarskim nadzorom, premiki 
živali so mogoči le do klavni
ce, na podlagi izdanega vete
rinarskega spričevala. Po oceni 
Svetovne zdravstvene organi
zacije so mleko in mlečni iz
delki s kmetije, na kateri se 
pojavi BSE, varni, zato se bo 
Venin lastnik tudi v prihod

nje lahko ukvarjal z mlečno 
pro izvodnjo . 

Znanstveniki še vedno trdi
jo, da je mesnokosma moka edi
ni vir okužbe živali z BSE. Upo
raba moke je pri prežvekoval
cih v Sloveniji prepovedana od 
leta 1996, pri drugih živalih pa 
od decembra 2000. Za BSE 
obolela Vena je bila rojena 12. 
julija 1999, ko mesnokostne 
moke pri govedu ni bilo več 
dovoljeno uporabljati. Ali so 
to prepoved rejci v resnici spo
štovali, pa morajo povedati ve
terinarski inšpektorji. V zvezi 
z boleznijo norih krav, ki se je 
že drugič pojavila v Zgornji Sa

vinjski dolini, so vse glasnejša 
namigovanja, da naj bi mesno
kostno moko rejci »že kako« 
dobivali iz šoštanjske termoe
lektrarne ali nazarskega Glina. 
Glede Glina predstavljajo ta na
migovanja precejšnjo špekula
cijo, saj v podjetju ne kurijo 
mesnokostne mokre, temveč 
kot nadomestno gorivo upo
rabljajo živalske maščobe. Z 
njihovo uporabo so se strinjali 
tudi v nazarskem občinskem 
svetu, saj merjenja pri posku
snem sežigu niso pokazala do
datnih obremenitev okolja. 

URŠKA SELIŠNIK 
Foto: GK 

Bovina spongiformna encefalopatija (BSE) je prenoslji-
i smrtna možganska bolezen goveda. Čas od okužbe do 
»java bolezenskih znakov je od dveh do osmih let. Ko se 
»lezen razvije, žival pogine v dveh do šestih mesec ih . V 
fliki Britaniji je doslej zbole lo več sto tisoč živali. BSE 
ri govedu ima istega povzročitelja kot nova različica 
reutzfeld-Jakobove bolezni pri ljudeh, vendar ta pove-
iva še ni pojasnjena. O tej neozdravljivi bolezni pri Iju-
fh so prvič poročali v Veliki Britaniji, kjer je doslej zbole-
iveč kot 130 ljudi. 

I^ZA IN PROTI 
Zakaj dvojno 

oddajanje bilanc? 
Zaradi novih zakonsk ih določil morajo samostojni pod

jetniki letos bi lanco stanja in bi lanco uspeha oddati ta
ko davčni upravi kot tudi Agenciji RS za javnopravne 
ev idence in storitve (AJPES). Dvojno oddajanje letnih 
poročil je obrtniško javnost h u d o razburilo. Tudi zato, 
ker morajo javno objavo podatkov plačati. Najvišje tari
fe so sprva znaša le ce lo nekaj deset tisočakov. 

Ministrstvo za f inance 
Oddajanje letnih poročil podjetnikov za javno objavo in 

za d ržavno statist iko določata 55. in 137. člen zakona o 
gospodarsk ih d ružbah . Najprej je treba poudari t i , da pod
jetniki, ki niso dolžni sestavljati letnega poročila, tudi niso 
zavezani posredovati tega Agenciji RS za javnopravne evi
dence in storitve. 

O zahtevi Obr tne zborn ice Slovenije, naj Davčni urad RS 
posreduje poda tke iz letnih poročil AJPES-u, pa ministrs
tvo za finance meni , da za leto 2002 veljavna zakonodaja 
tega ne omogoča . Prihodnje leto bo drugače. Podvajanja v 
poročanju ne bo več, saj bo AJPES dobil poda tke neposred
no od davčne uprave. Ministrstvo bo za samosto jne podjet
nike Svetu AJPES-a predlagalo, naj spre jme nižjo tarifo na
domest i l , in sicer, za letno poročilo, p red loženo na poeno
tenih obrazcih na papirju, na 3.000 tolarjev, za poročilo, 
p red loženo na elektronski način, pa na 1.000 tolarjev. 

O b r t n a z b o r n i c a Sloveni je 
(OZS) je na nesmise lno podva
janje zajemanja podatkov odgo
vorne na ministrstvu za gospo
darstvo in za finance opozarjala 
že lani, letos je napore za smotr
nejši način zajemanja podatkov 
še povečala. Konec februarja je 
od omenjen ih minis t rs tev zah
tevala, da odpravi ta oddajanje 
enakih podatkov dvema držav
nima o rganoma in da proučita 
višino tarife oz i roma njeno upravičenost , saj gre za javni 
interes in ne storitev za podjetnike. OZS se, zgledujoč tudi 
na pravila v Evropski uniji, zaveda p o m e n a javnih podat
kov, je pa proti večanju adminis t ra t ivnih opravil svojih čla
nov in neupravičenim s t roškom, ki jim jih nalaga država. 

Ministrstvo za finance je pred dnevi sporočilo, da podjet
niki, ki niso dolžni sestavljati letnega poročila, tudi niso 
zavezani posredovati tega AJPES-u, kar velja za izdelovalce 
izdelkov domačih in umetnos tn ih obrti . O zbornični zahte
vi, naj DURS posreduje poda tke iz letnih poročil AJPES-u, 
pa ministrs tvo za finance meni , da za leto 2002 zakonodaja 
tega ne omogoča . S finančnega ministrstva smo dobili ob
ljubo, da bodo Svetu AJPES-a predlagali , naj sprejme nižjo 
tarifo nadomest i la , in sicer za letno poročilo p red loženo na 
poenoten ih obrazcih na papirju 3.000 tolarjev, na elektron
ski način pa na 1.000 tolarjev. 

V OZS se s temi rešitvami ne str injamo in b o m o še naprej 
od odgovornih zahtevali odpravo dvojnega zbiranja podat
kov, kar je gotovo tudi v d u h u vladnega protibirokratskega 
p r o g r a m a . 

Dr. Viljem Pšenlčny, general
ni sekretar Obrtne zbornice 

Slovenije 

Primer Perčič 
spet vroč 

Primer Ladislava Perčiča, celjskega črkoslikarja, ki 
ž e več let n e u s p e š n o dokazuje d o m n e v n e nepravilno
sti pri denacional izac i j i in vračanju pos lovno stano
vanjskega objekta v Linhartovi 18 v Celju, je spet vroč. 

Strokovne s lužbe v občinski stavbi so namreč sklenile, da 
bodo na upravni enoti vložile predlog za izrek ničnosti od
ločbe, izdane v denacionalizacijskem postopku in to kljub 
ugotovitvi, tla ni zakonskih razlogov za obnovo postopka. 

V minulih letih so pri reševanju pritožbe vpleteni sicer upo
rabili vsa redna in izredna [navna sredstva, Perčič pa še naprej 
dokazuje svoj prav, med drugim tudi z razstavo in svojimi 
komentarji vseh dokumentov, povezanih s tem primerom. 

Če bo upravna enota predlog Mes tne obč ine Celje spre
jela, bodo celoten denacionalizacijski pos topek ponovili . 

BS 

Zora za manj raka 
\l Zavodu za zdravstveno 
^stvo Celje se je v torek 
iTalo 22 g inekologov s celj-
êga območja. Programska 

^pina državnega projek-
IZora j im je predstavila 
•Ogram zgodnjega odkriva
la rakavih s p r e m e m b na 
•iterničnem vratu, ki bo 
*jel vse s lovenske ženske . 
*S tem celovit im progra-
"M, ki ga vodi Onkološki 
^litut oz i roma k o n k r e t n o 

dr. Maja Primic Žakelj, 
^•tned., denar zanj pa zago-
'"'ja država, žel imo zmanj-
^ pogostost raka na mater-
•^lem vratu. Doslej je pri-
N a na preventivne pregle-
^tnanj kot polovica žensk, 
'̂ ni p rogramom pa bi radi 
''^egli vse ž e n s k e in tako 
'̂ d zdrav imi ž e n s k a m i 
"•^njšali pogostost raka na 
[^'erničnem vratu. Izkušnje 
^'ijjine kažejo, da je mogo-
[^Pravilno odvzetimi in pre
dan imi brisi maternične

ga vratu pri klinično zdravih 
ženskah odkriti dovolj veli
ko število sp r ememb , pri ka
terih lahko preprečimo raz
voj raka, da se s tem zmanjša 
obolevnost za rakom v celot
ni populaciji,« povzema bis
tvo programa Zora nacional
na koordinatorica preventiv
nih aktivnosti za varovanje re-
produktivnega zdravja mag. 
Irena Kirar Fazarinc, dr. 
med. iz Inštituta za varovanje 
zdravja. 

Rak na matern ičnem vratu 
je za rakom dojk drugi naj
pogostejši med prebivalkami 
Slovenije. Če je odkrit v do
volj zgodnji fazi, je popolno
ma ozdravljiv. Ko ženska še 
nima nobenih težav, ga najde 
ginekolog ob rut inskem pre
vent ivnem pregledu ali cito-
log, ki ocenjuje bris Pap, to 
so celice z materničnega vra
tu, ki jih z brisom odvzame 
ginekolog ob prej omenjenem 
pregledu. Zbolevnost za ra

kom materničnega vratu se je 
v Sloveniji manjšala do leta 
1979, potem je bila nekaj let 
ustaljena, v letih 1995-1997 
pa se je znova povečala. Leta 
1997 so registrirali kar 236 
novih primerov, leta 2000 še 
vedno 200 novih primerov. 
Največ novih bolnic je bilo v 
starosti 35-49 let. 

Na celjskem območju je rak 
na matern ičnem vratu še bolj 
razširjen kot povprečno v Slo
veniji. Podobno kot drugod 
pa tudi tu več kot polovica 
žensk že več kot tri leta ni priš
la na pregled h ginekologu. 
»Svojega izbranega ginekolo
ga ima približno 70 odstot
kov žensk. Tiste, ki že več kot 
tri leta niso bile na pregledu, 
bo sedaj ginekolog sam po
vabil na pregled. Vse tiste žen
ske pa, ki sploh nimajo svo
jega ginekologa, bodo na pre
gled povabili iz centra pri On
kološkem inštitutu,« opozar
ja namestnica vodje podsku

p ine za ci topatologijo pro
gramskega skupine državne
ga projekta Zora mag. Alen
ka Repše Fokter, dr. med., 
sicer zaposlena v celjski bol
nišnici. Velja pa prisluhniti tu
di njenemu pozivu, naj žen
ske ne čakajo na vabila, tem
več si čimprej same izberejo 
ginekologa oziroma se naro
čijo za pregled, če tega že dalj 
časa niso opravile. Vabila bo
do pričeli pošiljati prihodnji 
teden. 

MBP 



4 AKTUALNO 

PangerI pod 
palmami 

Ko so dnevi v Celju naj
bolj t emačni in dolgočasni 
in hodi jo ljudje n a o k r o g 
utrujeni in bledih lic, ki jih 
že dolgo niso božali sončni 
žarki, običajno udari med 
njih sijoč in rahlo porjavel 
mag. Franc Pangerl . Ni kaj, 
Brazilija m u vedno dobro 
dene . Lahko bi celo rekli, 
da vsako leto bolj. 

In ko se je letos sredi fe
bruarja po skoraj enomeseč
n e m poležavanju pod pal
m a m i vrnil v svoje knežje 
mes tece , je prinesel s sabo 
zamisel , da bi se upokojil . 
V življenju se je že dosti na-
garal, otroci so že skoraj pri 
kruhu, skupaj z vajeništvom 
po av tomehan ičn ih delav
nicah pa si je nabral že do
volj de lovne dobe . Zakaj to
rej n e b i tistih nekaj pokonč
nih let, ki jih še ima pred 
sabo, posvetil s amo sebi? In 
se prepust i l t op lemu soncu 
in drugim blagodat im ekso
t ičnih krajev. Morda bi si 
celo omislil kakšno hiško. 
Čisto ob morju. Če bi m u 
bilo dolg čas , kar je sicer 
bolj m a l o 
verjetno, pa 
bi lahko, ta
kole m i m o 
grede, orga
niz i ra l še 
kakšen vaški 
se jem. 

Tale zad
nji stavek ni 
iz Pangerlo-
vih g la sn ih 
razmiš l jan j , 
ampak je na
ša p r i p o m 
ba , ki n a m 
je, u p a j m o , 
ne bo preveč 
zamer i l . Ne 
m o r e m o si 
ga namreč zamišljati b rez 
sejemskega dogajanja, tako 
kot si ne m o r e m o predstav
ljati celjskega sejmišča b rez 
njega. Čeprav bi si mnogi v 
Celju in tudi v Ljubljani glo
boko oddahni l i , če bi na
m e s t o njega vajeti d r u g e 
največje s e j e m s k e h i še v 
Sloveniji k o n č n o p revze l 
nekdo drug. Ki ne bi bil ta
ko samosvoj in a rogan ten , 
ki bi imel malce več poslu
ha in razumevanja za ljudi, 
ki bi sode lavcem in kole
g o m p r i znava l , da l ahko 
imajo tudi las tno mnenje , 
in ki bi, kar je najbrž še naj
bolj p o m e m b n o , v sejem
sko dejavnost mes ta ob Sa
vinji prinesel svež veter in 
nove ideje. 

Globoko bi si oddahni l i 
tudi njegovi podre jen i , ki 
sicer bolj pot iho večkrat to
žijo, kakšne (včasih že prav 
absurdne ) m e t o d e si izmiš
lja, da bi jih imel čim bolje 
pod nadzo rom. Zadnje ča
se ga je zapust i lo kar nekaj 
ljudi, tisti, ki so ostali, pa 
si to tudi želijo, vendar za 
zdaj še niso zbrali dovolj po
guma ali pa p r imerne nove 
s lužbe. Zato danes kar mal
ce smešno zveni njegova iz
java izpred skoraj deset let, 
da se je odločil, »da bo peš-

Franc Pangerl 

čico svojih sodelavcev okre
pil z mladimi strokovnjaki 
in jim omogočil specializa
cijo na se jemskem področ
ju. Sejmu se namreč ne s m e 
zgoditi to, kar se je zgodilo 
Celju - da bi ostal brez lju
di, ki bi znali postavit i pra
vo razvojno vizijo in jo tu
di spraviti v življenje.« 

Vendar pa, kakorkoli obr-j 
nemo , treba je priznat i , da 
je Franc Pangerl vendar le 
naredil veliko, da se je več 
kot 130-letna tradicija sej-
marstva v Celju ohranila in 
se razvijala. (Pri t em naj bi, 
pravi jo p o u č e n i , i z d a t n o 
poskrbel tudi zase . Koliko 
in na kakšen način, je bilo 
p o d r o b n o op i sano v ano-
n imkah , ki so pred leti kro
žile po mestu. ) 

Med tem ko so ostale se
j e m s k e h i še po Sloveniji 
p ropadale ali pa životarile 
in čakala na boljše čase, se 
je celjski se jem razvijal . 
Franc Pangerl zelo rad re
če, da s s tar im di rkaln ikom 
n imaš na tekmi kaj delati. 
In se tega tudi drži . Sejmiš

če se je v pre
tekl ih let ih 
dokaj poso
dob i lo , če
prav to mor
da na prvi 
pog led niti 
ni opaz i t i , 
s e j e m s k a 
dejavnost v 
mes tu pa je 
dobila nove 
vsebine . Tu
di na račun 
p r e v z e m a 
mar iborske
ga sejma, če
sar Maribor
čani še dan
d a n e s n e 

more jo prebole t i . Pangerl 
je dodatnih spodbud za raz
voj poskušal poiskati tudi 
v povezovanju z Nemci, ven
dar so ti kmalu pobrali šila 
in kopita, ko so ugotovili, 
da od te španovije ne b o d o 
imeli prav nič dobička. Tak
šna je vsaj u radna verzija. 
Če so odšli iz Celja, ker ni
so mogli najti skupnega je
zika s Panger lom, ne vemo. 
Je pa čisto m o ž n o , še zla
sti, če se s p o m n i m o , kako 
je lani ogrozil obstoj svoje
ga paradnega konja, Med
narodnega obr tnega sejma. 
Obrtniki in njihova stanov
ska organizacija so bili na
mreč tik pred tem, da za
pustijo Celje in si v kakšnem 
d rugem mes tu organizira
jo svoj sejem. Strasti, kot 
slišimo, se še vedno niso do 
konca pomir i le . 

Kakorkoli, Franc Pangerl 
je minuli vikend začel le
tošnjo se jemsko sezono v 
Celju. Upajmo, da bo uspe
šna in da jo bo spremljalo 
čim manj trenj in nenavad
nih nesreč. In da bomo kma
lu izvedeli, kdo je bil tisti 
»barabon«, ki je pred nekaj 
meseci požgal Pohorsko hi
šo, ki je v času sejmov slu
žila gostinski dejavnosti . 

JANJA INTIHARJ 

Črne ovce s temno 
prihodnostjo 

Nekdanji zaporniki so po izpustitvi iz zapora prepuščeni samim sebi -
»Ostajamo brez možnosti za zaposlitev, najbolj pa trpijo naše družine« 

Moški št iridesetih let iz okol ice Žal
ca, i m e n u j m o ga Boris, je pred dve
ma le toma prišel iz zapora. Zaradi 
gospodarskega kriminala , goljufal je 
predvsem manjša podjetja, je bil ob
sojen na 29 m e s e c e v zapora. Odse
del jih je 25 , k a z e n pa naj bi bila na
menjena predvsem prevzgoji. »Pa ven
dar m e v dveh letih, kol ikor s e m jih 
preživel v zaporu, n ihče ni prevzga-
jal - pravzaprav s e ni n ihče niti po
govarjal z m e n o j . Čeprav je žena ta
koj potem, ko s e m bil obsojen, izgu
bila s lužbo in je bila družina prepuš
čena sama sebi , n e njih in ne m e n e 
ni nikol i n ihče vprašal, kako ž iv imo 
ali kaj nameravam po tem, ko m e bo
do izpusti l i . Na dan, ko s e m bil iz
puščen , so mi dali denar za vlak in 
odpeljal s e m se domov.« Kjer ž e dve 
leti i šče s lužbo , a je nikakor ne dobi. 

Leto dni za š ipo 
»Ko so m e obsodili , je šok doživela 

p redvsem žena,« pr ipoveduje Boris, ki 
se še vedno ni povsem »pobral«. »Leto 
dni s em preživel v pr iporu, in tam je 
najhuje. To namreč pomen i , da sem bil 
leto dni za šipo. Ne moreš niti na do
pust , čeprav imaš štirikrat na dan topel 
obrok, televizijo in topel tuš , to ni do
volj za človeka v redno življenje. Ni do
volj, da bi ohrani l tisto najbolj osnov
no človeško dostojanstvo.. .« Res je, pra
vi Boris (in z njim se strinja veliko ti
stih, ki delajo z zaporn ik i ) , da je veči
ni zapornikov v zaporu morda celo lepše 
kot zuna j , kjer nimajo kje prenočeva
ti, nimajo denarja za h rano , za preži
vetje. »Vseeno pa gre za popo lno člo
veško razvrednotenje. . .« 

Boris n e pravi, da ni kriv ali da si za 
dejanja, ki jih je storil, ni zaslužil kaz
ni. »Vendar pa sem pogosto razmišljal, 
na kakšen način bi m e ta kazen lahko 
prevzgojila. Glede na vse, kar sem vi
del in doživel , ne ver jamem, da lahko 
zapor kogar koli prevzgoji...« 

P o izpustitvi 
Hujše kot za reše tkami je življenje, 

ko prideš ven. »Grozno je bilo že pr-
. vič, ko sem po letu dni v pr iporu prišel 
na dopus t . Prej najboljši prijatelji so 
obračali glavo s t ran, o t roke so zbadali 
v šoli, žena je bila brez s lužbe. . . Težko 
sem si predstavljal , kako se b o m po
novno vključil v okolje.« 

Ko je prišel domov, je pričel iskati 
s lužbo. »Bil sem na zavodu za zaposlo
vanje, obiskal s em vsaj 20 delodajal
cev in največkrat je bilo vse v redu, do
kler jim n i sem povedal , da sem bil za
prt.« Na vprašanje, ali bi lahko o tem 
tudi molčal , odgovarja: »Takšne stvari 
se zelo hitro izvedo in ni me sram go
voriti o tem. Kazen sem odslužil , za to 
ne vem, zakaj bi to skrival. Boljše je, 
da delodajalci to izvedo od mene , kot 
da bi izvedeli od koga drugega.« Žena 
je po s rečnem naključju dobila služ
bo, tik p reden so ga izpustili iz zapora . 
»S svojo plačo preživlja tri otroke, se
daj sem tudi jaz na njenih plečih, saj 
s lužbe nikakor ne dob im. Trikrat sem 
bil na ža lskem centru za socialno delo 
in prosil, ali mi lahko dodelijo vsaj en
kratno socialno pomoč . Ker žena za ne
kaj tisoč tolarjev presega c e n z u s , mi 
le-te niso dodeli l i . In ko s em prosil , 
naj mi pomagajo najti s lužbo, ker sem 
zdrav in lahko de lam, so mi rekli, da 
žalski center za socialno delo ni pri
stojna us tanova za to...« 

»Vsakdo s i zasluži 
še eno možnost!« 

»Status oseb , ki so na prestajanju za
po rne kazni , je odvisen od statusa, ki 
so ga imele pred o d h o d o m v zapor in 
od dolžine zaporne kazni,« je poveda
la Sonja Mlejnik z Urada za delo Ce
lje. »Če je imel človek v času, ko je na
stopil prestajanje zaporne kazni , sta
tus b rezpose lne osebe in je zavod ob
vestil o začetku prestajanja le-te, ohra
ni s ta tus b rezpose lne osebe v mirova
nju, če je trajanje zaporne kazni krajše 
od 6 mesecev. Če je zaporna kazen dalj
ša, se človek z d n e m , ko nastopi pre
stajanje zapo rne kazni , p reneha voditi 
v evidenci b rezpose ln ih oseb.« 

Kot je še povedala Mlejnikova, sve
tovanje brezposeln ih temelji na njiho
vih individualnih pot rebah in z m o ž n o 
stih, zato zanje nimajo pripravljenega 
enotnega programa. Čeprav imajo nek
danji obsojenci po zakonu enake pra
vice kot drugi brezposelni in to, da so 
bili v zaporu (če tako želijo) ni zapisa
no v njihovi delovni knjižici, se pogo
sto vrnejo k svetovalcu in povedo , da 
so odzivi delodajalcev ob poda tku , da 
so bili v zaporu , različni in da se sreču
jejo tudi z zadržanos t jo oz i roma od
porom delodajalcev pri zaposlovanju 
takšnih oseb. . . 

Breda Stegu, socialna delavka iz Cen
tra za socialno delo Celje, se z nekda
njimi zaporniki ukvarja že skoraj dvajset 
let. Tako so v Celju ustanovili koordi
nacijo, v katero so vključeni socialni 
delavci CSD in zaporov ter predstavni
ki Zavoda za zaposlovanje in pristojni 
s področja stanovanjske politike. »Kma
lu za tem, ko sem začela sodelovati z 
obsojenci , sem spoznala , da programi , 
ki jih pripravljajo na življenje po izpu
stitvi iz zapora , ne morejo biti uspe
šni, če se z njimi ne z a č n e m o pogovar
jati že v času, ko so še v zaporu.« Kot 
poudarja Breda Stegu, imajo obsojen
ci največ težav z iskanjem stanovanja 
in s lužbe . »Kar nekaj obsojenih je na 
redni čakalni listi oz i roma so že dobili 
s tanovanja, s lužb pa danes za nikogar 

ni več toliko, da bi jo bilo lahko dob 
ti.« Pri t em se nekdanj im obsojencei 
poraja p redvsem vprašanje , ali naj b 
dočemu delodajalcu sploh povedo, 
so bili v zaporu ali naj o tem raje m( 
čijo. »Ker se to tako ali tako slej ko pt 
izve, n ima smisla lagati,« je preprk 
na Breda Stegu, ki meni , da bi mot 
imeti tako nekdanji obsojenci kot ti 
drugi brezposeln i več možnos t i za vi 
ne pogodbene ali začasne zaposlita 
»Ne glede na to, ali dobijo r edno zap 
slitev ali ne - za obsojence je pomei 
b n o , da delajo - pa čeprav v primei 
da ne morejo dobit i zaposl i tve, če\i 
na črno.« Prav nedejavnost in občuti 
da so izključeni iz d ružbe , nekdat 
storilce kaznivih dejanj namreč najF 
gosteje vrne na staro pot. 

Podjetje za 
neicdanje obsojene 

Da bi pomagal sebi in drugim ljude 
ki se po prestani zaporni kazni si( 
znajdejo na svobodi , Boris razmišl 
da bi ustanovil podjetje, v katerem 
zaposlil nekdanje zaporn ike . »Ukva 
jali bi se s čiščenjem hiš in stanovan 
ki jih nameravajo prodat i , ter poinag' 
li pri raznih p r i ložnos tn ih opravili' 
kot je na pr imer prodaja avtomobil ' 
na sejmih in druge manjše storitve, 
jih ljudje ne želijo opravljati sami • 
pa za to nimajo časa.« Povprašal je 
pri svojih nekdanj ih soobsojencih i 
kot pravi, jih tovrstna možnos t zal 
ma. »To je verjetno edini način, da 
nekako ured imo življenje, saj mi je z( 
jasno, da v tej državi n ihče d rug ne 
ničesar napravil za nas.« Še vedno 
čaka, ker ga skrbi. Da ljudje, ko bo 
izvedeli, da gre za nekdanje obsoja 
ce, ne b o d o potrebovali njihovih i 
lug... »To bi pomeni lo , da ne bom ^ 
gel plačati prispevkov, ljudi, ki jih bc 
zaposlil , pa ne želim pustit i na c& 
lu,« izrazi izkušnjo, ki dokazuje , da 
čeprav tik pred priključitvijo. Slove 
ja še vedno daleč od Evrope. Vsaj 
področju socialne polit ike. | 

ALMA M. S E D l 4 
Foto: GREGOR KAII 



TEMA TEDNA 5 

Brez jutranjega 
ši lčka 

Inšpektorji še niso odkrili večjih kršitev protialkoholnega zakona -
Problematično ugotavljanje opitosti - Za trgovce zares čez tri mesece 

ž e dvanajst dni v gos t inskih loka-
jh ni več m o g o č e ob jutranji kavi na-
[očiti še enega »ta kratkega«. Zakon 
[Omejevanju porabe a lkoho ln ih pi-
ač to strogo prepoveduje. Prepove-
lana je tudi ponudba in prodaja al-
oholnih pijač mladole tn im in na de-
jvnem mes tu med de lovn im časom, 
repoved je doletela tudi organiza-
jrje vseh športnih dogodkov, saj e n o 
fo pred prireditvijo in med njo ne 
mejo prodajati ali ponujati a lkohol-
lih pijač. Kazni za krši lce so v i soke 
do o s e m mil i jonov tolarjev. 
Na minis t rs tvu za zdravje, od koder 

E zakon prišel , poudarjajo, da želijo 
manjšati po rabo alkohola p redvsem 
led mlad imi . Trgovci meni jo , da so 
[brali n a p a č n o pot, saj so prepr ičani , 
a starostne, časovne in prostorske ome-
tve prodaje ne bodo zajezile ali celo 
regnale čezmernega pitja alkohola. Al-
oholizem je stvar posamezn ika in nje-
pvc d ruž ine , pravijo, šele na to širšega 
kolja. Zato po njihovem zakon ni vzgo
jil, a m p a k pomeni s amo oviro proste-
lu p re toku blaga. Skupina državlja-
ov je za to pred časom na us t avnem 
Ddišču že sprožila pos topek za oceno 
stavnosti člena, ki omejuje prodajo 
Ikohola, češ da je to v nasprotju s splo-
Do svobodo ravnanja in pravico do svo-
odnega podjetništva. 

»Dokumente, 
prosimiff 

In kakšne obveznost i pr inaša zakon 
rgovcem? Če podvomijo v polnoletnost 
upca alkohola , morajo od njega zah-
evati osebni d o k u m e n t . Če kupec to 
idkloni, ali če se izkaže, da ni polno-
ften, m u trgovec ne s m e prodati alko-
lolne pijače. Trgovcem se zdi t akšna 
ibveznost nerazumlj iva, saj je po za-
lonu za legitimiranje pristojna le poli-
ija. Torej naj bi bil ta člen v nasprotju 
veljavno zakonodajo . Prav tako tudi 

e vejo, kako naj izvajajo 9. člen, ki 
'ravi, da trgovci ne smejo prodat i al-
oholne pijače tistim, za katere upra-

II domnevajo , da bodo alkohol po-
ivali mladoletnim osebam. Na pod-

igi katerih dejstev lahko domneva jo , 
^ bo alkohol prispel v napačne roke? 
Še bolj moteča pa je za trgovce pre-

'oved prodaje a lkoholnih pijač vsem 
istim, ki kažejo znake opitosti . Zelo 
ftje n a m r e č s trah, kako naj to ugotav-
Wjo. Zakon našteva splošne znake vi
dnosti (značilna hoja, izguba ravno-
'žja, način govora. . . ) , p o katerih lah-
0 izločijo »neprimerne« kupce o d pri-

ili. Vendar je lahko označevanje 
h u d o neprijetna zadeva, saj, na 

||'"ner, p o d o b n e znake lahko m e n d a 
'̂ (Mo tudi s ladkorni bolniki . Ocena, 

nekdo opit ali n e , je za to lahko 
. s u b j e k t i v n a in najbrž tudi žaljiva, 
'sto v t rgovinah, kjer s e sicer trudijo 
N a j r a z l i č n e j š i h seminarj ih in preda
l i h svoje prodajalce č i m bolj uspo-
^biti za izvajanje prot ia lkoholnega za-
^la, zelo bojijo konfliktov. Saj naj-

ni hujšega, kot v in jenemu človeku 
• % a z povedat i , v k a k š n e m stanju je . 
'̂̂  napetosti in h u d e krvi pričakujejo 
,̂ sti v večernih ali nočnih urah. V Eri, 

imajo kar nekaj prodajaln, ki so 
^Prte do 23 . ure , je članica uprave Na-
1 Hudarin Zavolovšek povedala, da bo-

ob petkih in sobotah , z a vsak slu-
imeli v t rgovinah varnos tn ike . 

Prodajalne in gostinski lokali so od 16. marca prelepljeni z obvestili, da mlajšim od 18. let ne 1 
prodajajo alkoholnih pijač in da alkohola ne strežejo pred 10. uro dopoldne. J 

Steklenice za 
rešetkami 

Določilo zakona , ki t rgovcem prepo
veduje prodajo ali p o n u d b o a lkohol
nih pijač med 21. uro zvečer in 7. u ro 
zjutraj, bo začelo veljati šele 17. juni
ja. Trgovine imajo torej na voljo še sla
be tri mesece , da se pripravijo na izva
janje te določbe. V Eri bodo v vseh »noč
nih« prodajalnah pos topoma namest i 
li fizične ovire, s katerimi bodo zaprli 
police s pijačami in s tem k u p c e m pre
prečili dos top do alkohola . Zakon si
cer tega izrecno ne predpisuje , vendar 
želijo z ovirami zapos lene v prodajal
nah zaščititi pred morebi tn imi nevšeč
nostmi in nesporazumi . Zavolovškova 
pravi, da bodo zaradi nameščanja ovir 
imeli kar nekaj stroškov, kakšnega po
sebnega upada prometa zaradi nočne 
prepovedi prodaje pijač pa ne pričaku
je jo . 

Med zakonskimi določili, ki moti tr
govce, je tudi obvezna oznaka vsebno
sti alkohola na embalaži živil, ki vse
bujejo a lkohol , in opozori la , da tako 
živilo ni p r imerno za otroka. Odgovo
ra, kako bodo to obveznos t , ki bo sicer 
začela veljati čez eno leto, izvajali v 
praksi , še ne vejo. Si predstavljate tisti 
majceni čokoladni b o n b o n z višnjevim 
likerjem, ves prelepljen z opozori lni
mi oznakami? V Eri pravijo, da je naj
verjetnejša rešitev ta, da bodo iz pro
meta umaknil i vsa živila, ki ne b o d o 
imela obveznih deklaracij . 

Raje več , s a m o da je 
Tržni, zdravstveni in drugi inšpektorji 

ter celo policija, ki jim je minis ter za 
zdravje dr. Dušan Keber naložil nad
zor nad izvajanjem zakona , v minul ih 
dneh niso odkrili niti ene kršitve pre

povedi prodaje pred 10. uro dopo ldne 
ali prodaje in ponujanja alkohola mla
doletnim osebam. Ima zakon res tak
šno moč , da je kar čez noč spreobrnil 
ljubitelje ž lah tne kapljice? 

V eni od celjskih prodajaln, v kateri 
se srednješolci zelo radi oskrbujejo s 
s teklenicami rdečega, pravijo, da do
slej niso imeli še prav nobenega dela s 
preverjanjem osebnih dokumentov. Mla
doletniki ne povprašujejo več po alko
holnih pijačah, ostali golobradci pa jim, 
še p reden to sami zahtevajo od njih, 
pomoli jo pod nos osebne . Koliko let 
šteje drušč ina , s katero si po tem v par
ku ob Savinji poženejo pijačo po grlu, 
pa ne vidijo več.. . 

V Petrolu, ki ima ob cestah največ 
trgovin in gost išč , odprtih vso noč , 
pričakujejo, da bodo zaradi novega 
zakona izgubil i na leto 300 milijo
nov tolarjev prihodka, 120 mil i jonov 
pa jih bo stalo nameščanje rolojev in 
priprava seminarjev za trgovce. 

Je pa, vedo povedati nekatere proda
jalke, Kebrov zakon omogočil dodatni 
zaslužek iznajdljivim mlajšim polnolet-
nikom. Ker jim osebna izkaznica omo
goča nakup alkohola, si ga nakopičijo 
precejšnje količine in ga potem, za viš
jo ceno, seveda, na skrito preprodajajo 
mladoletnikom. Zadovoljni so oboji. Saj 
lahko, kljub zakonu , še naprej ob pet
kih redno pijejo alkohol . »Čisto moja 
stvar je, ali hočem piti alkohol ali ne,« 
n a m je dejala ena od naših anketirank, 
vendar njenega imena in fotografije ne 
želimo objaviti. Pa ne le zato, ker je še 
mladoletna. Tudi svojih besed se najbrž 
danes ne spominja več dobro. 

JANJA INTIHAR 
Foto: ALEKS ŠTERN 

Aiko in zakon 
Da bi preverili, kako je na 

»terenu«, s m o obiskal i ne
kaj c e l j s k i h gos t i ln , kjer 
s m o gosti lničarje vprašali , 
k a k o je z a k o n vpl ival na 
promet, od gostov pa s m o 
žele l i izvedeti , ali se z za
k o n o m strinjajo in ali je na
nje kaj vplival. 

Mitja: »Alkoholni zakon je 
po mojem mnenju v redu, ker 
ni prav, da se mladi vsak pe
tek napijejo. Se pa tudi poz
na v lokalih, da zakon velja.« 

Viktor Rožanc, mlajši: 
»Mislim, da so zakon naredili 
močno na pamet. V lokalih, 
kjer se že prej ni pil alkohol 
pred deseto, se tudi sedaj ne 
bo. Ljudje bodo odslej kupo
vali v trgovinah in večjo koli
čino popili na delovnem me
stu. Isto bo, kot je bilo s ciga
reti. Gostinci bodo popušča
li, saj je jasno, da v lokale naj
več prinesejo tisti, ki kadijo 
in pijejo, ne pa oni, ki pridejo 
po 2 del kisle. Sicer pa preti
rane uporabe alkohola ne za
govarjam, saj je to še vedno 
velik problem tako pri nas kot 
v Evropi.« 

Damjan Ograjenšek: »Al
koholni zakon se pri nas ni 
preveč poznal , čeprav je do
poldne še nekaj povpraševa
nja po alkoholnih pijačah, am
pak ni večjih problemov. Za
kon v polnosti spoštujemo, bi
lo pa je nekaj tujcev, ki so po 
uradnem delovnem času prišli 
na kozarček, pa smo jim pač 
razložili, da zaradi zakona ne 
bodo dobili pijače. Zjutraj pa 

ni nobenih težav, prav tako 
pa ne s t r ežemo mlados tn i 
kom, od katerih vedno zah
tevamo osebno izkaznico.« 

Mojca Majcen: »Zakon je 
dober in osebno se z njim stri
njam, morali bi ga le podalj
šati do 12. ure , da bi se res 
zmanjšala stopnja alkoholiz
ma v Sloveniji. Nadzor nad 
izvajanjem zakona pa bi ned
v o m n o moral biti večji.« 

Friderik Dobrajc: »Prepove
dal bi prodajo alkohola čez cel 
dan. Osvestil bi narod, da je 
alkohol koristen samo po ko
silu, pa še to največ do 2 deci
litra. Prepovedati bi bilo tre
ba mladini, da pije alkohol. 
Za začetek bi morali varnost
niki poskrbeti za mladino, ki 
je zastrupljena z alkoholom, 
nori ob Savinji, dela zgago in 
onesnažuje okolje. Zanje se 
nihče prav nič ne briga. Na
me zakon ne more vplivati, ker 
pijem alkohol s pametjo. Če 
bi mladino osveščali tako kot 
so mojo generacijo, bi mladi
na tudi bolj s pametjo pila in 
se lepše obnašala. Država ni
ma nobenega nadzora, niti in
teresa, kar velja tudi za šolo, 
starši pa so očitno nemočni.« 

Gregor Blatnik: »Za zdaj 
se na prometu še ne pozna. 
Bomo videli kasneje, ko bo 
zakon dlje časa v veljavi. Zju
traj so stranke že prej redko 
pile žgane pijače, mladina pa 
sem tako ali tako ne zahaja. 
Kljub temu se zakona drž imo 
in imamo tudi vse označeno.« 

ŠO, foto: AŠ 
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Zakaj odpuščajo mesarje? 
Na cesti 45 delavcev, zaradi zapletov v upravnem postopku ogroženih 100 delovnih mest - »Nobenih zapletov in 

spreminjanja postopka ni,« zagotavlja načelnica UE Šentjur mag. Andreja Stopar 
Prejšnji četrtek so v Me

sarstvu Šentjur odpustil i 45 
delavcev, ki so jih v vods
tvu d r u ž b e r a z g l a s i l i za 
t e h n o l o š k e v i ške . Razlog: 
prenova obstoječe klavni
ce v specia l iz iran obrat za 
zakol prašičev se predolgo 
v leče . V podjetju so izraču
nali, da ne zmorejo več do
brih 12 mil i jonov tolarjev 
m e s e č n o , kol ikor znašajo 
stroški njihovih plač. V spo
ročilu za javnost so odpuš
čanje mesarjev pojasnil i z 
nerazumlj iv imi zaplet i pri 
pridobivanju upravnih do
voljenj, češ da naj bi na zah
t e v n o s t ( in poda l j šanje ) 
upravnega postopka vpliva
lo to, da je rekonstrukcija 
4 2 let stare k l a v n i c e kar 
naenkrat postala novograd
nja . 

V Novem tedniku, ki je iz
šel na isti dan , smo po pogo
voru z Emi lom Štukljem, di
rektorjem Mesarstva Šentjur, 
poročali , da bodo z zako lom 
praš ičev na novi , s o d o b n o 
urejeni klavni liniji začeli 15. 
apr i la . Na U p r a v n o e n o t o 
Šentjur so vložili vlogo za iz
dajo gradbenega dovoljenja 
za nadomes tn i pr iz idek ter 
rekonstrukci jo , priložili po
ročilo o presoji vplivov pre
novljene klavnice na okolje, 
v klavnici pa so pospešeno 

nameščal i o p r e m o in napo
vedovali, da bodo dela kon
čana do sredine aprila, ko naj 
bi malo pred vnovičnim za
g o n o m proizvodnje opravili 
tudi tehnični pregled. Zapo
slenim so ves čas zagotavlja
li plače, celo 30 do 40 od
stotkov višje od plačnih os
nov po kolektivni pogodbi , 
izpad v proizvodnji v Šent
jurju pa so p r e m o š č a l i z 
izrednimi dopus t i ter vožnjo 
do 40 delavcev dnevno na de
lo v Zalog pri Ljubljani. »Za
to, ker zaposleni za z a m u d o 
niso prav nič krivi,« je takrat 
pribil Štukel j . 

Zaradi zapletov s klavni
co je v torek vodstvo Me
sarstva Šentjur s k u p a j s 
preds tavn ik i v e č i n s k e g a 
lastnika, farme Ihan, ter sin
d i k a l n e organ izac i j e obi
skalo župana Štefana Tisla. 
Ta j im je zagotovil p o m o č 
pri reševanju težav, vendar 
je očitno, da skuša šentjur
ski »mesarski lobi« storiti 
vse , da nove klavnice sp loh 
ne bi pognali . Sestanek pri 
županu bo spet prihodnji te
den . 

Pa se je, oči tno, zalomilo. 
Agencija Dialog co. iz Ljub
ljane je v imenu Mesarstva 
javnosti sporočila razloge za 

odpuščanje delavcev, ki naj 
bi bili v tem, da se je investi
tor v pridobivanju upravnih 
dovoljenj kar naenkrat zna
šel na začetku pos topka za
radi »težnje, da se rekonstruk
cija prekval i f ic i ra v novo
gradnjo in zanjo zahteva po
s topke za pridobivanje dovo
ljenj, kot da gre za novo lo
kacijo, na kateri še ni pote
kalo klanje«. V vodstvu pod
jetja so se zavili v molk in 
doda tn ih pojasnil, r azen pre
ko pooblaščene agencije, ni
so želeli dajati. 

Načelnica UE Šentjur mag. 
Andreja Stopar zagotavlja, da 
v pos topku izdaje gradbene
ga dovoljenja Mesarstvu sploh 
ni prišlo do zapleta, prav ta
ko se med pos topkom ni spre
menil način obravnave inve
stitorja. Pojasnila je, da so ob 
pregledu poročila o presoji 
vplivov na okolje, ki ga za
kon terja za vsak objekt z vplivi 
na okolje (pa naj gre za novo
gradnjo ali rekonstrukcijo ob
stoječega objekta), zahtevali 
od investitorja le manjkajo
čo dopolnitev poročila. Prav 
tako odločno je zanikala očit
ke, da naj bi med samim po
s topkom izdaje gradbenega 
dovoljenja bistveno spremi
njali zahtevnost upravnega po
stopka ter tako zavlačevali z 
izdajo dovoljenja. 

EmilStukelj 
» R a v n a m o n a t a n č n o p o 

z a k o n u , od tega n e m o r e 
m o odstopat i ,« m e n i Stopar-
jeva in dodaja , da b o d o v 
UE še isti d a n , ko b o d o v 
Mesa r s tvu predlož i l i z a h t e 
vana dopo ln i l a , na krajev
no običajen nač in objavili 
z a č e t e k 1 5 - d n e v n e j a v n e 
razgrn i tve in z a t e m , če n e 
bo p r i t o ž b , izdal i g r a d b e 
no dovol jenje . Oči tno je to
rej t r eba raz log za to , da je 
45 delavcev Mesars tva Šent-
jur na cest i , iskati kje d rug
j e . 

IVANA STAMEJČIČ 
Foto: ALEKS ŠTERN 

Dobra ocena Banke 
Celje 

Institucija Capital Intel l igence, ki ima s e d e ž na C 
pru, je letos spet potrdila dobre boni tetne o c e n e Bani; 
Celje. 

Bonite tne ocene kredi tnega tveganja za obveznost i , izr, 
žene v tuji valuti, so BBB/A3, ocene domače moči BBi 
podpore pa 3. Kot so poudaril i analitiki Capital Intelligei 
ce, temeljijo ocene na dobrih poslovnih rezul tat ih, ki ji 
je banka dosegla kljub vse večji konkurenc i na trgu. Kaki 
vost na ložb se je izboljšala, kazalci kapi talske ustrezni 
sti, l ikvidnosti in donosnos t i pa so se nekoliko znižali. 

Boni te tne ocene Banke Celje so že nekaj let ugodni 
Zato je banka tudi vključena v kategorijo investicijsko spn 
jemljivih bank , kar pomen i , da ne sodi s amo v krog vodi 
nih s lovenskih bank , a m p a k je tudi m e d najboljšimi bai 
kami na območju srednje in v z h o d n e Evrope. J 

Zeli M e s a r s t v o Šentjur 
stečaj J u r m e s a ? 

Največji upnik ni podprl prisilne poravnave - Direktor 
Jurmesa pripravlja nov načrt finančne reorganizacije 

podjetja 
Od volje vodi ln ih v Me

sarstvu je v Šentjurju odvi
sna tudi usoda Grude-Jur-
m e s . Podjetje, ki je od lan
skega septembra v prisi lni 
poravnavi , bi moralo prejš
nji teden imeti prvi narok 
za pre izkus terjatev, vendar 
je direktor Rado Tržan le ne
kaj m i n u t pred z a č e t k o m 
naroka postopek poravna
ve ustavil . Ugotovil je, da 
največji upniki ne podpira
jo predlaganega načrta fi
n a n č n e reorganizaci je . 

Pravzaprav se preds tavni 
ki Mesars tva Šentjur, Farme 
I h a n in N o v e L jub l j anske 
b a n k e , ki imajo v u p n i š k e m 
odboru več kot 70 ods to tkov 

glasov, m e d njimi pa ima z 
dobr imi 40 odsto tk i g lavno 
b e s e d o M e s a r s t v o , na roka 
sp loh niso udeleži l i . To pa 
pomeni , da predlaganega na
črta, kako naj bi se v Grudi-
J u r m e s i zved la f i nančna 
reorganizaci ja , ne podpira
jo. Čeprav naj bi , kot je de
jal prisi lni upravitel j Bran
ko Djordjevič, še pred ne
kaj dnevi govorili d rugače . 
Če bi se njihovo nestrinja-
nje razkr i lo šele p o t e m , ko 
bi se na rok že pričel , sodiš
ču najverjetneje ne bi preo
stalo drugega , kot da v Jur-
mesu razglasijo stečaj. Po be
sedah Emila Štuklja, direk
torja Mesars tva Šentjur, ki 

ima do J u r m e s a za 300 mi
l i jonov to lar jev ter ja tev , 
p red laganega načr ta finanč
ne reorganizaci je n e podpi 
rajo z a t o , ker od vods tva 
podjetja niso mogli dobiti za
gotovila, da jim b o d o v dveh 
letih res poplačal i 40 odstot
kov dolgov. 

Predsednik uprave Grude-
J u r m e s Rado Tržan pravi , 
da takšnega razpleta sicer ni
so pričakovali, so pa bili-nanj 
p r i p r av l j en i . » I m a m o p a č 
smolo in s m o pravzaprav žr
tev spleta n e u g o d n i h okoliš
čin. Če bi se o prisilni po
ravnavi našega podjetja od
ločalo kakšen mesec prej ali 
kasneje , bi bil izid popo lno 

ma d rugačen . Tako pa s m o 
»padli« ravno v čas , ko ima
jo v Mesars tvu velike težave 
zarad i soglasij pri p renov i 
klavnice,« pravi Tržan in do
daja: »Najprej si b o m o oh
ladili glave, na to pa b o m o 
sklicali n a d z o r n i svet in pri
pravil i nov načr t f inančne 
reorganizaci je . Pot rebni bo
do nekater i novi ukrepi , saj 
so zdaj tudi r a z m e r e v pod
jetju nekol iko drugačne.« 

J u r m e s je po Tržanovih tr
ditvah v zadnjih lanskih me
secih posloval bolje kot pred 
uvedbo prisi lne poravnave , 
zmanjšal pa je tudi že števi
lo zaposlenih . Dolgovi so se
veda ostali. Upniki so prija
vili za nekaj več kot milijar
do 100 milijonov tolarjev na
vadnih terjatev, od katerih jih 
je prisilni upravitelj Branko 
Djordjevič priznal le za 656 
milijonov tolarjev, poleg te
ga pa ima podjetje še za 781 
milijonov tolarjev zavarova
nih terjatev. 

JANJA INTIHAR 

N i č v e č ijubiteijstva v turizmu 
Okrog sedemdese t pred

stavnikov občin , razvojnih 
agenci j in turist ičnih pod
jetij iz cel jske in ša leške re
gije se je v torek zbralo v 
Laškem na prvi regionalni 
konferenci o razvoju turiz
ma. Srečanje je pripravila 
Regionalna razvojna agen
cija Celje. 

Direk to r agenc i j e Bor i s 
Klančnik je poudar i l , da je 
tu r i zem ena od p o m e m b n e j 

ših razvojnih pr i ložnost i Sa
vinjske regije. T r e n u t n o je 
v njej 17 hotelov, 7.361 turi
s t ičnih sob , 154.794 poste l j , 
letno pa regijo obišče več kot 
200.000 gostov, ki ustvari
jo več kot milijon prenoči 
tev. Regijski t u r i zem ustva
ri na leto 18,7 mili jarde to
larjev pr ihodkov in daje kruh 
3.847 l judem. To pa vseka
kor ni zadost i . Tur izem na
m r e č predstavl ja v s t ruk tu

ri BDP regije le 4,6 odstot
ka. Klančnik meni , da bi se 
moral njegov delež poveča
ti do leta 2006 na vsaj 6 od
stotkov. Za t akšen poras t bi 
moral i p o v p r e č n o le tno za
sedenost turist ičnih zmoglji
vosti regije s sedanj ih 37,4 
odstotka povečati na 41 od
stotkov. Dvigniti bi bilo tre
ba kakovost tur is t ičnih sto
ritev in pot rošn jo na gosta 
povečati za pet evrov. S t em 

bi se turis t ični p r ihodek re
gije povečal za 4,5 milijar
de tolarjev. 

Da bi dosegli takšne števil
ke, bi po Klančnikovem mne
nju v regiji morali naredit i 
p r o g r a m s k o - p r o j e k t n i raz
vojni načrt turizma za obdob
je 2003-2006 in 2007-2013 
in k o n č n o začeti gledati na 
tur izem kot na resno gospo
darsko panogo . 

JI 
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If ital si z Radensko 
deli pijače 

}J Mestinju bodo letos za Radensko napolnili 1,9 milijona litrov sokov in 
sirupov - Čim več pijač s trgovskimi znamkami 

l̂ ital iz Mest inja in Ra-
nska, ki sta v več inski la-
i pivovarne Laško, sta si 
los razdelila programe pi-
i, že nekaj časa pa imata 
upu o nabavo in tudi pri 
oda j i nj ihove s l u ž b e te-
0 sodelujejo. Podjetji sta 
vezani tudi kadrovsko , 
je direktor Vitala Zvon-
Mingelj ž e od lanskega 
rila svetovalec predsed-
Ita uprave Radenske Zlat-
Hohnjeca. Bo v kratek 

išlo še do kapitalskih po-
zav? Murge l j pravi , da 
do odločitev o tem prepu-
li več insk im lastnikom. 
l^Vitalu načrtujejo, da bo-
letos za Radensko napol-
11,9 milijona litrov pijač, 
njihove tovarne b o d o od-
jprihajale manjše plasten-
ore, eden od ledenih ča-
in celotni program Raden-
jsprint, Pomurci pa so jim 
epiistili tudi pro izvodnjo 
upov za točilne apara te . V 
!stinju bodo ohranil i izde-
ranje sadn ih sokov in si-
pov, ki jih tržijo pod bla-
ivno z n a m k o Frupi, ter še 
kaj posebnih pijač, ki jih 
Inijo v manjš ih količinah. 
1 ostale p rog rame - sadne 
iče Frupi Fora in ledeni 
leatanic, je (vsaj za sedaj) 

tvzela Radenska . 

Zaradi delitve p rogramov 
z Radensko bodo v Vitalu se
danjo polni lno linijo, na ka
teri lahko polnijo le negazi-
rane pijače, nadomestil i z no
vo, ki bo prilagojena tudi ga-
z i r a n i m p i j ačam. N a p r a v e 
b o d o namesti l i ž e prihodnji 
mesec , naložba, s katero se 
bo letna zmogljivost tovarne 
povečale na 18 milijonov li
trov, pa je vredna 180 mili
jonov tolarjev. V tem in pri
hodn jem letu b o d o v širitev 
in posodobi tev proizvodnje 
vložili še 70 milijonov tolar
jev. Do sep tembra namera
vajo zgraditi doda tno , tisoč 
k v a d r a t n i h m e t r o v vel iko 
skladiščno halo , v polnilni
ci pa b o d o uredili tudi tako 
imenovani logistični center, 
da bi zadostili z ah tevam si
s tema HACCP. Prihodnje le
to b o d o kupili še mehča lno 
napravo za pripravo vode. 

Teleopticu gre 
dobro 

Zvonko Murgelj napove
duje, da bodo letos v Mesti
nju in v sarajevskem podjet
ju Teleoptic, s katerim so po
slovno povezani že štiri leta, 
napolnili 13,8 milijona litrov 
pijač. To je kar za dobro tret
jino več kot lani, ko so prvič 
v zgodovini podjetja presegli 
»sanjsko mejo« desetih mili
jonov litrov. Okrog 13 odstot
kov pijač je izdelal Teleoptic, 
ki ga Vital oskrbuje z bazami 
za izdelke Frupi. »Odločitev 
za sodelovanje s sarajevskim 
podjetjem, ki prodaja pijačo 
na območju bivše Jugoslavi
je, je bila zelo dobra. Carina 
za izdelke iz BiH je namreč v 
teh državah minimalna, zato 
so cene sokov in sirupov lah
ko zelo konkurenčne . Prepri
čan sem, da bi bila prodaja 
manj uspešna , če bi pijačo na 
te trge izvažali iz Slovenije,« 

Letos bodo v Vitalu dobro tretjino prihodkov ustvarili s trgovskimi 
znamkami in s programi, ki so jih prevzeli od Radenske. 

V šestih letih sodelovanja s Pivovarno Laško se je proizvodnja pijač v 
Vitalu povečala za 2,5-krat. 

pravi Murgelj. Letos naj bi v 
Sarajevu napolnili 1,8 mili
jona litrov pijač, večji del za 
Mercatorjeve trgovine v BiH, 
Srbiji in na Hrvaškem. 

Mercator je za sedaj edina 
trgovska hiša, za katero v Vi
talu polnijo sokove pod nje
no blagovno znamko , vendar 
naj bi se tudi to korenito spre
menilo. »Zaradi uvajanja last
nih blagovnih znamk, ki ima
jo običajno za pet ino nižje 
c e n e in boljšo pozici jo na 

prodajnih policah, smo bili 
v t rgovinah večjih trgovskih 
d r u ž b v minul ih letih potis
njeni v ozadje, temu primer
na pa je bila tudi prodaja,« 
pojasnjuje Zvonko Murgelj. 
Zato bodo letos poleg Mer-
catorja pritegnili k sodelova
nju še nekatere druge doma
če in tuje trgovce, za katere 
naj bi že letos izdelali 4,1 mi
lijona litrov sokov in drugih 
sadnih pijač. 

JANJA INTIHAR 

V Vitalu, ki zaposluje le 
tdeset delavcev, so lani us-
irili milijardo in 175 mili-
»ov tolarjev celotnega pri-
idka, kar je za skoraj dva 
Istotka pod načrtom. Čisti 
biček podjetja znaša 28,6 
ilijona tolarjev in je za 12 
Istotkov višji kot predla-
Za letos v podjetju načr-

iejo, da bodo prihodke po-
čali na nekaj manj kot 1,5 
ilijarde tolarjev, čistega do-
fka pa naj bi bilo 35 mili-
lov tolarjev. 

Najbolj pr ivlačne s o bile rožice 
j«tošnjo prvo s e j e m s k o 
ifeditev vCelju, trojček Flo-
Oomofin-Eko, na kateri 
270 razstavljavcev iz še-
držav od 20. do 23 . mar-

' predstavilo novosti s po-
cvetličarstva, vrtnars-

ekologije in zaključnih 
''v gradbeništvu, si je og-
•̂̂ 10 preko 17.000 ljudi, 

IJ' družbi Celjski sejem so 
''besedah namestnice direk-
3 Brede Obrez Preskar s 

f''^šnim ob iskom zelo za-
N j n i , v e č pa so pričako-
i|od udeležbe na sejmih in 
nove vsebine. To še zlasti 
w za sejma Eko, za katere-
'''•"eskarjeva pravi, da je bil 
^ tak . kakršen je odnos dr-

in pristojnega ministrs
TVO ekologije, in za Domo-
'̂ jer si želijo nekoliko širšo 

"^^dbo. Najbolj obiskan in 
obiskovalce najbolj zani-

Največ obiskovalcev si je tudi letos ogledalo sejem Flora. 

miv je bil spet sejem Flora, 
na katerem so, kot je že v na
vadi, izbrali najboljše bodo
če in že uveljavljene cvetličar
je in vrtnarje. Največ lovorik 
je pobrala Vrtnarska šola iz 
Celja. 

Med ostalimi spremljeval
nimi prireditvami velja ome
niti še dob ro obiskane »eko
loške« okrogle mize in pos
vete ter d ržavno prvenstvo 
mladih krovcev in kleparjev, 
na katerem se je najbolje 

odrezala ekipa konjiške obrt
ne zbornice , ki bo oktobra 
zastopala Slovenijo na sve
tovnem prvenstvu v Budim
pešt i . 

JI 
Foto: GK 

Vlaganje na borzo 
Na ljubljanski borzi se tudi minuli teden ni dogajalo nič 

pretresljivega. Tečaji na jpomembnejš ih slovenskih podjetji 
so na približno enaki ravni kot p redhodni teden, indeks SB120 
pa se je dvignil za 0,8 odstotka. Kaže, da se je medvedji t rend 
usidral na slovenski trg in tako kljub bližajoči se pomladi še 
vedno nadaljuje svoje z imsko spanje. Poskusimo torej vsaj 
mi biti nekoliko bolj konstruktivni in zanimivi. Oglejmo si, 
kakšne pogoje poslovanja sploh ponujajo borzno posredniš
ka hiša Medvešek Pušnik. 

Podobno kot v banki je na kapitalskem trgu potrebno naj
prej odpreti račun - na kapitalskem trgu m u pravimo trgoval-
ni račun, saj omogoča trgovanje z vrednostnimi papirji. Stro
šek odprtja tega je pri podjetju Medvešek Pušnik d.d. 3.000 
tolarjev, velja pa eno koledarsko leto. Vsako naknadno leto 
zaračunavamo le vodenje računa v višini 1.560 tolarjev. Šele 
po odprtju trgovalnega računa lahko kupujete ali prodate 
delnice. V primeru nakupa se lahko zanesete na naše (brez
plačno) svetovanje, sicer pa lahko kupite delnice po lastni 
presoji. Provizija bo v obeh primerih enaka. Razlikovala se 
bo glede na to kje boste kupovali delnice (doma ali v tujini). 

Nakupi in prodaje v Sloveniji 
Pri n a k u p u in prodaji v rednos tn ih papirjev na d o m a č e m 

kapi ta lskem trgu, je naša provizija 0,9 odstotka . Le-ta je 
sicer degresivna, kar pomen i , da se lahko manjša glede na 
posredovani p romet določene s t ranke ter tudi glede na viši
no posredovanega dnevnega zneska . K tej proviziji mora te 
dodat i še provizijo s lovenske borze in KDD-ja (klirinško 
depo tne d ružbe) v višini 0,113 odstotka. Skupaj je tako pro
vizija pri n a k u p u in prodaji v rednos tn ih papirjev 1,013% 
(0,9% + 0,113%), ozi roma min imalno 4.000 tolarjev. Pro
vizija se vedno obračuna od celotnega p rometa na trgovalni 
dan , ne glede na to ali ste nakupoval i ali prodajali vrednost
ne papirje. Na primer: nekdo, ki bo na novo postal naša 
s t ranka in bo isti dan prodajal za 200.000 tolarjev Petrola 
ter za 300.000 tolarjev Kolinske, bo imel provizijo: 

3.000 SIT(odprtje trgovalnega računa) -i- (200.000 SIT-i-
300 .000 SIT) X 1,013 % = 8.065 SIT 

Pregled izbranih vrednostnih papirjev 
v obdobju od 19. 3 . do 25. 3 . 2003 

Nakupi in prodaje v tujini 
Naša posebnos t v primerjavi z drugimi borznoposredn i š -

kimi hišami , je posredovanje pri nakupih in prodajah tujih 
vrednos tn ih papirjev. Pri t em so provizije nekoliko drugač
ne kot za poslovanje v Sloveniji. Obstaja namreč minimalni 
znesek na tuje podjetje (700.000 SIT), provizija pri nakupu 
in pri prodaji delnic pa je 1,5 odstotka -i- 3.000 SIT**. Na 
primer: provizija nekoga, ki je že naša s t ranka in bi želel 
kupiti za milijon tolarjev delnic Bayerja bo: 

1.000.000 SlTx 1,5 %-̂  3 .000 SIT= 18.000 SIT 

Vrednost in sprememba indeksov 
v obdobju od 19. 3. do 25. 3. 2003 

Nasvet 
Pretekle dni so se na tujih borzah po s t rmih vzponih teča

jev (pričetek zalivske vojne) ti ta teden tečaji znižali . Vzrok 
je p redvsem napredovanje zaveznikov v Iraku, ki poteka 
počasneje , kot je predvideval trg. Padec tujih tečajev lahko 
vlagatelji izkoristijo kot n a k u p n o pri ložnost , saj je trg že 
pretekli teden dokazal , da strmi vzponi niso izjema. Držite 
se torej osnovnega načela: »kupuj poceni , prodajaj drago!« 

VALTER GRILANC 

* *prouiziia velja za večino zahodnoevropskih borz 
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l i ^ O Z O R , HUD PES 
Pasji sinovi vojne 

MOHOR HUDEJ 

Pa se je začela, nova vojna 
namreč . Pravzaprav ni bilo 
dvoma, če se bo ali ne. Dvo
ma tudi ni bilo, vsaj kar za
deva mene, ali bo referendum 
uspel. Naši politiki so razpo
loženo komentirali izid refe
r e n d u m a . Nekdo je rekel: 
»Slovenci so se modro in po
g u m n o odločili!« Dragi mo
ji, če smo se modro odločili, 
b o m o še videli. Dvomim, da 
je kdo tako pameten , da bi z 
gotovostjo trdil karkoli v zvezi 
s prihodnostjo, če pa že to 
počne, je to bodisi n a p u h ali 
pa politična demagogija in pi
ka. Kar pa zadeva pogum, ki 
je bil bojda za to potreben, 
lahko rečem, da ne vem, od
kod se je vzel v tej s laboumni 
izjavi. Pogum za kaj? A zato, 
da se prikloniš najmočnejše
mu? A je to pogum? A ni po
gum, da se m u upreš, da greš 
proti toku? A ni pogum, da si 
samosvoj? Se še spominjate 
Antigone iz šolskih domačih 
branj? Kaj menite, bi na refe
r e n d u m u oddala glas za Bus-
ha? Vraga bi! Antigona je bi
la del zapleta, konflikta. Njena 
drža je preživela tisočletja, po
stala je univerzalen simbol, 
sicer mrtev, pa vendar. 

Naša odločitev, da s topimo 
v Nato ni bila pogumna , bila 
je oportuna, da n e rečem kaj 
drugega. Izjava, da smo zmo
gli pogum, pa je bila izreče
na v trenutku opojne zmage, 
bila je gesta zadovoljnega gos
podarja, ki je pobožal svoje
ga nemškega ovčarja (verjet
no je znano , kaj so podprli 
tisti, ki so pred časom čveka
li o vzgoji nemških ovčarjev 
in katerih vzor se je nekoč v 
Antigonini maniri prepiral s 
Farizeji, ko je učil med dru
gim tudi to, da Bog ni samo 
židovski). Na etični ravni smo 
pristali na vojno v Iraku, po
stali smo del ogromnega or-
vvellovskega stroja, ki melje 
vse pred seboj, pomotoma , 
kot pravijo na tiskovnih kon
ferencah, tudi civilne cilje (kot 
da je umreti po pomoti zade
tek na loteriji), kar je očitno 
v skladu z ženevskimi kon
vencijami, za razliko od iraš
kih posnetkov ujetih in ubi

tih Američanov, ki so, da ne 
bo pomote , del barbarske su
rovosti vojne, zmage zla nad 
dobr im. 

Vse, kar je pozitivnega v zve
zi s povedanim, je nekaj več 
kot trideset odstotkov tistih, 
ki so glasovali proti združeni 
politiki skoraj vseh strank, ki 
so enotne zgolj takrat, ko se 
morajo zediniti glede poviša
nja plač poslancem ali sejnin 
občinarjev, da se do taknemo 
še Celja, in ko je potrebno tu
liti z volkovi. V teh oponen-
tih je čutiti pokončnost in po
tencial za to, da v Sloveniji 
končno pride do resnične opo
zicije, ki bo zmogla odločati 
tudi znotraj okvirov elemen
tarne etike. Konkretno reče
no, ne bo se strinjala s povi
šanjem sejnin ali plač zase, 
ki niso ravno mizerne. Na ta 
način, bi jim človek še kaj ver
jel. A na to bo potrebno še 
počakati. Kot sem že večkrat 
rekel, na vrsti je občutenje in-
volucijske melanholije, obču
tek, da smo šli žejni preko vo
de. In če bomo že znotraj Nata, 
upam, da bo res vsaj nekaj, 
kar so vladni propagandisti iz
javljali v zadnjem času, da se 
bo slišal tudi glas Slovenije, 
čeprav se bojim, da se bo zgo
dilo podobno, kot se dogaja 
z glasom mirovnikov in se
natorja Kata, ki so na Siciliji 
obkolili bazo Nata. Prvi zah
tevajo mir, senator Kato pa se 
je nevede, po inerciji brezprav
nih, pridružil tistim, ki jih pas
ji sinovi vojne ne želijo sliša
ti. Hipno sem ga uzri, kako je 
stal med protivojnimi trans
parenti s svojo vizijo, s svo
jim plakatom, na katerem je 
z odločno pisavo zapisal: »Ho
čem hmeljarsko-pivovarniš-
ki muzej v Noriku!« 

ODMEV 

Grešna 
duša pred 
oltarjem 

v N o v e m t edn iku z d n e 
13. 3 . 2 0 0 3 s em zasledil čla
nek z nas lovom Grešna du
ša pred ol tar jem. Ker je dan
d a n e s že navada , da se v ča
sopisju s lepo strelja po veri 
in p r e d v s e m katol iški cerk
vi, sem najprej s a m o skomig
nil z r amen i . Ko pa s e m čla
nek prebral , s em »obsteklel«, 
kot bi dejal Levstik. Pa ne 
zarad i t e m e , ki jo obravna

va nov inarka , a m p a k zaradi 
nač ina n jene obravnave . 

Avtor ica č l a n k a S i m o n a 
Šolinič ves čas b rez kakršnih 
koli i m e n in u temel jen ih do
kazov natolcuje o »enem du
šnih pastirjev« iz »ene celj
skih cerkva« in da ljudje h o 
dijo v cerkev, ne da bi vede
li, da j im mašuje ps ihopa t , 
ki si tu pa t am rad privošči 
o t ročička, odgovorn i pa, če
prav je bil že poprej pogoj
no obsojen in na to oproščen, 
pa m e n d a spet obsojen itd. 
ne ukrene jo nič. 

Razjezilo m e je neprofe
s iona lno ople tanje z nedo-
ločniki . Če nov inarka že pi
še o zadevi , naj lepo poimen
sko navede , za katero cerkev 
gre in kateri dušn i past i r je 
t o , da b o d o ljudje vede l i , 
k a m naj n e hodi jo v cerkev. 

Kaj pa ve rn ikom p o m a g a pi
sanje o eni i zmed celjskih 
cerkva? J ih je malo morje . 
Katera je torej tista kočlji
va? 

Da se r a z u m e m o - pedo-
filija je nezasl išana psihopat-
ska umazani ja , o tem ne dvo
mi n ihče i zmed nas . Ko pa 
se z a č n e kazati s p r s tom, naj 
se p o k a ž e tako, da vidijo vsi. 
Žal S imona Šolinič ni s svo
j im č l a n k o m dosegla p rav 
nič - verniki ne vemo, od kod 
n a m groz i n e v a r n o s t . Čla
nek , tak kot je, je revolverb-
lat tovska packari ja , ki s m o 
je vajeni rec imo iz Mlad ine , 
časopisa, specializiranega za 
s lepo hu jskaš tvo , n e pa tudi 
iz Novega tednika . Če Simo
no Šolinič torej skrbi za ov-
čice, naj j im p o k a ž e u m a 
z a n e g a pastir ja. Pos t reže z 

dejstvi. Z imeni . Do tak 
pa se naj raje takih člani 
ne loteva. Ker b r c n e mir 
In ker vsa zadeva izzveni i 
še ena an t ip ropaganda . J 
v inars tvo pa bi mora lo 1 
precej več kot to. 

MATEJ KRAJf 

Cenjeni bralci, 
v našem uredništvu pre jemamo vse več vaših pisem s ^ 

tičnimi vsebinami, kar sicer pozdravljamo, žal pa nek̂ '̂' 
rih pisem ne moremo in predvsem ne s m e m o objaviti, 1̂' 
bi v naspro tnem primeru kršili določila v zakonu o tis''' 
Gre za pisma, ki so nepodpisana ali pa so sicer opremlj^^ 
z imenom in naslovom avtorja, vendar se njegove identU'^ 
ne da preveriti. Če želite, da vaše pismo objavimo, H''̂  
mora te poleg podpisa in popolnega naslova navesti še t̂ '' 
fonsko številko, na kateri s te dosegljivi. 

Nekatera pisma so tudi predolga (obsegajo več kot 
merjenih šestdeset vrst) , zato jih prav tako ne more"^ 
objaviti, ker bi s krajšanjem lahko okrnili vsebino, za 
tero stoji avtor. Za t akšne posege se od loč imo le v prii^ 
rih, ko i m a m o pisni pr is tanek avtorja. UREDNIŠT^ 
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Kloramfenikol ne 
leti po zraku 

Bivši direktor veterinarske uprave Zoran Kovač o kakovosti hrane, zakonodaji, kloramfenikolu in BSE 
Bivšega direktorja Veterinarske uprave 
S (VURS) Zorana Kovača najbrž ni treba 
jsebej predstavljati. Med njegovim vods-
om VURS-a so izbruhnile »nore krave«, 
ječ na afera in še marsikaj, v začetku ja-
jarja pa ga je minister za kmetijstvo Franci 
jt razrešil, ker je »napačno komuniciral 
javnostjo«. V prevodu to pomeni , da je 
ovač javno opozoril , da ima VURS na raz-

. (lago premalo denarja, da bi zagotavljal 
iinkovito varstvo potrošnikov. 

I »Ta t renutek ne m o r e m z gotovostjo trditi, 
I je denarja p remalo , sploh zato , ker ne 
m, č e je bilo VURS-u dodan ih kaj sred-
ev. Lahko pa seveda enos tavno ugotovim, 
I je v d r žavnem pro računu abso lu tno pre-
aio denarja ter da se bo država z varčeval
ni ukrepi restr ikt ivno obnašala . Torej če 
ej ni bilo dovolj denarja, bi bilo i luzorno 

ličakovati, da ga bo v pr ihodnje več,« raz-
išlja Zoran Kovač po skoraj t reh mese-

ki jih preživlja na pr ipadajočem dopu-
[i. »Nisem opozarjal zgolj na varovanje po-
3šnika, temveč na delovanje nadzornih služb 
celoti. Pomanjkanje kadrov in financ se
da p o m e n i s labšo varnost za pot rošnika 
tudi o teženo delovanje n a d z o r n e službe.« 
Slovenija je razcepljena na dva pola -
leni strani so kmetje , na drugi pa potro-
iki. Koliko s m o potrošniki v resnici ogro-
ni? 
Ogroženost potrošnika je relativen pojem, 
f smemo živeti v strahu, da je vse, kar bo-
D dali v usta, toksično ali s t rupeno in da 
ino zaradi tega umrli . Ogroženost je bolj v 
n, da se zaradi sistemskih razlogov nekate-
zadeve ne bodo odkrile. Pa ne da bi bil 
itrošnik slabo varovan. Slovenija ima rela-
'no dobro vzpostavljen sistem in solidne 
mdarde, ki jih je pot rebno us t rezno nad-
ajevati, izpeljevati in nadzorovati . Ravno v 
idnji segment je treba največ vlagati, saj si-
fm varovanja potrošnika še ni do konca zgra-
ti. Tudi zavest potrošnika, da je kot kupec 
alj, še ni zrasla do ravni, da bi pritiskala z 
foniilijonsko močjo na proizvajalce in nad-
iriie s lužbe, naj dajo čimveč od sebe. Seve-
ipa tudi na tiste, ki delijo proračunski d e -
ir, naj kontroli in nadzoru namenijo več. 
Pri v s e m tem se pojavlja n e n e h e n dvom, 
iteri s trupeni dodatek se bo spet pojavil 
kakšni hrani. Je VURS dovolj usposob-
fn, da pravi trenutek odkrije prepoveda-
f substance? 
VURS ni edini , ki sodeluje v tem. Različ-
' institucije morajo skrbeti , da potrošnik 
'biva na krožnik zdravo in varno h rano . Je 
i problem, ker so s lužbe v različnih mini-
fstvih, razl ične po strukturi in organizira-
'sti ter imajo različen nabor podatkov. Za-
'bi se morale poenoti t i pri prepričavanju 
"•trošnika, da je to, kar uživa, p r imerno in 
'trezno ter na določen način nenevarno . 
yi sami zaupate tem institucijam? 
še zmeraj živim v Sloveniji, o t roke imam 
,̂ olah in vrtcih, j emo hrano , ki je proizve
dla v naši državi. . . Torej lahko rečem, da 
N a m - nič drugega mi tudi ne preos tane . „ 
"^pa preseneča , da se še zmeraj 
'^'jajo do ločene subs t ance , ki bi g 
Ĵeloma morale že zdavnaj i zg i -^IJ | 
I*' iz p reh rane . 
i^olikšna je možnos t , da j a v - ^ H 
'̂sti ponujajo »presejane infor-

•^cije«? Nekateri trdijo, da in- fKl^. 
'•^iiacije povzročijo kar precej 
'•like in škode . % 
^0 ni res. Katerokoli vedenje sle] 
^ prej pride v javnost. Panika na-

ko se informacija z določeniii 
'•^enom prikrije. Nadzorne službe 
^oli ne smejo presejati informacii, 
'''h imajo na voljo, pa četudi se zdijo 
LL̂ e in se zdi, da bodo povzročile pa

niko. Veljati mora - povej, kar veš, opozori na 
napake, ne sej informacij - samo tako ti bo 
tisti, ki m u je informacija namenjena in za 
kogar opravljaš delo, zaupal. Če ni zaupanja 
in transparentnosti , nastane panika, saj nas je 
strah, kaj vse je bilo prikrito, ko določene in
formacije pricurljajo na dan. 

V Sloveniji so oč i tno najbolj izpostav
ljeni tisti, ki pri opravljanju svojega dela 
odkrivajo nepravi lnost i . . . 

Res je kriv tisti, ki je novico prinesel. Dolž
nost državnega uradnika je, da javno komu-
nfcira in opozarja. Temelj delovanja nadzor
nikov je t ransparentnost - torej je njihovo de
lo nenehno na odprti sceni. Državni uradnik 
je s lužabnik ljudstva in služi davkoplačeval
cem. Kdor pove, da kar gledamo, ni več zele
no, temveč postaja sivo, je samo tisti, ki je 
opozoril na problem. Moramo se zamisliti 
nad prob lemom, ugotoviti in odpraviti raz
loge, zakaj zeleno postaja sivo. Preprosto je 
treba je spremenih percepcijo razmišljanja. 

Ena i zmed trditev, ki jih kar pogosto po
s lušamo, je, da naj bi bila s lovenska za
konodaja ostrejša od evropske . Koliko je 
resnice v teh trditvah? 

Nič - pravzaprav je obra tno . To je potrdi
la tudi evropska inšpekcija, ki je bila lani 
dva tedna v Sloveniji. Pregledovali so zako
nodajo in njeno izvajanje v praksi . Ugotovi
li so, da naša zakonodaja ni preostra , da na 
posamezn ih segment ih še ni usklajena z EU 
in da jo bo treba na p o s a m e z n i h področ
jih še zaostriti . S t em pa seveda zaostri
ti tudi nadzor nad njenim izvajanjem. 

Meja pri klorafmenikolu. . . 
... je 0,0 in povsod v Evropi je 

tako, ker je to regulativa in ker je 
to standard WHO (Svetovna zdravs
tvena organizacija). Slovenija jo 
je morala prevzeti, ker drugače ne 
more izvažati blaga na trge EU in 
registrirati obratov. Za kloramfe
nikol se ne da izdelati meje, pri 
kateri je škodljiv, ker je lahko pod 
določenimi pogoji škodljiva že ena 
moleku la tega an t ib io t ika . Stvar 
diagnostike pa je, pri katerem nivo
ju bo laboratorij sposoben ugotovi
ti prisotnost le-tega in ga opredeliti 
pozitivno ali negativno. V Evropi je 
sprejeto pravilo, da je meja 0,2 mi-
krograma na mikrogram mleka. Želje 
posameznikov v državi so bile, da bi bi
la meja 0,5, da bi tolerirali do 1,0 mikro-
grama.. . To se seveda ne da. Ko se kloram
fenikol ugotovi, je zadeva zaključena: živilo 
ni pr imerno za hrano ljudi in se ga ne da več 
usposobi t i . 

Samo nekater im k m e t o m so dokazal i , 
da so v aferi kloramfenikol uporabljali der-
m o sprej, pri bolezni BSE pa krmljenje z 
bel jakovinskimi dodatki. Kdo je torej kriv 
- ali kmetje ali pristojne s lužbe? Ali bo
m o krivdo zvali l i na višjo silo? 

Ne sme biti težava v ugotavljanju 
krivde. S hitrimi testi izločimo zdravs
tveno neustrezna živila. Vzroka za 
pojav kloramfenikola nismo do
končno ugotovili, vemo le, 
da je bil prisoten. Upora
bo de rmo spreja so za za

pisnik priznali le neka-
|. teri. Kaj še potlej os-
% taja? Vemo, da se 

v Sloveniji 
% u p o r a b 

ljajo na črno uvožena zdravila, da jih je pri 
sosedih moč kupiti brez veterinarskih recep
tov... To so možni vzroki. Pri BSE je zadeva 
nekoliko drugačna - kot možni vzrok se na
vaja uporaba mesnokos tne moke v takšni ali 
drugačni obliki pri govedu. Inkubacija traja 
najmanj dve leti in pol. Težko je danes z go
tovostjo trditi, da nekdo ni uporabljal kon
centrata za krmljenje živali, ki je vseboval 
spremenjene prione. Kako je škodljiv element 
prišel v hrano ali hlev, so epidemiološka ra
ziskovanja, ki lahko dajo odgovor ali pa ne. 

Kakšna bi bila po v a š e m m n e n j u prava 
pot od trenutka, ko ugotovite prepoveda
n e substance v živilu? 

Težko je trditi, da je n e k d o kriv. Sistem je 
postavljen tako, da ko se bo lezen ugotovi, 
ni t reba raziskovati , zakaj . Tisti, ki nekaj 
proizvaja, verjetno ne za hvala lepa, mora 
odpraviti vzrok. Ker je to, kakorkoli gleda
mo , proizvodnja, ki je podvržena e lemen
tom t ržne zakonodaje . Zakaj ponekod klo
ramfenikola ni več? Skregane z logiko in pa
metjo so trditve, da bi ga dodajali inšpektor
ji ali da je bil namišl jen. Enos tavno so od
pravili vzrok in to je poanta iskanja. Da inš
pektorji ugotovijo kršitev; tisti, ki jo je za
vestno ali nezaves tno povzročil , pa jo mora 
odpraviti . Državni organi z vso represijo tež
ko pridejo do vseh podatkov, saj jih zainte

resirani prikrijejo. Za 
k l o r a m f e n i k o l 

se ve, da po 
z r a k u 

ne skače, da je za njegov pojav kriva upora
ba določenih preparatov. Za BSE se tudi ve -
so pa vprašanja, kdaj , kako in zakaj . Pri po
javu kužn ih bolezni obstaja v veterinarski 
zakonodaj i blažilo, da če imetnik živali naz
nani pojav bolezni , je upravičen do odškod
nine za ukrepe , ki jih bo izvedla država. To
rej ne ugotavl jamo krivde, pač pa s k u š a m o 
izvesti ukrepe , da se bo lezen ne bi širila ozi
roma zanesla k pot rošniku. V pr imeru klo
ramfenikola je zadeva drugače zastavljena, 
saj imajo kmetje imajo pogodbe z zadruga
m i . 

Koliko stavite na e l e m e n t strahu? 
Vsak monitoring, kjer se v nakl jučnem iz

boru jemlje manjše število vzorcev, temelji 
na principu strahu. Preprosto ne veš, kdaj boš 
na vrsti za odvzem vzorca in pregled. Priso
ten je n e n e h e n občutek, da te lahko danes 
preverijo, jutri pa spet. Preprosto ni mogoče, 
da bi pri vsakem proizvajalcu vsak dan kon
trolirali vse izdelke. Zato mora biti način de
la sprejemljiv, v zavesti proizvajalca pa mora 
biti, da je lahko danes na vrsti. Če pa ugotovi
mo kršitve in se nič ne zgodi, pa e lement mo-
nitoringa, naključnost izbora, n ima več pra
vega smisla. Potem je treba nastaviti bistveno 
dražji sistem, ki si ga naša niti katera koli 
druga država ne more privoščiti. 

Koliko poznate Zgornjo Savinjsko doli
no? 

Turistično zelo dobro . Vendar v zadn jem 
obdobju nisem imel časa, da bi si p o n o v n o 
ogledal njene lepote. 

M n o g i k m e t i , s p l o h z g o r n j e s a v i n j s k i 
imajo vaše ime še vedno na jez iku. V doli
ni je bil kloramfenikol , od treh s lovensk ih 
pojavov BSE sta dva na tem območju . Vi
dite kakšno povezavo ali gre zgolj za na
ključje? 

Karkoli bi rekel, bi bila čista špekulacija. 
Težko je ocenjevati te pojave, neuprav ičeno 
pa bi jih bilo vezati na eno pokraj ino. Špe
kulacijam se, sploh v takšnih pogovorih, po
skušam izogniti. 

Veljali ste za dos lednega in nepopustlj i
vega državnega uradnika, ki ga je ceni la 
stroka in sovraži l i nekateri kmetje. Lah

ko vprašam, kakšni so načrti za prihod
nje? 

Vseh odločitev še nisem sprejel. 
Ko jih b o m , bodo takšne , ki bodo , 

upam, zadovoljile moje že
lje in moje ambicije. 

URŠKA SELIŠNIK 
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Pogumna borba z rakom 
|)obrodelna prireditev za pomoč 9-letnemu Žigi Gorenšku iz Zreč, ki se že od tretjega leta starosti bojuje z rakom 
žiga G o r e n š e k b i b i l po 
ceni ob i ča j en fant , če n e 
j pred p e t i m i let i s t a r š i n a 
jegovi n o g i opaz i l i n e n a -
jdne b u l i c e . Vsi so mis l i -
, da g r e z a z a m a š e n o loj-
jco, t ud i ce l j sk i z d r a v n i -
i, ki so m u jo od reza l i . Tki-
), ki j e š lo n a a n a l i z o v 
ubljano, j e d o t a m h o d i l o 
ligo ča sa in k o s o r e z u l -
iti k o n č n o p r i s p e l i v Celje, 
Ž ig inega o č k a A n d r e j a 

(klicala z d r a v n i c a . »Tki-
) je r a k a s t o . Ali m u o d r e -
emo n o g o , a l i p a b o 
mrl...,« j e p o v e d a l a . 
Tako se je leta 1998 za 

ružino Gorenšek iz Zreč za-
EJo povsem drugačno življe-
je. Mama I r e n a , zapos lena 
aZlatem Griču v Slovenskih 
onjicah, oče A n d r e j , zapo-
l e n pri z a s e b n e m podjetju 
ar iz Vojnika ter njuna otro-
}, 13-letna M o n i k a in 9-let-
iŽiga od takrat živijo po-
t m drugače. . . 
Žiga ima n a m r e č p o s e b n o 

l i k o bolezni raka, ki se je, 
t da bi znali zdravniki raz-
ižiti zakaj , kljub kemotera-
ijam in d r u g i m o b l i k a m 
iravljenja, že petkrat pono-
ia. Žigino zdravs tveno sta
je je t r e n u t n o s t ab i lno -
ieeno pa ne more nihče ob-
iibiti, da bo tako tudi osta-
I. Oblika raka, za katero bo-
ha Žiga, lahko začne v vsa-
m t renu tku p o n o v n o kro-

njegovo utrujeno telo. 

Obisk 
Ko vstopimo v njihovo (ob-
nsko) s tanovanje, pos t ane 
igi, učencu 3. razreda de-
ftletne o snovne šole v Zre-
ih, malo ne rodno . Skrije se 
J kavč in nič ne kaže , da bi 
! želel pogovarjati z nami . 
Ididemo v kuhinjo in se prič-
emo pogovarjati z njegovi-
listarši; iz dnevne sobe, kjer 
• Z naš im fotografom, pa je 
fčez nekaj minut slišati ra-
igrane klice in smeh . »Igra-
1 sva se z žogo, sestavljala 
•go kocke in se fotografira-
I,« pozneje , ko ga radoved-
ost vendarle premaga in pri-
f v kuhinjo, n a v d u š e n o pri-
oveduje Žiga. 

In pokaže fotoaparat, ki ga 
je lani dobil za rojstni dan . 
Z njim se druž ina n e n e h n o 
fotografira, na papirju shra
njene spomine pa si veliko
krat skupaj ogledajo: Žiga v 
bolnišnici , v času, ko so otro-" 
ke na oddelku obiskali zna
ni pevci in direktorji sloven
skih podjetij, ki pridejo vsa
ko leto, pa posne tek ob spo
m e n i k u Jos ipa Vandota v 
Kranjski Gori... V Kranjsko 
Goro (namesto na morje) vo
zijo Gorenškovi Žigo na te
rapije k a l ternat ivnemu zdra-
vitelju Zdravku Dumanč iču . 
»Ta terapija m u zelo poma
ga, p r e d v s e m p s i h o l o š k o . 
Vedno, ko se v r n e m o , je še 
nekaj mesecev za tem veliko 
bolj miren,« pravi Andrej in 
pokaže še zadnjo fotografijo 
iz bolnišnice. S katere se , na
slonjena na klop, smehljata 
dva dečka. »To je,« pokaže An
drej na drugega, »Žigin zelo 
dober prijatelj. Ki ga ni več...« 

Rak je 
izbruhnil že 

trikrat 
Po letu 1998, ko so Žigi 

z n o g e ods t rani l i p rvo bul i 
co , so na o d d e l k u za o t roš 
ko onkologi jo in k e m o t e r a 
pi jo P e d i a t r i č n e k l in ike v 
Ljubljani začel i s k e m o t e 
rapijo in zdrav l jen jem. To 
je Žigo zelo os labi lo , zdrav
ljenje r a b d o m i o s a r k o m a ali 
vez ivnotk ivnega raka pa naj 
bi b i lo leto dni p o z n e j e us
p e š n o z a k l j u č e n o . Neka j 
m e s e c e v z a t e m je Žigo za
čelo s rbet i levo s topa lo ; rak 
je začel p o n o v n o napada t i . 
Pred t r emi leti so m u m o 
rali s topa lo od reza t i ; ž ivah
n e m u in energi je p o l n e m u 
fantu je ostala le pe ta , na 
ka t e ro se s p r e t n o opi ra pri 
hoji , igrah z ž o g o , kolesar
jenju. . . »Še celo rolati se je 
nauč i l lani poleti ,« je p o n o 
sna m a m i c a I rena . 

Spet se je nadaljevalo dol
gotrajno zdravljenje s kemo
terapijami in po nekaj me
secih si je d ruž ina oddahni 
la. Mislili so, da je bo lezen 
p r emagana . 

Lani jesen i je p o n o v n o 
udari lo še tretjič. Najprej je 
imel bu lo na levi nogi, po
t em na bezgavkah . Globoko 
v nogo j€ bilo po t r ebno za
rezali in zamenjat i kito, da 
se je bolezen nehala širiti. Sle
dilo je nekaj mesecev kemo
terapije in obsevanja , ki je 
bila po mnen ju Irene in An
dreja tokrat resnično uspe
šna - čeprav Žiga še vedno 
čuti s t ranske uč inke tovrst
nega zdravljenja. Čaka, da 
m u bodo zrasli lasje. Buli z 
leve noge in očesa sta izgini
li. Žiga spet no rma lno vidi. 
Da bi bila mera polna, je la
ni tudi Andrej (ki več inoma 
hod i z Žigo v Ljubl jano, 
m e d t e m ko hodi Irena v služ
bo in skrbi za Moniko) do
bil nekakšno nenavadno bak
terijo. Nujno je moral na ope
racijo noge in še vedno šepa. 
»Bolniške se mi kar menja
vajo. Najprej s em bil v stale-
žu zaradi njega, po tem zase , 
zdaj , ko bi lahko šel delat, 
pa se je bolezen Žigiju po-

Eden Žiginih najljubših konjičkov je fotografiranje. 

novila,« pr ipoveduje Andrej , 
ki ne pozabi dodat i , da ima
ta oba z ženo zelo r azume
vajoče delodajalce. 

Š e s o dobri 
ljudje... 

Gorenškovi nad svojo uso
do ne tarnajo - pa vendar je s 
110 tisoč tolarji, kolikor jih 
kot osebni dohodek skupno 
na hrani lno knjižico dobita 
Irena in Andrej (Žigi je priz
nana težka telesna prizade
tost, zato zanj dobivajo 18 ti
soč tolarjev za nego) težko pre
živeti. V času, ko je hodil na 
kemoterapije, je bil vedno vsaj 
eden od staršev z njim v Ljub
ljani. Ko sta bila Žiga in nje
gova sestrica Monika še mlaj
ša, je v Ljubljani pogosto os
tala vsa družina, tudi po ne
kaj mesecev. »Zelo pomem
b n o je, da je z njim vsaj eden 
od naju. V času kemoterapije 
je otrokom zelo težko, čeprav 
celotno osebje na otroškem 
onkološkem oddelku v Ljub
ljani zanje zelo lepo skrbi.« 

Prostovoljne prispevke za 
pomoč Žigi in njegovi dru
žini lahko nakažete na ra
č u n Rdečega križa Sloven
s k e Konj ice , št. 0 6 0 0 0 -
0 0 0 7 4 3 0 6 9 3 , z o b v e z n i m 
pripisom Za Žiga Gorenš-
k a . 

Da bi bilo vse skupaj še 
bolj z a p l e t e n o . Žiga t ežko 
prenaša bivanje v bolnišni

ci. »Ko je v bolnišnici , pogo
sto ničesar ne je po teden dni , 
ali pa vse izbruha.« Zato Ire
na in Andrej posebej hrani ta 
vsak tolar za dan, ko Žigo od
pustijo iz bolnišnice. »Takrat 
se pogosto us tavimo kje na 
kosi lu , kjer us t reže jo prav 
vsaki Žigini želji. 

Čeprav jih usoda tepe, ne 
tarnajo. Ko zmanjka denar
ja za o d h o d e v Ljubljano in 
bivanje tam, za h rano in za 
račune, se Andrej odpravil od 
vrat do vrat. »Veliko zaseb
n ikom sem že poslal prošnjo 
za p o m o č in lepo je, ker se 
jih veliko odzove. Veliko nam 
pomeni že, če dob imo kak
šnega tisočaka,« pravi Andrej, 
ki sicer za nič ne prosi . Ra
zen za zdravje za svojega Ži
go. 

Da so ljudje dobr i , I rena 
in Andre j G o r e n š e k n e n e h 
no poudar ja ta . Ob R d e č e m 
kr i žu , p o s a m e z n i k i h , pod
je tn ik ih , so jih že nekajkra t 
presenet i l i v z r e š k e m košar
k a r s k e m k lubu Unior Zre
če . »Včasih odigrajo t e k m o 
kar t ako , p o t e m pa polovi
co denar ja n a m e n i j o za Ži
go , polovico pa za d rugega 
h u d o bo lnega fantka,« pra
vi Andrej in poudar ja , da so 
d o Žige ze lo r azumeva joč i 
tud i v z reški o snovn i šoli . 
Pri jetno pa je jih je p rese 
neti la tudi p o b u d a č lanov 
cel jskega k luba Leo, ki da
nes v Celju pripravljajo do
b r o d e l n o pr i redi tev, na ka

t e r e m b o d o zbira l i s reds tva 
za Žigo. 

G o r e n š k o v i so e n a red
k ih s l o v e n s k i h d r u ž i n , pr i 
ka t e r ih daje v saka b e s e d a , 
vsak p o g l e d , do t ik , ču t i t i , 
da je l j u b e z e n , ki j ih p o v e 
zu je , o b č u d o v a n j a v r e d n a 
v e z . Da bi b i lo še zdrav je . . . 
je žel ja , ki j im p o m a g a na
p re j , je u p a n j e , v k a t e r e g a 
g l o b o k o ve r j amejo . Sp loh , 
ker po zadn j i k e m o t e r a p i 
ji, ki se je zakl juč i la p r e d 
neka j t e d n i , z d r a v n i k i (po
n o v n o ) prav i jo , da je veli
ka m o ž n o s t , da Žiga os ta 
ne zdrav. Da se bo lezen mor
da ne bo več p o n o v i l a . »-
Rekli so n a m , da p o g o s t o 
m i n e v p u b e r t e t i , ko se raz
vijejo hormoni . . .« pravi ma
m a I rena . 

Člani Leo k luba Celjski 
vitezi pripravljajo d a n e s v 
SLO Celje dobrodelno prire
ditev za Žigo Gorenška. Pri
reditev, monodrama Na pa
lubi , v kateri igra Nataša 
Burger, bo danes , v četrtek 
ob 19.30, v Slovenskem ljud
s k e m g l e d a l i š č u v Celju, 
vstopnice po ceni 2500 SIT 
pa lahko kupite v SLO Ce
lje in na Študentskem ser
visu Celje na Ljubljanski c. 
3 /a . Kot je povedal vodja 
projekta Tomaž Gradišnik, 
bodo organizatorji vsa na 
prireditvi zbrana sredstva 
Gorenškovim podeljena ta
koj po zakl jučeni predsta
vi . 

Čeprav si n e zat iskajo oči, 
G o r e n š k o v i razmiš l ja jo po
z i t i vno . Žiga, ki zda j ž e ve , 
kaj se dogaja in s a m o p o 
zor i očka , k a d a r z a č u t i , da 
m u je z ras l a nova bu l i ca , 
n a s p o s l u š a in se s r a m e ž 
ljivo s m e h l j a . Ko k sebi sti
s k a s v o j e g a n a j l j u b š e g a 
m e d v e d k a . 

ALMA M. SEDLAR 
Foto: GREGOR KATlČ Družina Gorenšek oče Andrej, Žiga in Monika ter mama Irena. 
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Danes o proračunu 
Predlog višji za skoraj 800 milijonov - Tudi športna dvorana 

Celjski m e s t n i s v e t n i k i 
bodo d a n e s popoldan spre
jemali proračun obč ine za 
naslednj i dve leti. Prvotni 
p r e d l o g u r a v n o t e ž e n e g a 
proračuna, ki se je brez za
do lževanja o b č i n e ustavi l 
pri 9 milijardah tolarjev, so 
na osnovi razprave ob pr
v e m branju poprav i l i za 
skoraj 800 mil i jonov tolar
jev. Prihodnje leto pa naj bi 
bil proračun težak skoraj 
8 milijard tolarjev. 

V predlogu p roračuna so 
m e d predvidenimi pr ihodki 
zlasti povečal i prodajo po
slovnih prostorov, ki naj bi 
jih letos prodal i za milijar
do 240 milijonov tolarjev, kar 
je za 940 milijonov več, kot 
so predvidevali v p rvo tnem 
predlogu, pr ihodnje leto pa 
naj bi prodali za 530 milijo

nov tolarjev poslovnih pro
storov. Mestna občina bi se 
morala letos zadolžiti za 120, 
pr ihodnje leto pa še za 230 
mili jonov tolarjev. 

Povišanje proračuna gre na 
r ačun na ložb , o kater ih so 
največ govorili svetniki ob 
p rvem branju . Takrat so se 
zavzeli za vse t iste na ložbe , 
v ka ter ih sodeluje tudi drža
va, med d rug im so zahteva
li več denarja za p renovo IV. 
o s n o v n e šole, za ka te ro je 
zdaj v p red logu p ro računa 
150 mil i jonov tolarjev ozi
roma kar 100 milijonov več. 
Zahteval i so tudi obljublje
n o o b č i n s k o u d e l e ž b o pri 
gradnji dnevnega cent ra za 
oskrbo starejših občanov, za
to je v p red logu za to nalož
bo rezerviranih 20 milijonov 
tolar jev. Sve tn ik i so t u d i 

podprl i gradnjo nove šport
n e dvorane . Zlasti slednja bo 
zelo draga, saj je zanjo v p r o -
r ačunu za letos rezerv i rana 
mil i jarda in 180 mi l i jonov 
tolarjev. Zaradi evropskega 
prvens tva v r o k o m e t u , ki bo 
p r ihodn je leto d e l o m a tudi 
v Celju, pa mora biti dvora
na dograjena do decembra 
letos . Če b o d o d a n e s svetni
ki to na ložbo podpr l i , bo šla 
v prodajo stara hala A na celj
s k e m s e j m i š č u , k a t e r e 
knjižna v rednos t b rez zem
ljišč in k o m u n a l n e ure jeno
sti je 450 mili jonov tolarjev, 
p r o d a h pa naj bi jo za 650 
mi l i jonov. B r ž k o n e p a b o 
t ežko najti kupca , kajti Celj
ski se jem bi bil, po b e s e d a h 
Franca Pangerla , za dvora
n o pr ip rav l jen plačat i 300 
mi l i jonov . 

Med na ložbami , za katere 
so se m o č n o zavzel i zlasti 
svetniki LDS je tudi gradnja 
prizidka k N a r o d n e m u do
mu , v katerega naj bi prese
lili upravno enoto . Te nalož
be v predlogu proračuna ni, 
čeprav je vladni servis skup
nih s lužb svoj del denarja za
njo zago tov i l . V p r e d l o g u 
sklepov mes tnega sveta pa je 
zap isano , da ta soglaša z na
ložbo in nalaga družbi Ne
premičnine , da sama kot in
vestitor izvede izgradnjo pri

z idka. Veliko vprašanje je, če 
bo to mogoče . Nepremični
ne bi mora le namreč za na
ložbo najeti okoli 350 mili
jonov tolarjev kredita, saj de
narja iz s tanar in , namenje
nega stanovanjski izgradnji, 
kot je povedal Slavko A. Sot-
lar, ne smejo prelivati v grad
njo poslovnih prostorov. Zelo 
z a n i m i v o bo za to m n e n j e 
nadzornega sveta d ružbe , ki 
ga vodi Marjan Kranjc, in 
ki se bo tudi sestal danes . 

BRANE STAMEJČIČ 

N a r o d n i 
čitalnic« 

V Levst ikovi sob 
Osrednje knj ižnice Celji 
b o d o nocoj predstavil 
zbornik Narodna čitalni 
ca v Celju (1862-1927). 

Publikacija se osredoto 
ča na p o m e n čitalnice z 
razvoj s lovenskega jezik, 
in slovenstva, saj je bij, 
celjska čitalnica ustanov 
Ijena kot četrta v Slovenj 
ji (po Trstu, Mar iboru ii 
Ljubljani). »Čitalnica je bi 
la tudi prvo slovensko druS 
tvo v Celju in je svojo naj 
večjo vlogo odigrala v zad 
njih letih 19. stoletja, k( 
so iz nje rasla nova sloven 
ska društva, kar je bilo ne 
precenljivega p o m e n a z; 
razvoj s lovenske entiteti 
v takrat m o č n o ponemče 
n e m Celju,« je ob izidi 
z b o r n i k a poveda l avtor 
m a g . Branko Goropev 
šek. V knjižici je zbral vr 
sto d o k u m e n t o v o čitalni 
ci, ki so jo s prvim čital 
n iškim z b o r o m odprli ot 
ude ležb i p r eko 200 obi 
skovalcev iz Celja in oko 
lice in znameni t ih gostov 
med katerimi so bili tud 
dr. J anez Bleivveis dr. Lo 
vro Toman, dr. Jos ip Voš 
njak in drugi. 

Pobudo za zbornik je da 
la mes tna četr t Centei , ki 
prav v spomin na ta d(),;o 
dek praznuje svoj kra je! 
ni praznik , izid pa so oB 
m e s t n i četr t i podpr l i še 
M e s t n a o b č i n a Celje in 
Osrednja knjižnica. 

BS 

Podelili nemške 
jezikovne diplome 

Na Srednji e k o n o m s k i šoli v Celju so podeli l i n e m š k e 
jez ikovne d ip lome. 

V tem šolskem letu so uspešno opravili n e m š k o jezikov
no d ip lomo vsi štirje dijaki, ki so se za ta izpit prijavili in 
obiskovali posebej organizirane priprave. Diplome so prejeli 
Jasna Tlaker in Vlado Ošep iz Srednje e k o n o m s k e šole 
Celje, kjer so potekale priprave, in Marko Prekoršek ter 
Gregor Novak iz Gimnazije Celje-Center. Diplome sta po
delila preds tavnik nemškega veleposlaništva g. Meisner in 
svetovalec za nemški jezik g. Proksch. Priprave za nasled
nje šolsko leto so se že začele, obiskuje pa jih osem dija
kov Srednje e k o n o m s k e šole in pet dijakov Gimnazije Ce
lje-Center. S.B. 

Mir nam dajte 
Spontanih petkovih mirovnih demonstraci j s e je v Ce

lju ude lež i lo okoli 60 mladih . 
Demonstraci je , na katerih so mladi vzklikali prot inatov-

ska in protivojna gesla, so minile mirno . Ob tem pa so mla
di protestirali proti zločinski vojni v Iraku in pozivali Celja
ne, da se na re fe rendumu izrečejo proti vstopu Slovenije v 
Na to . 

Da si mladi želijo predvsem miru in da vojna ni n ikakršna 
rešitev, so na svojih demonstraci jah v nedeljo opozoriH tu
di dijaki 1. gimnazije v Celju, ki so proti vojni v Iraku de
monstriral i v nedeljo na ploščadi pred gimnazijo. 

BS, Foto: G. KATlČ 

Lava ^ 
naprej z 

A l m o ^ 
Na regijskem tekmov ani 

v akciji Tur izmu poniaj 
lastna glava, so se najb 
Ije odrezal i učenc i OsnO 
ne šole Lava, ki bodo cel 
sko območje zastopal i i 
r epub l i škem tekmovanji 
predvidoma 11. aprila. 

Tema letošnjega tekmov"! 
nja »Bili so in ostajajo veli' 
ljudje«, je učence te šole na 
dihnila, da so tudi skozi ig' 
o Piki Nogavički predstavi 
Almo Karlin. V svoji nM 
pa so med drugim predlag 
H odprtje spominske sohe^ 
m e Karlin v Hotelu Turšl* 
mačka , saj se je pisatelji' 
in popotnica rodila v nep*' 
sredni bližini tega hotela. 

Na 17. o b m o č n e m tekin" 
vanju Tur izmu pomaga l3^ 
na glava je sodelovalo de\" 
o snovn ih šol - dve iz 
in po ena s Frankolovega. ' 
Zreč, Rogaške Slatine, Šm^ 
ja pri Je l šah , Bistrice ob 
li, Griž in Makol . ^' 

Zasadil i lipo miru 
Humanitarni zavod Škrat, katerega poslanstvo je m e d drug im gibanje za mir, je 

minul i petek organiziralo zasaditev drevesa miru v Celju. 
Na zboru ljudi dob re volje v Ljubljani, kjer so se združil i ljudje iz različnih območj ih , 

religij, filozofij, so si bili enotni v tem, da je mir to, kar si želi večina ljudi na svetu. Med 
drugim so se dogovorili , da bodo sedem dreves posadili po različnih krajih Slovenije, eno 
tudi v Celju. Na prvi spomladanski dan , dan miru in razumevanja , ga je ž u p a n Mestne 
obč ine Celje Bojan Šrot zasadil v parku Vrtnarske šole v Celju, ki bo tudi v pr ihodnje 
skrbela za to drevo. 

V h u m a n i t a r n e m druš tvu Škrat imajo še veliko načrtov, prepričani pa so, da se b o d o vsaj 
vsak prvi spomladansk i dan vsako leto zbirali ob tej lipi. S.B., foto: AŠ 

M a l o d r u g a č e n s e m . . . pa kaj? 
Javni sklad RS za kulturne dejavnosti , 

o b m o č n a izpostava Celje in Osnovna šo
la Frana Roša Celje danes pripravljata XVI. 
Roševe dneve , l iterarno srečanje najbolj
š ih mladih literatov osnovnih šol Slove
nije . 

Letos se je na Roševe dneve prijavilo triin
trideset šol z dvainštiridesetimi udeleženci . 
Žirija, v kateri so bili Antonija Mešl, Živko 
Beškovnik in Ljudmila Conradi, je vse lite
rarne prispevke ocenila in izbrala 34 del. Če

trtina mladih piscev je na Roševe dneve po
slala poezijo, ostali prozo. Prav pri slednji je 
žirija ugotavljala, da je bolj obetavna, vse
binsko in oblikovno bogata in vsebuje prvine 
dobrega sloga. V ožji izbor se je uvrstilo enajst 
avtorjev, danes ob 17. uri pa bodo najboljšim 
podelili priznanja in nagrade. 

Izbrani literarni prispevki XVI. Roševih dne-
vov so objavljeni tudi v knjižici Malo druga
čen sem.. . pa kaj?. 

SB 
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Železnice, 
ceste in jez 

Sredi minu lega tedna je 
i)čini Tabor in Polzela obi-
jcal minis ter za promet Ja-
[ob Presečnik, tema pogo-
orov pa so bi le ceste in že-
Ezniški prehodi . Polze lski 
pstitelji so ministrov obisk 
zkoristili tudi za izposta-
itev nekaterih problemov, 
iredvsem sanacijo jezu in 
jradnjo obvoznice , za ka-
eri še ne vedo, kdaj bosta 
la vrsti. 
Na Polzeli se je minis ter 

Mesečnik mudi l na povabi-
B občinskega odbora SLS, v 
spred ju pogovorov z župa-
lom Ljubom Žnidarjem pa 
o bila zavarovanja železniš-
ih prehodov. V občini je 11 
irehodov preko že lezniške 
roge, večina pa je zavaro-
anih zgolj z andrejevim kri-
em. V zadn jem obdobju so 
fl teh p rehod ih umrli štirje 
udje, kar n u j n o kliče po 
rugačni ureditvi. Polzelani 
o za uredi tev enega preho

da že izdelali idejni projekt, 
za drugega pa je projekt v iz
delavi. Najverjetneje se bo
do odločili za zapr t je vsaj 
dveh železniških prehodov. 
Prehod na Bregu naj bi na
domesti l i s povezovalno ce
sto, enega izmed treh pri Ga
rantu pa s podvozom. V le
tošnjem d ržavnem proraču
nu ni previdenega denarja za 
reševanje železničarskih te
žav, vendar se že evidentira
jo po t rebe za pr ihodnje le
to. Zato bo Občina Polzela 
na direkcijo za železnice po
sredovala p o b u d o za us tano
vitev s t rokovne komisije, ki 
bo pregledala vse p r e h o d e in 
predlagala najboljše rešitve. 
Po podatkih ministra Preseč-
nika je zavarovanje križišča 
z av tomatsk imi ali polavto
m a t s k i m i z a p o r n i c a m i 
v redno od 35 do 80 milijo
nov tolarjev. 

Poplava pred dobr imi 12 
leti je poškodovala kar pre

cej objektov, m e d njimi tudi 
polzelski jez na Savinji. Pri
stojni so jez začeli sanirati 
šele pred t remi leti, pa še to 
na p o b u d o obč ine Polzela, 
kjer so preko direkcije za ce
ste dokazovali , da voda spod
jeda tudi most preko Savinje. 

V nov ih po lze l sk ih pro
storskih aktih je vrisana tu
di o b v o z n i c a . Za gradnjo 
obvoznice od križišča pri to
varni nogavic m i m o poko
pališča do d o m a upokojen
cev bodo morali najprej ure
diti prvo križišče. Za pripra
vo dokumentac i je je letos 
v d r ž a v n e m p r o r a č u n u 
predvidenih 4,5 milijona to
larjev, za izvedbo, ki bo na 
vrsti č ez d v e leti, pa 65 mi
lijonov tolarjev. Zaradi šte
v i lnih želja po gradnji ob
vozn ic minis ter Presečnik 
ni m o g e l napovedati , kdaj 
bo gradnja obvozn ice Pol
zela dejansko na vrsti tudi 
v državnem proračunu. 

Dve leti nazaj so na pol-
ze lskem jezu opravili najbolj 
nujno sanacijo, lani pa so se 
dela zaustavila . Po podatkih 
ž u p a n a Žnidarja naj bi letos 
iz p ro računa ministrstva za 
okolje in pros tor za sanacijo 
po lze l skega j e zu n a m e n i l i 
140 milijonov tolarjev, za do
k o n č n o sanaci jo, predvide
no pr ihodnje leto, pa bi mo
rali dodat i še 70 mili jonov 
tolarjev. Ker je zaradi poško
dovanega jezu ogrožen tudi 
most , bo minis ter Presečnik 
preko direkcije za ceste opo
zoril minis t rs tvo za okolje, 
da je sanacija jezu nujna. 

URŠKA SELIŠNIK 

Meri Verbnjak z lento Miss Hit Casinos 

Mišica s Polzele 
'Minuli teden je Polze lanka Meri Verbnjak v Novi Gori-
" postala nova Miss Hit Casinos in Miss revije Lady. 
23-letna Meri je š t uden tka tehnologi je p rome ta , v pro-

'em času pa se ukvarja z m a n e k e n s t v o m . Njeno prvo le
potno t ekmovan je je bila ude ležba na izboru za s u p e r m o -
'fl 2000, d rugo pa za miss Slovenije. Prejela je že naslov 
'''ss Ona, v t ekmovan ju za naslov miss un ive rze pa se je 
'krstila m e d šest superf inal is tk . Naslov, ki ga je dosegla v 
W i Gorici, jo bo skupaj s t remi t ekmova lkami popeljal 

Havvai Tropic In te rna t iona l Contes t . Seveda jo sedaj 
'ot zmagova lko čakajo š tevi lne obveznos t i , najbolj se ve-
l̂i potovanja na Havaje, obiskala pa bo tudi Los Angeles 

»LasVegas . TT 

Med jubileji in 
olimpiado 

Gasi lsko z v e z o Žalec, ki 
v 35 društv ih združuje več 
kot 4 t isoč članov, bosta tu
di v pr ihodnjem obdobju 
v o d i l a p r e d s e d n i k Franc 
Skok in p o v e l j n i k Franc 
Naraks. Na tokratnem obč
n e m zboru so se ža l sk i ga
si lci zbral i v D o m u kraja
n o v G o m i l s k o . 

Skupno so ugotovili, da je 
bilo delo zveze uspešno, med 
drugim so pripravili številna 
izobraževanja, tekmovanja in 
se veselili novih pridobitev. 
Društvo na Ložnici je praz
novalo 70-letnico, na Vran
skem, v Libojah in na Polzeli 
pa so dobili nove avtomobi
le. Gasilci, združeni v žalski 
gasilski zvezi, so lani posre
dovali 115-krat. Po nestrokov

ni oceni je materialna škoda 
znašala 211,5 milijona tolar
jev, stroški posredovanj pa 9 
milijonov tolarjev. Žalski ga
silci se lahko pohvalijo tudi s 
številnimi uspehi na regijskih 
in državnih tekmovanjih. Še 
posebej so ponosni na uspeh 
mladink iz Andraža in mla
dincev z Gomilskega, ki se bo
do udeležili gasilske olimpia
de v Avstriji. 

V l e tošn jem letu so p red 
gasilci neka te r i p o m e m b n i 
d o g o d k i . Poleg p r ip rav na 
14. k o n g r e s b o d o s lovesno 

• obeleži l i več d r u š t v e n i h ju
bilejev, še posebej pa bo slo
vesno v Arji vasi , Gotovljah, 
Ojstriški vasi . T a b o r u in na 
Gomi l skem, kjer b o d o praz
novali 100 let de la . 

TONE TAVČAR 

Na o b č n e m zboru so podeli l i tudi več priznanj . Odliko
vanja Gasilske z v e z e Slovenije III. stopnje so prejeli Te
rezija Seles , Mirko Lupše, Silva Urankar in Ivan Jerman. 
GZ Žalec je Vladu Božiču in Vidu Blagot inšku podeli la 
pisni zahval i , Silvi Štefančič bronasto , Martinu Drevu 
pa srebrno plaketo. Za častnega č lana GZ Žalec so ime
novali Antona Grosa, občini zbor ža l sk ih gas i lcev pa so 
popestri le č lanice pevskega zbora z Gomilskega. 

Ribič i na s v o j e m 
Šempetrski ribiči počasi 

dobivajo svoj nov dom, ki 
ga ž e več let gradijo ob je
zeru v Preser jah. V d o m u ž e 
obratuje restavracijo, ki so 
jo oddali v najem, člani Ri
biške druž ine Šempeter pa 
so se v novih prostorih zbra
li tudi na o b č n e m zboru. 

O delu sta poročala pred
sednik Zdenko Mak in gos
podar Drago Vrečar. Ribiči 
so lani veliko časa namenil i 
zakl jučnim delom pri grad
nji d o m a in urejanju okoli
ce, m n o g o prostovoljnih ur 
pa je odlovna ekipa vložila 
tudi v odlove in vlaganja rib 
v r ibolovne potoke , reke, je
zera in ribnike. Lani so izlo-
vili največ podust i in krapov. 
Šempetrski ribiči so pripra
vili 28 tekem za člane in dve 
za mkdince . Tako v čknskjih 

Nov ribiški dom ob jezeru Preserje že kaže končno podobo. 

kot v mladinskih vrstah so po
stali prvaki Zveze ribiških 
d ruž in Celje. Posamezno se 
je med člani najbolj odrezal 
Franc Turnšek, med mladinci 
pa Milan Zvonar. Še naprej 
j im ostaja naloga, da v svoje 

vrste pritegnejo več mladih. 
Posebno poglavje pa je ču
vajska s lužba, saj je svoje de
lo vestno opravljalo s amo se
dem čuvajev. Zato bodo za 
to delo poiskali nove ljudi. 

TT 

Člani žalskega RK med pripravo paketov za žene 

Pozornost ženskam in materam 
č l a n i krajevne organizacije RK Žalec, ki vključuje tu

di Vrbje in Ložnico, so ob dveh praznikih v marcu obi
skali in obdarili bolne , o n e m o g l e in starejše ž e n s k e od 
80 let, ki živijo na nj ihovem območju oz iroma v domo
vih za ostarele. 

Aktivistke in aktivisti KO RK Žalec, ki jih vodi Irena Po
točnik, so za to pr i ložnost pripravili 135 paketov. Te so 
izdelali v Bergmanovi vili v Žalcu, kjer imajo svoje društve
ne prostore . Poleg skrbi za bolne, ostarele in druge pomoči 

po t rebne krajane vsako leto pripravijo akcije zbiranja obla
čil, obutve , postel jnine in pohištva, vsako leto pa posebno 
pozornos t nameni jo starejšim. Poleg tega pri plačilu kosil 
in malic pomagajo tudi socialno in mater ia lno ogrožen im 
učencem I. in II. OŠ Žalec. Med njihove dejavnosti sodijo 
tudi preventivni programi merjenja krvnega tlaka, sladkor
ja in holesterola, ki ga imajo vsako prvo oz i roma drugo 
s redo v mesecu . 

DARKO NARAGLAV 



NAZARJE MOZIRJE ZALEG ŠOŠTANJ 

Ekologija izven 
občinsiciii meja 

V Nazarjah nastaja Zgornjesavinjsko ekološko društvo - Ustanovni zbor 
konec marca 

v Nazarjah ž e dlje časa 
d e l u j e Civ i lna in ic ia t iva 
(Cl) za zašč i to okolja v kra
ju in okol ic i , ki so jo na
m e r a v a l i na p o n e d e l j k o 
v e m o b č n e m zboru preob
likovati v Zgornjesavinjsko 
eko loško društvo Nazarje, 
Vendar bodo ustanovni obč
ni zbor sklicali konec mar
ca, ko bodo opravili vse po
trebne korake za registra
cijo društva, na zbor pa po
vabi l i tudi p r e d s t a v n i k e 
drugih društev, 

»Znotraj Cl-ja smo se čla
ni dogovorili za vse potreb
no , zastavl jene i m a m o cilje, 
naloge in člane vodstva Zgor-

n jesavin jskega eko loškega 
društva Nazarje,« je pojasnil 
bodoči predsednik ekološke
ga društva Zvone Jelen, Za 
preimenovanje so se člani Cl-
ja odločili, ker se nazarsk i 
občinski vrh ne odziva na nji
hove prošnje in opozori la . Z 
de lom bi radi p r edvsem one
mogočili nadaljnje onesna
ževanje Nazarij in okolice ter 
vzpostavili meje, znotraj ka
terih bo življenje v kraju še 
z n o s n o . »Ne zap i ramo nobe
nega izmed Glinovih hčerin
skih podjet i j , de javnost pa 
b o m o razšir i l i na ce lo tno 
Zgornjo Savinjsko dolino,« 
je poudari l Je len. Gre pred

vsem za onesnaževanje pod
talnice in zemlje ter nedovo
ljen odvoz g ramoza iz Savi
nje, v teh prizadevanjih pa 
se nameravajo povezati z goz
darji, ribiči in vsemi, ki jim 
ni vseeno , v kakšnem okolju 
živi jo. 

V CI-ju trdijo, da mer i tve , 
ki so jih naročili in plačali 
člani, kažejo na prekorače
ne meje h r u p a v Nazar jah, 
m e d t e m ko je zaradi p rahu 
ob vetru ali p o d o b n i h vre
m e n s k i h pojavih življenje v 
kraju in okolici n e z n o s n o . 
Ob t e m pouda r j a jo , da ni 
p rob lem Cl-ja, če je t ehno
logija v Glinovih podjetj ih 

zas ta re la . Veliko p r o b l e m 
skih vprašanj so namerava l i 
zastavit i n a z a r s k e m u župa
nu Ivanu Pu rna tu , ki je že 
lani napoveda l sklic zbora 
krajanov, vendar do tega ni 
prišlo. Tudi za to v Cl-ju oce
njujejo, da se gre ž u p a n Pur-
nat ekologa s a m o preko me
dijev, na konkre tna vpraša
nja pa ne daje odgovorov. Ti 
vzroki so pripeljali do od
ločitve za us tanovi tev Zgor-
n jesav in j skega eko loškega 
druš tva Nazar je , za us tano
vitev druš tva pa so se člani 
Cl-ja povezal i s s t r anko Slo
vensk ih ekoloških gibanj . 

URŠKA SELIŠNIK 

Z OBČINSKIH SVETOV 
Končno proračun 

TABOR - Svetniki so na ponedeljkovi izredni seji sprejel 
200 milijonov težak proračun . Največ denarja so nameni 
za dokončanje investicij iz preteklih let. Tako bodo omogc 
čena dela na regionalni cesti na t. i. Šent jurskem klancu, \ 
pelje skozi Tabor, denar pa bo namenjen tudi poslovnem 
objektu, v ka terem bodo med drugim novi občinski proste 
ri in pošta. Š( 

Hfliiijonsici plus 
POLZELA - Zaradi novega izračuna p r imerne porabe ot 

čin in zneskov f inančne izravnave se je polzelski poračui 
povečal za dobrih 24 milijonov tolarjev. Polovico dodatni! 
sredstev bodo namenil i za gradnjo pod ružn i čne osnovm 
šole v Andražu , 4,5 milijona tolarjev za zmanjševanje ob 
činskega dolga, 4 milijone tolarjev za vračilo sredstev z, 
obremenjevanje voda občini Vransko, 2 milijona za sekun 
darni kanal pri tovarni nogavic, 100 tisočakov pa so name 
nili obnovi hiše Neže Maurer. Sicer je gradnja POŠ Andra; 
p rednos tna investicija na Polzeli. Vrednost je ocenjena n, 
223 milijonov tolarjev. Slabo četr t ino bo prispevalo mini 
strstvo, 23,6 milijona tolarjev b o d o zbrali s krajevnim sa 
mopr i spevkom, slabih 120 milijonov tolarjev pa mora za 
gotoviti občina Polzela. TI 

Od proračuna do icrajevniii 
odborov 

PREBOLD - Svetniki so potrdili letošnji p ro račun s slabi 
mi 550 milijoni tolarjev pr ihodkov. Med investicijami j( 
največja postavka gradnja telovadnice, svetniki pa so potr 
dili tudi načr t razvojnih programov do leta 2007. Za uresni 
čitev tega bi potrebovali pr ib l ižno 1,9 milijarde tolarjev 
zagotovljenega pa imajo dve tretjini po t rebnega denarja 
Imenovali so tudi p redsedn ike in člane v devetih krajevnil 
o d b o r i h . | 

Pred delitvijo pogače 
ŽALEC - Na današnji seji bodo svetniki po tem, ko bode 

obravnaval i poročila neka ter ih p ro računsk ih porabnikom 
(krajevnih skupnos t i , javnih zavodov, zvez druš tev in hu
mani ta rn ih organizacij) prvič obravnavali tudi 2;3 milijar
de tolarjev težak proračun . Dobrih 624 milijonov tolarjev 
je razporejenih pod postavko tekoči odhodki , dobro mili
jardo so namenil i tekočim transferom, 261 milijonov tolaî  
jev investicijskim odhodki in 453 milijonov tolarjev invej 
sticijskim t ransferom. US 

Golte pod 
velenjske knape? 

Velenjski Premogovnik je 
eden izmed strateških part
nerjev, ki se zan imajo za 
poslovanje s podjetjem Golte 
Slovenija (GS). 

Po tragični nesreči lanske
ga decembra , ko sta med me
njavo g o n d o l s k e vrvi v Že-
kovcu umrla dva delavca, so 

las tniki podjetja GS, južno 
t i ro lska Dr. Schar in Reden 
pokopa l i upan ja na obeta 
v e n t u r i s t i č n i r a z c v e t N3 
s m u č i š č i h na Mozirsk i pla 
n in i . Za njimi so tri neuf 
p e s n e s e z o n e in več kot 
mi l i jon i e v r o v vloženega 
kapitala. Lani s m u č a r s k e s 
z o n e na Gol teh sp loh ni li 
10, s tanje na s m u č i š č i h p 
je p o d o b n o kot v d n e h I 
nes reč i , las tniki pa so n 
povedal i , da sami naprav n' 
Gol teh n e b o d o več p o g n J 
11. Na vsak nač in so žele ' 
do juni ja po i ska t i p r i m e ' 
nega pos lovnega partneri' 
in kot kaže , najbolj resni p̂ ' 
g o v o r i p o t e k a j o z velen' 
sk im P r e m o g o v n i k o m . 

Predstavniki premogovni 
ka t i ro lskim las tn ikom ko" 
kre tnega sodelovanja dosl^ 
še niso obljubili, pravzapr^^ 
se n iso začela niti konkr^'' 
na pogajanja . V Velenju 
le p revze l i dokumentac i i ' 
o Gol teh . Po n a p o v e d i h 
bi jo preuči l i na jkasne je J' 
konca apri la in se takrat OI' 
loči l i , ali b o d o z lastni^ 
Golt nadal jeval i pogovot' ' 

L)-

Zlata v cerkvi, biserna doma 
v petrovški bazi l ik i sta 

27. februarja 1943, v času 
vojne vihre, stopila na skup
no ž iv l jenjsko pot Stanko 
in Panika Kline, Zvezo sta 
z zlato poroko potrdila v isti 
cerkvi , b iserno poroko pa 
sta praznovala v krogu svo
jih domač ih . 

Oba, Stanko in Panika, sta 
bila rojena v času po prvi sve
tovni vojni. Panika v Levcu, 
Stanko pa v Petrovčah v hiši, 
ki je pred šest imi desetletji 
postala njun skupen dom. Tu 
živita še danes s s inom Vla-
d o m in njegovo d ruž ino . V 
Petrovčah živi tudi d ruž ina 
hčere Slavice, m e d t e m ko si 
je sin Branko ustvaril d o m v 
Švici . 

Fanikino življenje je bilo 
povezano s skrbjo za d o m in 
d r u ž i n o . Trije otroci so jo 
dovolj zaposloval i , dela pa 
je bilo veliko tudi okrog hi
še. Sicer je bila zaposlena kot 
gospodinjska pomočnica pri 

p remožn i družini , na to ne
kaj časa v Novem Celju, po 
rojstvu hčere pa je ostala do
ma. Za druž insk i p ro račun 
je skrbel m o ž Stanko, ki se 
je izučil za krojača, vendar 
pa je že leta 1938 šel v služ
bo na železnico, kjer je bil 
kot delovodja zapos len tudi 
njegov oče. Na železnici je 
bil Stanko zapos len vse do 
upokoji tve, ki jo je dočakal 
leta 1978 kot vodja razpore
da delavcev za delo na vla
k ih . 

»Že četrt stoletja je najino 
življenje res lepo, časa ima
va dovolj. A kaj, ko sva vsa
ko leto starejša in tako bolj 
okorna . Sicer pa se pravza
prav n imava kaj pri toževati , 
saj še vedno rada greva na kak
šen izlet,« je dejal Stanko, ki 
je tudi še vedno aktiven pe
vec v Moškem pevskem zbo
ru Petrovče in v ce rkvenem 
zboru . V hiši je bilo v minu
lih dneh poleg b iserne poro-

Fanika in Stanko Kline sta v dobrem in slabem skupaj že 60 let. 

ke še doda tno veselje, saj sta 
Panika in Stanko že sedmič 
postala prababica in prade-
dek. Za to je poskrbela vnu
kinja Sergeja, dolgoletna ro-
kometaš ica Ženskega roko

metnega kluba Žalec. Sicer 
pa j ima življenje lepša skup
no s e d e m v n u k o v oz i roma 
vnukinj in prav toliko prav-
nukov ozi roma pravnukinj . 

DARKO NARAGLAV 

Petelinček iz Šoštanja 
Valentin Haindl iz Šošta

nja je ž e skoraj tri desetlet
ja redni obiskovalec največ
jih pr iredi tev narodnoza-
bavne glasbe v Sloveniji, Za
čel je v obdobju radijskih 
oddaj Lojtrca domač ih , ki 
jih je vodil Vinko Šimek, Za 
najboljše je iz vrbe izrez
ljal s p o m i n s k e petel ine, ka
sneje pa se je lotil še izde
lovanja v r e m e n s k i h hiš ic , 
vodnjakov in drugih prilož
nos tn ih spominkov , s ka
terimi razveseljuje nastopa
joče na g lasbenih in drugih 
prireditvah, vel ikokrat pa 
se s svoj imi prijetnimi iz
delki odpravi tudi med ob
č i n s t v o . 

Pri svo jem de lu Valent in 
Hand l uporabl ja s a m o lipov 
les , p e t e l i n e pa m o j s t r s k o 
i z r e z e iz enega s a m e g a ko
sa. Največjega pe t e l i na ve
l ikost i 130 c e n t i m e t r o v je 
izdela l za revijo gas i l sk ih 
p e v s k i h z b o r o v v Lokovici 
pri Šoš tan ju . V z a d n j e m ča
su sode lu j e tud i z Avseni-
kov im a b o n m a j e m polk in 
va lčkov ter Z a v o d o m za tu
r i z e m Celeia Cel je , saj je 
izdela l več s p o m i n s k i h vr
tiljakov. Pripravl ja pa tud i 
velik vrt i l jak za j u b i l e j n o , 
500 . o d d a j o Vrt i l jak po lk 
in va lčkov na Radiu Celje, 
ki se b o zavr te la v p o n e d e 
l jek, 2 8 . a p r i l a . V a l e n t i n 

Ha ind l je velik vese l jak , ki 
o seb i p rav i , da je najbol j 
»rejen« p e t e l i n č e k v Slove
ni j i , n j egov i p e t e l i č k i pa 
sp loh n i so n e v a r n i , ker so 
vsi » rezani« . Več let je igral 
tud i v šoš tan j sk i g o d b i , ko 
ga v p r a š a m o , ka j , p o v e , da 
t r anz i s to r . Zadn je s p o m i n 
ke je izdela l za N a v i h a n k e 
in j im jih je podel i l na kon
cer tu v Lučah . 

Trenu tno ima veliko dela 
z rezljanjem kar 200 petelinč-
kov. Valentin je poln idej in 
še dolgo ne misli odnehat i , 
za to si je po devetnajst ih le
tih tudi naročil nov telovnik 
in klobuk. 

TONE VRABL 
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Ograja za žabe 
V O b m o č n i e n o t i Z a v o d a 

[S za v a r s t v o n a r a v e Celje 
0 konec t e d n a s k u p a j s čla-
li Lovske d r u ž i n e Log iz 
jentvida p r i G r o b e l n e m pr i -
iravili p o s e b n o akc i jo re -
evanja d v o ž i v k o b Sl ivniš-
;ein j e z e r u . Več kot dese t 
ovcev je v d v e h d n e h na-
aestilo 700 m e t r o v p o s e b -
le v a r o v a l n e ogra je , k i jo 
odo o d s t r a n i l i č ez n e k a j 
ednov, ko se k o n č a s p o m -
jdanska se l i tev ž a b . 
Dvoživke se ob pomladan-

Idh otoplitvah prebudijo in 
1 okoliških gozdov odpravi-
} na mrestitev proti jezeru. 
)b j užnem delu Slivniškega 
fzera naletijo na dokaj pro-
netno lokalno cesto od Go-
ice pri Slivnici do Drobin-
kega^. Na pobudo okoljevars-
fenikov in društva Radoživ 
D že leta 1995 zanje poskr-
eli tako, da so ob rekonstruk-
iji ceste zgradili tudi poseb- ] 
e propuste oziroma podho- J 
le za žabe. Sami podhodi pa \ 
liso dovolj, zato v celjski ob-] 
nočni enoti Zavoda za vars-j 

Lovci družine Log so postavili začasno varovalno ograjo ob cestah okoli Slivniškega jezera, ki žabam 
preprečuje dostop na cestišče. 

tvo narave v sodelovanju z LD 
Log vsako leto poskrbijo tudi 
za namestitev varovalne ogra
je, ki dvoživkam preprečuje 
dostop na vozišče. Ker vse ne 
najdejo urejenih podhodov, 
pa jih je kar precej po t rebno 
do jezera oziroma vsaj preko 
nevarne ceste prenest i tudi 
ročno, v vedrih. 

Zaradi oh lad i tve prejšnji 
konec tedna se selitev dvo
živk še ni začela, za to je bila 
postavitev začasne varovalne 
ograje pravočasna. Ob za te 

dni napovedan ih otopli tvah 
in pr ičakovanem navalu žab , 
jih b o d o lovci , ki d n e v n o 
spremljajo dogajanje na te
renu , ročno prenašal i k vo
di, s tem pa preprečili pomore 
na cesti. Dvoživke so pomem
b e n člen ekosis tema in moč
no vplivajo na njegovo biot-
sko raznovrs tnos t . 

»Večina je v Sloveniji zava
rovanih z Uredbo o zavarova
nju ogroženih živalskih vrst, 
vključene pa so tudi na rdeči 
seznam ogroženih vrst dvo

živk. Vendar bo varstvo naj
bolj učinkovito, če jim bomo 
varovali življenjski prostor,« 
meni vodja območne enote 
Celje Mojca Tomažič , ki do
daja, da s posegi kot so grad
nja cest, uničevanje vodnih in 
kopenskih bivališč, intenzivi
ranje kmetijstva, melioracije 
ter regulacije rek in potokov 
grobo posegamo v življenjski 
prostor dvoživk ter s tem po
večujemo njihovo ogroženost. 

1. STAMEJČIČ 
Foto: MATEJ NOVAK 

Sentjurčani 
v S O S - u 

Kljub p o s k u s o m v p r e -
eklih l e t ih , d a b i se obči
na Šen t ju r vk l juč i la v e n o 
od s k u p n o s t i s l o v e n s k i h 
občin, so S e n t j u r č a n i os
tajali i zven o b e h r e p r e z e n 
tativnih z d r u ž e n j s loven
skih l o k a l n i h s k u p n o s t i . 
Via rca p a so o b č i n s k i svet
niki v e č i n s k o p o d p r l i 
predlog ž u p a n a Štefana Ti
sla, d a o b č i n a v s t o p i v 
Skupnost o b č i n Sloveni je 
(SOS), k i t r e n u t n o z d r u 
žuje 108 o d s k u p n o 193 
s lovenskih o b č i n . 

SOS deluje že enajsto le
to, pred reformo lokalne sa
mouprave je bila poznana 
h[ Stalna konferenca lokal-
lih skupnosti Slovenije, in 

t u d i p o mnenju Šentjur-
čanov dovolj močno repre
zentativno združenje, ki lah
ko učinkovito zagovarja in
terese lokalnih skupnosti v 
zalogu z državo. Lani, na 
primer, je 
SOS -u uspelo doseči tudi to, 
(ia je njegovo vodstvo vab-
''Ĉ NO na seje delovnih teles 

nega zbora, na katerih 
o b r a v n a v a j o z a k o n s k e os-
'iutke in p red loge d rug ih 
predpisov, ki zadevajo lokal
ih skupnosti . 

Članstvo v SOS, ki se pla
čuje p o številu prebivalcev 
^ o b č i n i , bo Š e n t j u r č a n e 
'etno stalo 340 tisoč tolar
jev. V okviru SOS-a deluje 
^riajst de lovnih komisij za 
''^zlična področja , obč ine-
*^lanice pa so razde l jene v 
'fi sekcije: sekcijo m e s t n i h 
° b č i n , občin , v kater ih so 
^^deži up ravn ih enot , ter 
'Ostalih občin . 

IVANA STAMEJČIČ 

Jubilej šentjurskih icmetic 
D r u š t v o k m e t i c Šen t j u r j e z r e d n i m obč

n i m z b o r o m p ros l av i lo t u d i de se t l e tn i co 
de lovan ja . Okol i 200 č l an i c v d r u š t v u , ki 
je z a ž i v e l o 27. m a r c a 1993 v G a s i l s k e m 
d o m u v Lokar j ah , de lu j e v k r a j e v n i h od
b o r i h v D r a m l j a h , n a Pon ikv i , v Šentjur
ju , Sl ivnic i , n a P l a n i n i t e r v obč in i Dobje . 

Članicam pri delu s s t rokovnimi nasveti 
stoji ob strani Bernarda Gračner iz Kmetij
sko svetovalne s lužbe Šentjur. Ob jubileju 
je kmečke ženske pozdravil župan Štefan Tisel, 
še naprej u spešno delo pa sta jim zaželeli 
predsednic i sosednjih društev; Karolina Čre-
šnar iz Slovenskih Konjic ter Francka Javer-
šek iz Ajde v Šmarju pri Jelšah. Društva na 
Celjskem so nastajala skorajda sočasno, kot 
da so si bile kmečke ž e n s k e za zgled. V druš

tvih ob druženju spoznajo še kaj novega, po
nudijo svoje dobrote na ogled drugim, skr
bijo za pogosti tve, se udeležijo kakšnega iz
leta ter sodelujejo na tekmovanju dobrot s 
s lovenskih kmetij na Ptuju. S slednjega so 
se lani vrnile s kar nekaj priznanji; kipec za 
medenjake je prejela Jožica Vengust, priz
nanja pa Irena Vengust za kekse na strojček, 
Štefka Korenjak za ječmenov in koruzni kruh, 
Anica Brečko za podli to m e s o in Dragica 
Dobnik za šarkelj. 

V društvu so lani pripravile tečaj priprave 
slanega peciva, letos tečaj peke drobnega pe
civa. Zdaj se dogovarjajo za postavitev raz
stave vel ikonočnih dobrot , aprila pa bodo 
svojo stojnico postavile tudi na jurjevanju. 

MM 

Župan Franc Salobir v delovnem oblačilu pred svojo trgovino. 

Župan Dobja v 
icnjigi EU 

ž u p a n o b č i n e D o b j e 
F ranc Salobir in obč ina Dob
je bos ta p reds tav l jena n a os
m i h s t r a n e h kn j ige , k i b o 
izš la v Nemči j i . 

Niko Felder je š tudent gra
fike in fotografije na univer
zi v Hanovru v Nemčiji. Z os
talimi š tudent i je dobil na
logo, da obišče vseh 25 dr
žav, članic Evropske skupno
sti, in se sreča z župan i ob
čin, ki ž u p a n s k o delo oprav
ljajo neprofes ionalno. V Slo
veniji se je najprej ustavil v 
občinah Velenje in Prevalje, 
ki nista ustrezal i pogojem, 
na to pa je odkril Dobje. 

V Dobju je preživel deset dni. 
V tem času je spremljal župa
na med njegovim delom v tr
govini, popeljali so ga po vseh 
večjih in manjših krajih v ob
čini, kjer se je srečal z ljudmi 
in krajevnimi zanimivostmi, 

tudi z odlokom o varstvu na
ravne dediščine in z zaščiteno 
500 let staro turško lipo. 

»S ha rmon ika r j i je bil v 
Jurk loš t ru na prireditvi ob 
ma te r in skem dnevu in v Pla
nici, kar je bil zanj iz jemen 
dogodek . Nad n a š o obč ino 
je bil i z r edno n a v d u š e n in 
je obljubil, da nas bo ponovno 
obiskal 27. julija, ko b o m o 
imeli 31. pr i redi tev Pokaži , 
kaj znaš . Vedno znova se je 
čudil , kol iko pravega in is
krenega življenja ter dogod
kov je v tako majhni obči
ni, kot je naša,« pravi Franc 
Salobir. V Dobju b o d o do
bili tudi izvod zanimive knji
ge in se tako po č u d n e m na
kl jučju z n a š l i v e v r o p s k i 
knjigi s predstavi tvi jo župa 
nov neprofes ionalcev v 25 . 
d r žavah . 

TONE VRABL 

Zbiranje kosovnih 
odpadkov 

Obč ina Laško s k u p a j s K o m u n a l o Laško ž e n e k a j let 
s p o m l a d i p r i p r a v l j a akc i jo z b i r a n j a k o s o v n i h o d p a d 
k o v ter t a k o v s e m g o s p o d i n j s t v o m o m o g o č i , d a se n a 
okol ju neškod l j i v n a č i n z n e b i j o o d v e č n e š a r e , ki se m e d 
l e t o m n a b e r e v n j i hov ih k l e t e h in pods t r e š j i h . 

Letošnja akcija se je začela sredi marca in bo trajala še 
ves april, zabojnike za zbiranje nekovinskih kosovnih od
padkov pa selijo iz naselja v naselje, kjer so postavljeni na 
v naprej določenih mest ih največ po dva dni . Jeseni bodo 
akcijo p redv idoma nadaljevali še z zbi ranjem posebn ih 
odpadkov . MM 

Netopirčki preizkušali novost 
č l a n i k l u b a l j u b i t e l j e v 

l a š k e g a piva N e t o p i r č e k so 
m i n u l i p e t e k v Pivnic i Pač-
n ik , kjer se v s a k t e d e n s re 
čuje jo , n a l e to šn j em dese 
t e m o m i z j u p r e i z k u š a l i 
B a n d i d o s , novo p ivo iz laš
k e p i v o v a r n e . 

Član kluba Lojze Oberžan 
je povedal: »Kot ljubitelji laš
kega piva novega izdelka ne 
povzdigujemo. Gre za novo 
trendovsko pijačo, ki je name
njena trgu in uživačem, tistim, 
ki iščejo nove okuse.« Pred
sednik kluba ljubiteljev laškega 
piva Netopirček Milan Višner 
pa je po prvih vtisih prepri
čan, da se bo novost na trgu 
zelo dobro prijela: »Okus je 

prirejen mlajšim. Starega pivca 
prekrstiti na drugo pijačo pa 
je malo težje. Če imaš svoj okus 
že izdelan, se je težko prila
goditi drugi stvari.« 

Člani kluba Netopirček so 
se zbrali iz ljubiteljskega zna
čaja, zdaj pa je njihovo delo 
tudi podpora Pivovarni Laš
ko. Za letošnje leto so si za
dali nalogo, da bodo obiska
li gost inske lokale, pri t em 
pa ugotavljali, kaj se s pivom 
po gostinskih lokalih počne , 
kako ponujajo pivo, kakšen 
odnos ima osebje do piva, ka
ko je pos t reženo in podob
n o . 

SIMONA BRGLEZ 
Foto: GREGOR KATIC Člani kluba ljubiteljev laškega piva so nazdravili z Bandidosom, ob tem pa so si privoščili še tortiljo. 
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Policisti kot 
razvojna priložnost 

v občini Rogatec priča
kujejo nas lednje leto, ko bo 
nas ta la na Sotl i z u n a n j a 
meja Evropske unije , pre
cejšnje s p r e m e m b e . V ma
lem Rogatcu naj bi prišlo 
do nastanitve ve l ike policij
ske enote s 77 policist i , v 
čemer vidijo v občinski stav
bi tudi razvojno pri ložnost . 

Čeprav nas loči od vzpo
stavitve schengenske meje z 
Avstrijo še nekaj let, bo po
licija povečala varovanje meje 
na Sotli že aprila pr ihodnje 
leto. Zato so predstavniki ro
gaške občine in drugih ob hr
vaški meji že nekaj časa v po
gost ih stikih z notranj im mi
n i s t r s tvom. 

Nastanitev policijske enote 
n a m r e č med drugim pome
ni veliko število novih s tano
vanj . Občina Rogatec je zato 
minis t rs tvo že seznani la , da 

razpolaga z velikim, komu
nalno opreml jen im zemljiš
čem za m o r e b i t n o gradnjo 
dveh stanovanjskih blokov s 
pribl ižno t r ideset imi s tano
vanji. Občina je prav tako v 
stikih z različnimi investitor
ji, ki se resno zanimajo za 
takšno gradnjo, omenja žu
pan Martin Mikolič . 

Policija bo potrebovala na 
tem območju poleg stanovanj 
tudi dva večja objekta, ki bo
sta služila za njene delovne 
prostore. Slišati je, da naj bi 
ju po vsej verjetnosti zgradili 
na območju meddržavnega 
prehoda v Rogatcu, ob objek
tu za obmejne potrebe, ki ga 
nameravajo tudi zgraditi letos. 

V občini Rogatec bodo na
mreč ob vstopu v Evropsko 
unijo kar trije obmejni pre
hod i s s o s e d n j o Hrvaško ; 
m e d n a r o d n e m u v Dobovcu 

ter m e d d r ž a v n e m u v Rogat
cu se bo letos pridružil še ma
loobmejni, v tri ki lometre od
daljeni Vidini. Pri vsem sku
paj bo policija poleg s a m e 
meje EU varovala še 10-kilo-
metrski obmejni pas ter 40-
kilometrski razširjeni pas . 

Nekateri občani se bodo za
to morda jezili zaradi pogo
stejše policijske prisotnosti . 
V občinski stavbi je drugače, 
saj vidijo za svojo gospodar
sko dolgo zapostavljeno ob
čino precejšnjo razvojno pri
ložnost. V Rogatcu se bo za
radi priselitve policistov po
javilo še več investitorjev, kraj 
bo pr idobi l na p o m e n u . V 
njem gradijo veliki nakupo
valni center (na 1600 kvadrat
nih metr ih površine) , odpi
rajo obnovljeni grad Strmol 
(z grajsko restavracijo in vi-
noteko), letos bodo gradili no-

Zupan Martin Mikolič. Prihod va
ruhov bodoče evropske meje je za 
njegovo občino tudi razvojna pri

ložnost. 

vo Gorenjevo halo. . . Veliko 
policistov bo seboj seveda pri
peljalo tudi družine, kar po
meni še druge potrebe. 

Sicer pa za policiste, ki so 
se priselili v kraje ob Sotli v 
letih po osamosvojitvi, ugo
tavljajo, da so jih iz redno go
stoljubni domačini hitro »pos
vojili« kot svoje soobčane. 

BRANE JERANKO V Rajnkovcu odprli 
mejni prehod 

V Rajnkovcu v občini Ro
gaška Slatina so odprli mej 
ni prehod, ki je za mejn im 
prehodom v Osilnici drugi 
iz serije 27 maloobmejn ih 
prehodov na meji Sloveni-
ja-Hrvaška. Mejni prehod 
sta ob posebej pripravljeni 
s l o v e s n o s t i odpr la ž u p a n 
o b č i n e Rogaška Slat ina 
Branko Kidrič in predsed
nik stalne m e š a n e komisi 
je za izvajanje sporazuma 
med Slovenijo in Hrvaško 
Vojko Kuzma. 

Župan Branko Kidrič je od
prtje mejnega prehoda ozna
čil za zgodovinski t renutek, 
saj bo z njim omogočen nor
malen prehod z obeh strani 
meje. Odprtost mejnega pre
hoda so zaradi prevoza okoli 
500 ljudi s hrvaške strani na 
delo v Rogaško Slatino in oko
lico podaljšali za dve uri. Od

prt je zjutraj od 4.55 do 23.00 
ure. Vsak dan mejo prečka 
dvanajst avtobusov, veliko pa 
je tudi drugih vozil in pešcev. 
Na slovenski strani je ob me
ji, dolgi deset kilometrov, kar 
41 naselij, vse do vrha Boča, 
iz katerih bodo lahko prebi
valci s prepustnicami prečkali 
mejni prehod Rajnkovec-Mali 
Tabor v sosednji občini Hum 
na Sotli. V občini Rogaška Sla
tina so že izdali okoli 1.500 
maloobmejnih prepustnic, če
prav je uprav ičencev okoli 
22.000. Izdali so že tudi 500 
tako imenovanih kmetijskih 
vložkov, ki jih dobijo kmet
je, ki imajo zemljo na drugi 
strani meje. Branko Kidrič je 
tudi pohvalil dolgoletno do
bro obmejno sodelovanje, ki 
je utemeljeno tudi z mnogi
mi mešanimi zakonskimi pari 
ter zemljo, ki jo Slovenci ob

delujejo na hrvaški in Hrvat
je na slovenski strani. Mejni 
prehod naj bi še poglobil že 
tako dobre medsebojne od
nose. 

Načelnik občine H u m na 
Sotli Božidar Brezinščak Ba-
gola je omeni l , da bodo po
doben prehod še letos uredi
li tudi na hrvaški strani . Pred 
r azpadom Jugoslavije je s hr
vaške strani hodilo na delo v 
Slovenijo 1.200 ljudi, danes 
s a m o še 270, toliko so do
slej izdali p repus tn ic . Upra
vičencev pa je 500. 

Bitka za ureditev mejnega 
prehoda je trajala pr ibl ižno 
sedem let. Prehod je p o m e m 
ben , saj se nahaja na pragu 
mesta z okoli pet tisoč pre
bivalci, v ka terem sta razvi
ta tako steklarska industrija 
kot tur izem. 

TONE VRABL 

Prehod v Rajnkovcu sta odprla Branko Kidrič (levo) in Vojo Kuzma. 

Praznik 
občine 

Kozje na 
gradu 

Podsreda 
Občina Kozje bo osred

njo prireditev ob letošnjem 
prazniku 15. aprilu pripra
vila 11. aprila na gradu Pod
sreda. Izbrani so že tudi do
bitniki občinskih priznanj 
in plakete , ki jih bodo po
delili na slavnostni seji ob 
ku l tu rnem programu, ki ga 
bo pripravilo nagrajeno kul
turno druš tvo. Za eno pla
keto so dobili štiri predlo
ge, za dve denarni nagradi 
šest in za prav toliko priz
n a n j pet predlogov. Izbra
n e kandida te mora potrdi
ti še občinski svet na seji, 
ki bo v naslednjih dneh . 

TV 

Priznanje za 
Kozjansici 

paric 
Na m e d n a r o d n e m sejmu 

Alpe Adria v Ljubljani so ob 
zaključku projekta Naravne 
vrednote , ku l tu rna dedišči
na in t u r i z e m 2 0 0 1 / 2 0 0 2 
predstavniki Turist ične zve
ze Slovenije podelili 27 priz
nanj . Priznanje je dobil tudi 
Kozjanski park, ki je bil na
grajen za u spešno varovanje 
ku l tu rne in naravne dedišči
ne. Ob podelitvi pr iznanj je 
direktor Franci Zidar s foto
grafijami in besedo predsta
vil park. TV 

jJLiPODRI TELEFON 

Do prihodnjega četrtka bo va 
klice na Modrem telefonu spre; 
mala novinarka Milena BrečkoF 
klič. Na telefonsko številko 03' 
569-581 jo lahko pokličete vsi 
dan med 10. in 17. uro. Svoja vpi 
sanja za Modri telefon lahko mi 
ponedeljkom in petkom zastavi 

tudi po telefonu 42-25-190. 

Tobačni zakon 
pod nadzorom 

Bralec Jože iz Celja se je 
ob sprejemanju tako ime
novanega a lkoholnega za
kona obregni l ob izvajanje 
» tobačnega zakona« . »Ve
čina lokalov v Celju sploh 
n i m a us trezno o z n a č e n i h 
prostorov,« pravi Jože in se 
ob tem sprašuje, kaj delajo 
inšpektorj i . 

»Zdravstveni i n špek to ra t 
RS, OE Celje opravlja redni 
inšpekcijski nadzor nad iz
vajanjem Zakona o omejeva
nju upo rabe tobačnih izdel
kov že od samega sprejetja 
zakona , to je od leta 1996 da
lje. 

V gostinskih objektih, kjer 
se gos tom streže hrana (re
stavracije, gosti lne, kavarne , 
okrepčevalnice , bari) se po 
16. čl. zakona določi prostor 
za kadilce. Prostor se javno 
označi kot prostor za kadil
ce in se loči od prostora za 
nekadi lce tako, da se z us
t rezn im prezračevanjem ali 
fizično ločitvijo prepreči me
šanje zraka. V prostorih za 
nekadi lce je kajenje prepo
vedano . Spoštovanje prepo
vedi je dolžan zagotoviti last
nik, najemnik ali uporabnik 
objekta. Zakon tudi določa, 
da je kajenje v slaščičarnah 
in mlečnih restavracijah pre
povedano . V gostinskih loka
lih, kjer h r ane ni v njihovi 
ponudb i , zakon ne omejuje 
kajenja. 

V pr imeru , da prostora za 
kadilce oziroma nekadilce ni
sta fizično ločena in inšpek
tor v prostoru za nekadi lce 
zazna tobačni d im, se glede 

vprašanja ločitve teh prosti 
rov z us t rezn im prezračev, 
njem zahteva od lastnika, n, 
jemnika ali uporabnika gi 
stinskega objekta predložite 
meritev prezračevanja, katei 
je opravila za to pooblašo 
na institucija. 

V pr imeru ugotovitev, D 
podatki v predloženih mer 
tvah ne us t reza jo parami 
t rom se na jemniku ali upi 
r abn iku objekta naloži p( 
t rebno sanacijo prezračev; 
nja in predloži tev novih mi 
r i tev po izvedbi sanaciji 
Upoštevanje določb zakon 
inšpektorji preverjajo že pi 
izdajanju poprejšnjih sogli 
sij k gradnji gost inskih loki 
lov. V letu 2003 so zdravi 
tveni inšpektorji v OE Celj 
opravili inšpekcijske pregl( 
de v 71 gost inskih lokalih i 
kršitev po ZOUTl ni bilo z; 
beleženih,« odgovarja vodj 
zdravs tvenega inšpektorat 
Ivanka Turnšek. 

Borza v novi podobi 
Borza humorja v Rogaš

ki Slatini, vses lovenska hu-
morno obarvana prireditev, 
doživlja novo podobo. Od 
literarnega natečaja s hu-
morist ično obarvanimi be
sedil i bo postala v prihod
nje gledališka humorna pri
reditev. To je bilo m o g o č e 
ugotoviti tudi v soboto, na 
o s m i , n e k a k š n i p r e h o d n i 
borz i . 

Glavno vlogo letošnje sla-
t inske bo rze humorja je odi
gral Sašo Hribar, ki se je na 
šaljivi način pogovarjal z go
sti, z odgovori pa je prav ta
ko sodelovalo občinstvo. Hri
barjeva gosta sta bila glasbe
no komed i j an t ska skup ina 
Terra Folk ter igralka Nata
ša Tič-Ralijan, ki je prebra
la svoj humoris t ični prispe
vek ter prebrala nagrajenega 
z ene od preteklih borz . 

Nas top uveljavljene igral
ke , ki jo redni obiskovalci 
borze že poznajo, je bil v bis
tvu uvod v bodočo podobo 
prireditve. »Takšna bo že pri
hodnja borza humorja,« nam 
je povedala Kristina Kampuš, 
ki ima v občinski stavbi med 
drugim na skrbi bo rzno hu-
mor is t ično dogajanje. 

Tako b o d o v Rogaški Sl< 
tini v pr ihodnje predstavi); 
li od lomke šaljivih gledalii 
kih del, pri čemer bodo pi 
žili, da ne bi bili kopija cel 
skih dnevov komedije . Glai 
na vloga na vsakokratni pr 
reditvi bo dodeljena neki zni 
ni o sebnos t i iz gledališki 
krogov. 

In kaj je botrovalo takši 
s p r e m e m b i vseb ine borz« 
Vse do letošnje je Občina R' 
gaška Slatina razpisovala 1 
terarni natečaj, kamor so Si' 
venci pošiljali humorističn 
oba rvane pr ispevke, razli' 
nih zvrsti . Natečaju je sled 
la javna razglasitev naj bol 
ših pr i spevkov na slovesi 
prireditvi v Rogaški Slatin' 

Pri vsem skupaj je stroko^ 
na komisija iz leta v leto bo 
ugotavljala, da Slovenci 
res n imamo smisla za huin"' 
za to je občina začela razmi-
Ijati o preobleki . Obiskov^ 
ci sobo tne prireditve so dv' 
rano znova napolnili do za' 
njega kotička, kar pričuje,'^ 
so v Obsotelju borzo vzeli ^ 
svojo. Prireditev je bil pi^ 
v d o k o n č a n e m Kulturne ' 
cen t ru . 

BRANE JERANK' 
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Tovornjaki nazaj 
na avtocesto? 

Minister za promet Konjičanom obljubil konec neenakopravnosti pri 
plačevanja cestnin 

Konjičani ž e vse od uved-
I čelne ces tn inske posta-
na avtocesti v Tepanju opo-
rjajo na neus trezno reši-
V plačevanja cestnine. Za-
di izogibanja plačilu cest
ne se je izrazito povečal 
omet po regionalni cesti 
kozi Tepanje in Slovenske 
tonjice, s a m s i s tem pa je 
Epravičen tudi do vseh pre-

ialcev na tem območju , 
tožba, ki jo je konjiški 
)an Janez Jazbec vloži l 
us tavno sod i šče ž e fe-
larja lani, š e vedno ča-

tina presojo. 
Rešitev perečega problema 
ibila ena izmed t em pogo-
Jrov med minis t rom za pro-
let Jakobom Presečnikom 
I županom J a n e z o m Jaz-
(cem prejšnji četrtek ob obi-
tu ministra v občini . Mini-

je ob ost rem protestu žu-
ma obljubil vsaj de lno re-
lev problema. Po njegovem 
igotovilu bo že v kra tkem, 
ivsak način pa letos, tovorni 

tranzitni promet obvezno na
po ten na avtocesto . S pritož
bo ž u p a n a zaradi neenako
pravnost i pri plačilu cestni
ne se je minis ter popo lnoma 
strinjal. Dejal je, da do tega 
res prihaja, a ne samo v Te
panju, a m p a k tudi na drugih 
avtocestnih odsekih . V pri
pravi je nov, zapr t sistem pla
čevanja cestnin, ki ga spre
jema državni zbor in ki naj 
bi v k ra tkem odpravil nepra
vilnosti , je poudari l . 

Ministrov obisk pa je bil 
tudi pr i ložnost za neka te re 
druge dogovore . V državni 
p ro račun so že uvrščene na
ložbe za uredi tev postajališ
ča v Dobrnežu , krožišče Fink 
v Slovenskih Konjicah in mo
stovi na cesti proti Žički kar-
tuziji. Postopno je predvidena 
tudi modernizaci ja ceste Žič-
ka kartuzija - Dramlje. Žu
pan in minis ter pa sta se to
krat dogovorila, da bodo mo
stova v Draži vasi in v Sked
nju dokončali in slovesno od-

Jakob Presečnik 

prli 28. junija na osrednji pri
reditvi ob obč inskem praz
n i k u . 

Kaj bo z novimi naložba
mi, ki jih je Občina Sloven
ske Konjice prijavila konec 
leta 2002, pa je sedaj še tež
ko reči. Odvisne so od uvr
stitve na prednos tn i s e z n a m 
investicij za naslednja leta. 
Gre za cesto proti Oplotnici , 
za ods tavne pasove pri Goli-
ču in Zečah in za križišče v 
Tepanju . 

JanezJazbec 

Predstavniki ministrstva in 
občine pa so si ogledali tudi 
stanje državnih cest v obči
ni, gradnjo mostu v Draži vasi 
in predvideno lokacijo za dru
go krožišče, ki ga bo z doku
mentacijo začela reševati ob
čina, investicijo pa bo v pri
hodnos t i krilo min is t r s tvo . 
Gre za lokacijo ob vhodu v 
Slovenske Konjice iz smer i 
Mar ibo ra . 

MILENA B. POKLIC 

Kako 
eagotoviti 
denar za 

šole? 
Letos in prihodnja leta 

O najtežji zalogaj svetni
kov o b č i n e Vojnik, kako 
proračunih zagotov i t i 

bvolj denarja za izbolj-
4nje pogojev v o snovn ih 
olah, ki prehajajo na de-
etietno šolanje. 
Takojšnje temeljite obno-

e s t a pot rebni osnovni šo-
iv Vojniku in na Franko-
Dvein. V Vojniku naj bi 
gradili prizidek, v katere-
ibi p r e s e l i l i učence iz ta-
0 imenovane spodnje šo-
5. ki j o b o za svoje potre-

odkupila pošta. Po letu 
005 naj b i ob šoli v Vojni
mi zgradili tudi novo telo-
'^dnico o z i r o m a večna-
"ensko dvorano . 
Konec l e t a 2004 je pred-

''dena gradnja telovadnice 
'miroma v e č n a m e n s k e g a 
'•"ostora pri o s n o v n i š o l i v 
fovi Cerkvi. 

Po prvih izračunih naj bi 
to veljalo milijardo 416 

'''lijc)ii()v tolarjev, kar je za 
' '^činsko zmožnos t i , kljub 
^delovanju države, izred-
^ V e l i k o . Na jpomembne-
? je, da zagotovijo s r e d s -

za tri l e t a , kajti l e tako 
^l^kd r a č u n a j o tudi n a de-
'"T ministrstva za šolstvo, 
't*ort m znanos t . 

TV 

Krojač Mlinar na 
pragu stoletnice 

U p o k o j e n i krojač J o ž e 
Mlinar stanuje v m a n j š e m 
stanovanju sredi Vojnika. 
13. marca so ga ob 99. rojst
n e m dnevu obiskal i gostje, 
med njimi tudi ž u p a n Be-
no Podergajs ter m u z i k a n -
ta Franci in Bojan Zeme. 

Jože Mlinar je kljub viso
ki starosti p o g u m e n , zgovo
ren in vesel mož . Spremlja 
ga tudi dober spomin , le vi
di malo bolj s labo. 56 let je 
poročen z ž e n o Marijo, s ka
tero sta imela šest otrok, Her-
m i n o , M a g d o , poko jnega 
Tončka , J o ž e t a , Anico in 
Marjano, ki so jima podarili 
enajst vnukov in osem prav-
nukov, med katerimi se je zad
nji. Matic, rodil 4. marca le
tos . 

Jože Mlinar se je rodil v 
bližnjem Lembergu, kjer se 
je v letih 1921 - 1924 izučil 
krojaškega rokodelstva, kot 
je n a p i s a n o na »pomaga l -
skem pismu« ali diplomi, ki 
visi na steni v kuhinji tik ob 
oknu , kjer Jože najraje pre
živi urice dneva. Upokojil se 
je pri n e k d a n j e m cel jskem 
krojaškem podjetju Elegant, 
pred tem pa je delal pri zna
nem celjskem krojaču Anto
nu Uršiču, ki je imel delav
nico v sedan jem Cel jskem 
d o m u . S sodelavci, s kateri
mi je delal v Elegantu, se je 
zadnjikrat srečal leta 1997. 

Jože Mlinar in župan Beno Podergajs 

»V glavnem sem šival za 
ženske,« se spominja svoje
ga aktivnega dela skorajšnji 
s to le tn ik , »in veliko Vojni-
čank je hodilo v mojih obla
čilih.« Spomni se, da je bilo 
včasih blago iz redno kvali
te tno , zlasti iz Anglije, Nem
čije in Češke, najslabše pa je 
bilo italijansko. »Iz italijan
skega blaga ni bilo prijetno 
šivati in tudi za nošnjo oble
ke niso bile prijetne. Preveč 
in prehi t ro so se mečkale.« 

Po upokojitvi je šival še kak
šnih dvajset let, vse dokler 
mu niso opešale oči. Čeprav 
je v mladost i bolehal in so 

m u v slovo že prižgali svečo, 
je vseeno zdržal do danes . 

V teh dneh se je Jože sku
paj z ženo Marijo začel pri
pravljati na selitev v Dom sta
rejših v Vojniku. Tam sta do
bila sobico, ki bo samo nju
na v jesenskih letih življenja, 
ki jih preživljata povsem pre
prosto sredi številne druži
ne in občasnih obiskov pri
jateljev. Jože bo morda po
grešal gasilce, ki so na dvo
rišču njegovega sedanjega do
ma in s katerimi je bil vse
skozi velik prijatelj, tudi nji
hov član. 

TONE VRABL 

S u š a brez 
I rakove kr ivde 

Na severu celjske uprav
ne enote , v obč inah Vojnik 
in Dobrna, so že dolgo ča
sa brez bencina, zato se mo
rajo oskrbovati v Celju ali 
Velenju. V Vojniku, kjer bo 
dragocene tekoč ine k m a l u 
v izobilju kar na dveh lo
kacijah, servis ž e nekaj ča
sa obnavl jajo . Investitor
jem je ponagajala huda zi
ma, morali pa so se lotiti tudi 
težav z mejaši . 

Novi Pe t ro lov b e n c i n s k i 
servis v Vojniku, ki bo zame
njal povsem zastarelega, bi 
moral i odpre t i že pred ča
som, vendar so morali čaka
ti na toplejše v reme. Grad
bena dela naj bi bila konča
na v začetku aprila, tehnični 
pregled naj bi bil opravljen 
do konca aprila, odprtje pa 
bo najpozneje v začetku ma
ja. 

Podobne težave z vreme
n o m ima podjetje Agip Slo
venija (podjetje sodi v sklop 
velike m e d n a r o d n e d r u ž b e 
Eni), ki gradi bencinski ser
vis v bližnjem Arclinu. Gre 
za prvi Agipov servis na Šta
je rskem, saj jih gradi pred
vsem v ljubljanski okolici. V 
Arclinu so gradbena dela v 
g l a v n e m k o n č a n a , odpr t j e 
servisa je predvideno v prib
ližno istem času kot pri Pe-
trolu v Vojniku. 

Benc inska suša v občin i 
Vojnik pa povzroča največje 
težave prebivalcem sosednje 
Dobrne . V tej turistični ob

čini servisa doslej še niso ime
li, zato se z b e n c i n o m oskr
bujejo v Vojniku aH Velenju. 
Ker v Vojniku v zadn jem ča
su ni možnos t i , mora marsi
kateri občan točiti v oddalje
n e m Celju. 

Sicer pa se Dobrni obeta
jo boljši »bencinski« časi. Na 
glavnem d o b r n s k e m križiš
ču naj bi pričel Petrol z grad
njo bencinskega servisa (ki 
jo napoveduje že dolgo) , v 
drugi polovici tega leta. Pri 
t em je prišlo na zemljišču, 
kjer naj bi bil dobrnsk i ser
vis, do zapleta s sosedo. Ta 
se boji moreb i tn ih neugod
nih vplivov (s podobn imi te
žavami se je srečal tudi Agip 
v Arcl inu) , zato Občina Do
brna že nekaj časa išče reši
tev. 

S sosedo se pogovarjajo o 
moreb i tnem plačilu odškod
nine oz i roma o preselitvi v 
kakšno drugo hišo. Za reši
tev omenjenega zapleta so v 
d o b r n s k e m obč inskem pro
računu sredstva že rezervira
li. Zato je Petrol pred krat
kim že podpisal pogodbo za 
izdelavo projektov. 

Občina Dobrna bo istoča
sno začela z izgradnjo kana
lizacije, ki je nujna za pri
ključitev bencinskega servi
sa na čistilno napravo. Slu
žila bo tudi za po t rebe bliž
njih zaselkov, pozneje tudi 
za novogradnjo d o m a za us
posabljanje in varstvo. 

BRANE JERANKO 

Kulturniki v Vojniku z 
novo predsednico 

Po več letih premora so člani KD Franceta Prešerena v Voj
niku pripravili občni zbor, na katerem so za predsednico 
izvolili Alenko Vodončnik. Čeprav so bile posamezne sekci
je vsa leta aktivne, je delovanje društva kot celote organiza
cijsko šepalo. Boljše delo si obetajo tudi od temeljito obnov
ljene dvorane kulturnega doma, v katerem so po več kot tri-
tlesetih letih obnovili oder, elektriko, razsvetljavo, ozvoče
nje, prostor za tonskega mojstra in drugo. Denar za obnovo v 
višini 10 milijonov so si zagotovili preko Phare programov in 
občine Vojnik. Program je pripravila nova predsednica Alen
ka Vodončnik, skupaj pa sta kandidirala kulturni dom iz Voj
nika in kulturni dom v Pliberku v Avstriji, ki tesno in uspešno 
sodelujeta že več let. TV 

Dve društvi kmetic 
za tri občine 

Društvo kmetic Zarja, ki 
združuje preko 80 kmetic iz 
občin Slovenske Konjice in 
Zreče, je zabeležilo že 10-let-
nico delovanja, v Vitanju pa 
je bilo ustanovljeno Društvo 
kmetic Lipa. 

Društvo Zarja, ki m u ni
koli ne zmanjka idej za de
lo, je pod vodstvom predsed
nice Karoline Črešnar pred 
kratkim praznovalo 10-letni-
co delovanja. Na prireditvi, 
ki je bila na izletniški kme
tiji Lopan v Ločah, so obi
skovalce pritegnili tako mod
na revija oblačil izpred sto
tih let kot tudi različne igre 
in razstava dobrot , narejenih 

po knjižici avtorice Anice Le-
vart . 

Zarja je lahko dober zgled 
za pred kratkim v Vitanju us
tanovl jeno Druš tvo kmet i c 
Lipa Vitanje. Na us tanovnem 
zboru društva, ki ima sedež 
na Grajskem trgu 1, se je zbra
lo preko 30 kmet ic . Za pred
sedn i co so izvoli le J o ž i c o 
Kuzman, za podpredsedni 
ci pa Jožico Rotovnik in Mi
lico Kričaj. Društvo želi pred
vsem obogatiti življenje svo
jih članic. Tega so se članice 
že lotile s pripravo tečajev in 
predavanj, ustanoviti pa si že
lijo tudi pevsko sekcijo. 

MBP 



S m u k a 
med Italijo 
in Francijo 

Passo Tonale je smučar
sko sred i šče , ki lež i m e d 
dvema italijanskima pokra
j inama, med Trent inom in 
Lombardijo. V s m u č a r s k o 
ponudbo je vključen še kraj 
Ponte di Legnio. Sredi de
cembra, ko pri nas š e ni bi
lo snega , nas je tam priča
kala okrog meter in pol de-
beja s n e ž n a odeja. 

Vsi s m o lahko uživali na 
s m u č e h , saj n a m je bilo na 
razpolago kar 80 ki lometrov 

prog vseh težavnos tn ih sto
penj . Tako s m o se lahko šli 
eks t remizem in skušali viju
gati m e d s m r e k a m i i zven 
urejenih prog. Bilo je napor
no, ko smo se ukvarjali z gr
mički in jih eni bolj drugi 
manj uspešno preskakovali . 

Ogledali s m o si tudi Ponte 
di Legnio, ki s smuč i ščem še 
nima povezave z žičnico, am
pak le z av tobusom. V pri
hodn j i s e z o n i načr tu je jo 
gradnjo doda tn ih zmogljivo

sti. Vsekakor pa je to kraj, ki 
ima najdražje k u h a n o vino, 
kar 4 evre. In kam se lahko 
odpravite zvečer? Na voljo so 
vam diskoteke, bari, restavra
cije, vožnja z vprežnimi san
mi, drsališče; sankaške pro
ge, bazen , savna in še kaj. Ne
kaj od tega s m o preizkusili 
tudi mi . 

Vsi pa s m o najbolj nes t rp
no čakali, da p r idemo v Fran
cijo. Risoul je kraj, ki sodi v 
smuča r sko središče La Foret 
Blanche ali Beli gozd. Obse
ga kraje v dveh dol inah, Ri
soul, Vars Sainte Marie in Vars 
Le Claux. To je novejši, hi
tro razvijajoč se gorski turi
stični center. Tudi tu je bilo 
dva metra snega, kar m e je 
presenet i lo , glede na to, da 
velja za enega izmed rekor
derjev v sončnih dneh , saj jih 
ima na leto kar 300. Ker pa 
leži v francoskih, tako ime
novanih pr imorsk ih Alpah, 
to niti ni tako presenečenje . 
J u ž n o od Risoula, na obah . 

leži najtoplejši kraj v Fran
ciji Menton, ki je v bistvu ujet 
m e d Alpami in mor j em in 
ima prav tako 300 sončnih 
dni na leto. 

V čudovi tem vremenu smo 
izkorist i l i le nekaj od 112 
ki lometrov smučarskih prog, 
ki so n a m bile na voljo. Ime
li s m o občutek , da s m o sami 
na progah, saj smo srečali le 
nekaj turistov, ki pa se na ta
ko obsežn ih terenih kar po
razgubijo. Zato s m o se spra
ševali, če niso morda zaprli 
p rog . 

Povzpnete se lahko do vi
š ine 2.700 met rov , k a m o r 
vozi 66 naprav. Po popoldan
skem ogledu smo odšli v ti
p ično francosko gorsko re
stavracijo na večerjo in si pri
voščili fondi in racclett, vr

sto sira, ki ga pridelujejo prav 
na t em o b m o č j u . Polovico 
h l ebca , ki ima p r e m e r 30 
centimetrov, vstavijo v poseb
no stojalo. Približajo m u vro
čo spiralo, ki segreva sir ta
ko dolgo, da začne teči. Pod-
stavili s m o krožnike in z le
seno lopatko postrgali s top
ljen sir. Namazat i ga je po
t rebno na kuhan krompir, na
rezan na kolobarje. Zraven 
so ponudi l i še narezek , ki je 
vsebova l p r e k a j e n o m e s o , 
š u n k o in p o d o b n o . Bilo je 
o k u s n o . S po ln imi t r ebuh i 
s m o po tem še preverili osta
lo p o n u d b o kraja, ka jpak 
nočno. To so diskoteke in bari 
z živo glasbo. Šele pred od
h o d o m pa smo ugotovili, da 
imajo tudi športni nakupo
valni center , poš to , dve ki-
nodvorani , banke , medicin
ski center, naravno drsališče 
in še kaj . Večina teh objek
tov je bila zaradi p redsezo-
ne še zapr ta . 

URŠKA TROTOVŠEK 

Center francoskega smučarskega središča Risoul 

Italijanski Passo Tonale z debelo snežno odejo 



KULTURA 19 

Za Pelikanovo 
nagrado 

1. mednarodni fotografski ex-tempore v Celju - Bogat 
program prireditev 

Fotografska zveza Slove-
jje, ki ima svoj s edež v Ce-
u, kjer deluje tudi uspe-
10 Fotografsko društvo Ce-
e, prireja v sode lovanju z 
fuštvom in Mestno obči-
0 Celje 1. mednarodni fo-
igrafski ex- tempore za Pe-
Icanovo nagrado . 
Začel se bo jutri , v petek, 
I. marca, in trajal v času fo-
grafskega t edna do 3. apri-
V pravi l ih je zap i sano , da 

orajo biti filmi posne t i v 
isu ex- tempora na območ-
1 Mestne občine Celje. So-
elujejo lahko tako poklic-
likot ljubiteljski fotografi s 
plega sveta. Organizator jih 
b razdeli l v dve s taros tn i 
kupini: v skup in i A b o d o 
Ideleženci stari do 20 let, v 
I pa nad 20 let. Prvi b o d o 
»tografirali na t e m o mladi 
J prosti čas , drugi pa v ob-
;ktiv lovili celjske posebno-
ti ali por t re te z u h c e . 

Vsak u d e l e ž e n e c l ahko v 
vsaki kategori j i sode lu je sa
m o z e n i m d ia f i lmom, ki ga 
bo prinesel s seboj in ga pred 
fotografiranjem obvezno oz
načil pri o rganiza tor ju . Vpi
s o v a n j e , o z n a č e v a n j e in 
s p r e j e m a n j e p o s n e t i h fil
mov bo vsak dan od 28. mar
ca do 2. apr i la m e d 7. in 11. 
u ro in 14. in 21 . u ro v pro
storih fotografskega društva. 
Ex - t empore b o d o zakl juči
li v s r e d o , 2 . apr i la , ob 21 . 
u r i . 

Razpis je a n o n i m e n , dela 
pa bo ocenjevala žirija v se
stavi Stojan Kerbler, Joco Žni-
daršič in Vinko Skale. Izmed 
vseh oddan ih del bo izbrala 
največ šest del posameznega 
avtorja na p o s a m e z n o t emo. 
V vsaki kategoriji bodo po
delili po tri dena rne nagrade 
in tri d ip lome s prakt ičnimi 
nag radami . Žirija bo pode
lila tudi nagrado za najbolj

šo kolekcijo. 1. m e d n a r o d n i 
fotografski e x - t e m p o r e b o 
spremljal bogat p rogram pri
redi tev, raz l ična s t rokovna 
predavanja in delavnice, tu
di za najmlajše. 

Nagrade so poimenovali po 
z n a m e n i t e m celjskem foto
grafu Jos ipu Pel ikanu. Slav
nos tna podel i tev in projek
cija sprejetih del bo v sobo
to, 5. aprila, ob 10. uri v Na
r o d n e m d o m u v Celju. To bo 
tudi pri ložnost za razglasitev 
najuspešnejšega fotografa Fo
tografske zveze Slovenije za 
leto 2002, na juspešne jšega 
društva v m i n u l e m letu ter 
razstavljalca. Podelili b o d o 
še nagrade Janeza Puharja ter 
m e d n a r o d n e in d o m a č e na
zive p o s a m e z n i m fotogra
fom. Temu bo sledila še mul-
timedijska predstavitev, ki jo 
bosta vodila Lado Jakša in 
Vinko Skale. 

MP 

OCENJUJEMO 
O Orgonovem ujetništvu 

Na velikem odru celjske
ga SLG so premiemo uprizo
rili nesmrtno Molierovo ko
medijo o svetohlinstvu in li-
cemerju, a tudi pogubni naiv
nosti (v današnji podobi pr
vič uprizorjeno in objavljeno 
leta 1669), Tartuffe. Za nje
no lepo in duhovito postavi
tev je ob sodelovanju drama
turga Nika Smrekarja poskr
bel režiser Mile Korun. 

V jezikovno sicer nekoliko 
starinski, a zaradi tega na po
seben način šarmantni in za 
današnji čas nenavadno okret
ni in nabriti pesniški poslo-
venitvi Otona Župančiča (za 
njeno v splošnem lepo tekočo 
in naravno izreko je poskrbel 
lektor Simon Šerbinek) je Ko-
runova najnovejša uprizoritev 
Tartuffa zanesljivo vzpostavi
la in razvijala visok slog kla
sične konverzacijske in zna
čajske komedije, ki sicer ne 
sprošča salv razbrzdanega kro
hota, zato pa izziva k sodelo
vanju gledalčev razum in 
nravstveni čut. Komedijo o lep
ljivo svetohlinskem zapeljiv-
cu in njegovi prostodušno naiv
ni žrtvi, ki v svoji popolni za
slepljenosti tragično zataji in 
dobesedno zapravi družino in 
dom, uprizarja režiser v histo-
riziranem slogu kot univerzal
no igro o sodobnem posamez
niku ter njegovi ogroženosti. 
Današnji Orgon s svojo notra
njo praznino oziroma duhov
no zmedo, nastalo na pogo
rišču velikih idej, ideologij, re
ligij, namreč po Komnu kar 
kliče po leporečnih, blagogla
snih in nastopaških manipu-
lantih Tartuffove baze. Nepre-

pričljivost srečne razrešitve, ki 
je nastala kot avtorjev obvez
ni poklon kralju, pa je režiser 
brechtovsko potujilz nastopom 
policijskega uradnika (»deus 
ex machina«), ki ob zvokih ri
tem mašine ponižanemu Or
ganu modno »odrepa« odre
šilno kraljevo poslanico ter po
vrne videz moralnega reda. 

Scenografinja in kostumo-
grafinja Janja Korun je pred
stavila Orgonovo domovanje 
kot polkrožen zaprt prostor, ne
kakšen stolp z Orgonom v sre
dišču, od koder sicer vodijo ok
na in vrata, a za njimi ni vi
deti ničesar K časovno nedo
ločni historizaciji prizorišča je 
prispevala s simetrično vzorč
no poslikavo tal in izbiro red
kih kosov pohištva (stilni tro-
sed, miza, stol, šivalni stroj), 
k molierovskemu vzdušju in 
značajski povednosti pa z barv
no ubranimi kostumi ter mo
derniziranimi perikami. 

Med protagonisti sta bila v 
središču pozornosti komedi-
jantsko odmerjena in značaj
sko prepričljiva Miro Podjed 
kot v svoji prostodušni naiv
nosti zlahka zapeljani in tra
gično ponižani Orgon ter Re
nato Jenček kot zapeljivi in 
v svoji pohotni požrešnosti 

vendarle tudi ulovljivi boso
nogi »lažni Kristus« Tartuf
fe. Z zmagovito radoživostjo, 
drznostjo in plebejsko bi
stroumnostjo je napolnila je
zično služabnico Dorino Ani
ca Kumer, z gosposko rafini-
ranostjo in žensko zapelji
vostjo pa Orgonovo dejavno 
zvesto Elmiro Jagoda. Preprič
ljivo dinamiko nasprotujočih 
si čustev in zunanjih reakcij, 
ki komično privlačijo in raz
dvajajo strastni mladipar Ma
rijane in Valerja, sta oživlja
la Barbara Vidovič in Bran
ko Jordan. Poosebljenje in
stitucije in ideologije, ki mo
gočno stoji za Tartuffom, pa 
je v podobi ploskovite in mr
tvaško blede ter v besedah le
dene Pemellovke drastično 
karikirala Nada Božič. K re
liefno razgibanemu in sklad
nemu vtisu celote so prispe
vati še Bojan Umek kot zdra-
vorazumarski Kleant, Rast-
ko Krošl kot zaletavi Damis, 
Stane Potisk kot uradniško 
uglajeni Loyal, Uroš Potoč
nik kot odrešiteljski Policijski 
uradnik (tudi avtor glasbene 
spremljave svojega nastopa) 
in Hana Komar kot nema gro
teskna plesalka Flipota. 

SLAVKO PEZDIR 

Vrtinec 
Celje ima že vrsto let slo

ves mesta plesa. K temu pri
pomore tudi m e d o b m o č n o 
srečanje skupin sodobnega 
plesa, ki ga letos že četrtič 
zapored prireja Javni sklad 
za kul turne dejavnosti - ob
močna izpostava Celje. Pri
reditev z naslovom V ple
snem vrtincu bo jutri, v pe
tek, ob 19. uri v Plesnem 
forumu. Nastopile bodo iz
brane skup ine s celjskega 
območja: Plesni teater N Ve
lenje, Plesna šola Harlekin 
Celje, Plesni forum Celje in 
DPD Rolly Rogaška. 
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V SPOMIN 
Bruno Baranovič 
Bruno Baranovič je bil voj

na sirota iz II. svetovne voj
ne. Po koncu vojne je zanj 
skrbela njegova teta, reži
serka Balbina Baranovič Ba-
telino. Živel je pri njej in obi
skoval gimnazijo Bežigrad. 
Večkrat ga je vodila s sabo 
na vaje in predstave v Mla
dinsko in eksperimentalno 
gledališče v Ljubljani, kjer 
seje okužil s svojo veliko lju
beznijo, gledališčem. Po 
končani gimnaziji je bil 
sprejet na AGRFT, kjer je pre
življal vesele trenutke z Dra
gom Kastelicem, Borutom 
Alujevičem, Branetom Gru-
barjem, Radkom Poličem 
Racom, Branetom Ivancem, 
Janezom Hočevarjem Rifle-
tom ...Po koncu študija v se
zoni 1965/1966 je prišel v 
SLG Celje. Kolegi se radi spo
minjajo tega obdobja, saj so 
bih izredno povezani. Cele 
dneve so preživljali skupaj, 
ker pa so celo živeli v gleda
lišču, so bile debate, ki so se 
znale končati v zgodnjih ju
tranjih urah vse prej kot red
kost. Leta 1967je odigral svo
jo prvo glavno vlogo v pred
stavi Jeana Anouilha Orfej 
in Evridika z Mijo Mencej 
kot soigralko. Pri znameni
tem režiserju Dinu Radoje-
viču je v Lorcini Krvavi svatbi 
odigral vlogo mladeniča 
(pravijo, da je bil tudi zelo 
priljubljen pri ženskah, saj 
je bil visok, suh in temne pol
ti. Soigralci so ga primerjaU 
z igralcem Viktoriom Gas-
smanom). Kasneje se je od
likoval v vrsti izvrstnih ka-

raktemih vlog. Rad je zaple
sal sirtaki, pa tudi pel in dr
žal družbo pokonci. Zaljub
ljen je bil v Mediteran in Du
brovnik, kjer je poletja pre
življal pri teti Toni v Gružu, 
kamor je rad povabil tudi svo
je kolege. Postal je viden član 
dubrovniške kulture, saj je 
poleti redno sodeloval s tam
kajšnjim teatrom. Tam je 
spoznal tudi svojo ženo Lia
no, ki je prišla z njim živet 
v Celje. Ljubil je Lorco in nje
govo poezijo, posebej ljub mu 
je bil film Grk Zorba. 

Čeprav so ga pestile 
zdravstvene težave, je ostal 
zvest svoji veliki ljubezni, 
odru. Bil mu je predan do 
zadnjega. Pokopan bo pri 
svojih koreninah; pri teti 
Balbini in morju, pri Lovra-
nu. Naše gledališče je z Bru
nom Baranovičem izgubilo 
dragocenega igralca in iz
jemnega gledališkega člove
ka. Za zmeraj bo ostal v na
ših srcih. 

Žalna komemoracija za 
Brunom Baranovičem bo ju
tri, v petek, ob 13. uri, v Slo
venskem ljudskem gledališ
ču Celje. 

TINA KOSI 

Prizor iz predstave 

Hrup za odrom 
Srebrna trnoveljska Zarja navdušila z novo premiero 

l Devet igralcev, č lanov Iju-
•teljskega a n s a m b l a , je 
Piniuli četrtek zvečer pred 
wbito po lno dvorano Kul
t n e g a d o m a Zarja v Tr-
»vljah zganja lo Hrup za 
droni in do so lz nasmeja-
Hvi navduš i l o obč ins tvo . 
Komedijo je na oder po-
^vil poklicni režiser Miha 
lujcvič, ki se je z de lom s 
'ITI l jubi te l jskim a n s a m b -
'ni spopri jel prvič . Zado-
oljstvo je bilo obojes t ran-
^0. Namen , zabavati in na
dejati občins tvo, pa dose-

Komedijo angleškega avtor-
Michaela Frayna so pred de
ž j e m z velikim uspehom 

^ali v Mes tnem gledališču 
'^ibljanskem, Zarjani so zdaj 
"^pihnili prah s teksta in se z 
'̂ liko vnemo lotili dela. 
Komedija nasmej i o zgo-

in n e z g o d a h v zakul i -
doga jan ju , ki je s icer 

' ^ P N I g leda lcev skr i to , a je 
'̂ ^v to pogos to p o l n o ko
mičnih s i t uac i j , r azbur l j i -

in ž l ah tn ih dogodkov, ki 

nasta ja jo ob š tud i ju p red 
s tave . H r u p za o d r o m b o d o 
Zarjani igrali še na ponov i 
tvah. Ob obč inskem prazni
ku pa se bodo veselili nagra
de , s rebrnega celjskega grba. 

H r u p je z g a n j a l o deve t 
ig ra lcev: Mari ja L ipovšek 

Schuller , Krešimir Vrebac , 
Srečko Centr ih , Dragana Ju-
supovič , Milena Sedminek , 
Živko Beškovnik , Kristijan 
Ropotar in Cvetka ter Sandi 
J e k l . 

MP 
Foto: VS 
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Celjsko - ljubljanska 
bitka odločnejšim 

Rokometaši Celja Pivovarne Laško dobili spektakularen boj, prestižno tekmo in samozavest - Jutri v Španijo 
Po treh zaporednih pora

z ih s Prulami so Celjani pr
vič igrali v dvorani Tivoli. 
Po vel iki z m a g i so se utrdi
li na vrhu razpredelnice. Po 
boljši skupni razliki v za
detkih imajo sedaj tudi dve 
točki naskoka pred Prula
mi in si zaradi plusa enega 
gola v medsebojnih obraču
n ih lahko celo še privošči
jo i zgubo dveh točk, pa bo
do v s e e n o v končnic i imel i 
morebitno tekmo več v svoji 
dvorani . 

Sodeč po gostujočih zrna-, 
gah tekmecev to niti ni kak
šna prednos t , bistvo je seve
da v prekinitvi niza Prul. 

Požun je za 
tempo 

Celjani so v n a p a d u zdaj 
že daleč od »šahiranja«, ki je 
bil z akon pri prejšnjem tre
nerju. Skušajo se približati 
Hasanefendičevemu sistemu, 
ki pa je že mejil na brezgla
vo dir janje . N a p a k je bi lo 
vseeno preveč, a to v takšnem 
odp r t em boju ne preseneča . 
Pravzaprav je znova odloči
la obramba , p redvsem pa de
tajli, kajti Prule so bile le za 
od tenek slabše, če so sploh 
bile. Vratnica Uroša Zorma-
na v 58 . minu t i pri iz idu 
32:33 je p o m e n i l a cel jsko 
odreši tev. Sergej Rutenka, 
Tomaž Tomšič in Aleš Pa-
jovič so zadevali v odločil
nih t r e n u t k i h , na kril ih 
o b r a m b Dejana Perica, ki je 
domači vratarski dvojec nad-
krilil za 10 zaustavljenih stre
lov. Rutenka in Edvard Kok-
šarov sta dosegla po 6 golov 
v d rugem polčasu (12 od 20). 
Tudi zato je Zoran Lubej v 
zadnji minut i z udarcem po
kosil s lovenskega Belorusa, 
v nas lednjem hipu pa je ka-
pe tan Peric že brzdal svoje 
soigralce, kajti incident je bil 
v z raku . 

A mnogi niso izgubili živ
cev. Ivan Simonovič na pri
mer. Po e n e m od svojih de
setih zadetkov, ko je žogo za
radi trka z o b r a m b o malce 
nekon t ro l i r ano poslal Peri-
ču m i m o ušesa, se je vratar
ju takoj opravičil, po koncu 
t ekme , v kateri je prejel pre
cej udarcev, pa dejal: »Kaj bi 
se sprenevedali , to je bil pravi 
dvoboj . Prav je, da smo se 
>sfajtali<, da s m o se >zmom-
bali<, da vidimo, na čem smo 
pred evropsk ima pre izkuš
njama.« Tudi Žikica Milosav-
Ijevič ni »znorel«, pa čeprav 
bi lahko. Dobil je rdeči kar
ton po padcu Andreja Kaste-
lica. »Po tekmi m e je >Muc< 
vprašal , če je dobro zaigral 
prekršek nad njim. Odvrnil 
s em, da je, kaj pa drugega. 
Sodnika sta pač nasedla,« je 
pr ipovedoval »Žile«, mali ve-
Hki mož . 

Telev iz i j skega p r e n o s a 
t e k m e ni bilo, zato je bilo 
zan imanje za posnetek na 
Televiziji Celje precejšnje. 
Že v ponedel jkovem jutru 
so preko telefonov gledalci 
spraševali , kdaj bo predva
jan. Nekateri , ki so ga za
mudil i , so proti plači lu pro
sili za v ideokaseto . 

Obramba 5-1 - dokler je ni 
načel oster sodniški kriterij 
- in pro jek t ih Renata Vu-
grinca so bili usodni v uvo
du , kar je bila pravšnja spod
buda za nadaljevanje. Nihče 
se ni štedil, kajti Požun je 
vključil enajsterico; na dru
gi strani Kasim Kamenica še 
igralca več, a je oči tno po
grešal odsotne Vučičeviča, Jo-
vičiča in Brumna. Predstava 
je bila »bundesl igaška«, za 
nevtra lne opazovalce , ki jih 
je sila malo , pa prava paša 
za oči. Sledijo še vsaj trije 
dvoboji , ki b o d o skoraj na 

las podobn i . Le avtoritativ
ne sodnike bo po t rebno naj-
h. Doslej tovrstni specialist 
Andrej Juratovec , nekda j 
t rener Prul, je oči tno popu
sti l . 

Za prvi finale 
Jutri zgodaj zjutraj bodo Ce

ljani preko Miinchna polete
li proti Madridu, od tam pa 
bodo z avtobusom odpotovali 
do Ciudad Reala, ki leži na 
polovici poti do južnega mor
ja. V zadnjih devetih sezonah 
v pokalu pokalnih zmagoval
cev so španska moštva zma
gala kar sedemkrat , kot zad
nji prav Real. Trener Celja Pi
vovarne Laško Miro Požun 
upa, da bodo njegovi varovan
ci zaigrali še bolje kot proti 
Prulam. Športni direktor Slav
ko Ivezič pa je prepričan, da 
slabo sploh niso zmožni igrati. 
S povprečno predstavo bi po 
njegovem mnenju odpadle vse 
možnost i za preboj v finale. 

Tudi Tomaž Tomšič pr iz
nava v logo favorita Špan

c e m , a o b e n e m dodaja , da 
celjsko m o š t v o odl ikuje ko
lekt ivni p r i s top . Za raz l iko 
od d rug ih opozar ja na m o ž 
nos t , da bi se razigral d rug i 
d i r igen t , p r ed č a s o m č lan 
Ademar ja Perez Canca, ki 
je raznovrs tne j š i od Talan-
ta Dušebajeva , pa tudi več 
p o z o r n o s t i p o s v e č a p o d a 
j a m in r i t m u . D u š e b a j e v , 
doslej edini r o k o m e t a š , ki 
je bil d v a k r a t i z b r a n za 
igralca leta na sve tu , naj bi 
n a m r e č v zadn j em času pre
več p o g l e d o v a l p ro t i na s 
p r o t n i m go lom. 

Real ima devet š p a n s k i h 
in štiri tuje r e p r e z e n t a n t e , 
a se je za nas l edn jo s e z o n o 
že dogovor i l z I s l a n d c e m 
Olafurjem S t e f a n s s o n o m , 
za s e z o n o 2 0 0 4 / 0 5 pa se
veda še z A l e š e m Pajovi-
č e m , p o t e m ko je ugod i l 
prošnj i cel jskega k luba , da 
Pajo o s t a n e še dve sezon i v 
Golovcu. Bo Špancem še žal 
z a to po tezo? Celjski b o m -

b a r d e r t rd i , da bos ta načet i 
koleni moral i vzdrža t i dvo
boj n e s l u t e n i h r a z s e ž n o s t i , 
ki po ratingu prav nič ne zao

staja za f inalom lige prvi 
kov . i 

DEAN ŠUSTI 
Foto: ALEKS ŠTEI^ 

Vlečenje za dres pomeni izključitev, a v tem primeru je Ognjen Backovič (v dvoboju z najboljšim v polju Sergejem Rutenko) ostal na parke« 

Znova fenomenalni Dejan Peric je želel pomiriti Bena Lapajneta, a mu 
to, tako kot tudi ostalim, ni uspelo. 

Več kot sto celjskih navijačev Florijanov je »osvojile 
Trojane. V o z k e m prehodu m e d gost inskima lokalom 
so z dolgo zastavo zaustavljali in prekrivali avtomobik 
Vozniki , tudi tisti z ljubljanskimi registacijami, so z n; 
s m e h o m pospremil i prešerno veselje . Ko je k šanku pr 
stopil Tone Turnšek, je padla runda za vse . Florijani so 
Tivoliju prižgali tri bakle . 

Mobitei Prule 67 - Celje 
Pivovarna Laško 33:36 (15:16) 

I J U B I J A N A D v o r a n a T i v o l i , g l e d a l c e v 3 . 0 0 0 . s o d n i k a 
A n d r e j j u r a t o v r c (Lj) in \ ' l a d o P u n t a i i č ( L o g a t e c ) . 
PRULE: P o d i i c r . i i ! -I o b r a n i l i e (1 s e d e m m e t r o v k a ) , M a k o -
v e c , Lapa j i i c 8; S i m o n , N a l e k 4 , P)ackovic , L u b e j 1, S o k o 
lov, IMCKO, S i m o n o v i č 10 ( 2 ) , Z r n i č 6 ( 1 ) , M a t o v i č 2 , Zor-
n i a n cS ( 2 ) , Kas to l i c 2 . 

C E I J E PIVOVARNA LAŠKO: P e r i c 2 2 ( 3 ) , L o r g e r ; Ru-
TRNKA 10, V u g r i n e c 6, Bi lh i ia , Oš t i r , C a j i č , Pa jov ič 5 , M a k -
s ic , T o m š i č 3 , K o z l i n a , M i l o s a v l j e v i č 4 ( 2 ) , Žv i že j 2 ( 1 ) , 
K o k š a r o v 6 ( 2 ) . 

Izključitve: P r u l e 10 m i i u i l ( S o k o l o v , L u b e j r d e č i kar
t o n ) ; Ce l j e 2 6 ( M i l o s a v H e v i č r d e č i k a r t o n ) . 

Sedemmetrovke: P r u l e 8 ( 5 ) ; C e l i e 6 ( 5 ) . 
Bistveni potek rezultata: 0 :2 , 2 : 5 , 4 : 5 , 6:9, 10 :11 . 10:14, 

1 2 : 1 4 , 1 5 : 1 5 . 1 5 : 1 7 , 1 9 : 1 9 , 1 9 : 2 2 , 2 0 : 2 2 , 2 0 : 2 4 , 27:28, 
29:30, 30 :33 , 32 :33 . 33:34, 33:36. 

N A KRATKO \ 
Gimnazijke 
prvakinje 

Celje: I. Gimnazi ja Celje 
je osvojila naslov d ržavne
ga prvaka v rokometu v obeh 
k o n k u r e n c a h . Na zak l juč 
n e m turnir ju za dijakinje v 
Golovcu so d o m a č i n k e v h-
nalu ugna le Gimnazi jo Ko
per z 12:10. Njihovi sošolci 
so slavili pred 14 dnevi. Tretja 
je bila E k o n o m s k a šola Ce
lje. Za najboljšo igralko je 
bila izbrana celjska g imna
zijka Neli I rman. (JK) 

Poraz v zadnji 
minuti 

Kranj: Rokoinetašice Ce
lja so v 1. B ligi nepričakova
no izgubile v Kranju pri Pla
nini z 28:29. Poleg odl ične 
vratarke Polone Ipšek sta se 
izkazali še Nuša Skutnik s 6 
in Klavdija Zorko s 5 zadet
ki. (JK) 

Odmevni 
zmagi 

rokometašic 
Žalec , Celje: V derbiju DP 

so Ža l čanke ugna le Piran s 

25:23 in si na š i roko odp 
la vra ta za tret je mes to , 
t rdo o b r a m b o so zaustav 
le favor iz i rane gost je in p6 
krat vodi le že s pe t imi gc 
raz l ike . V nape t i končni 
se je izkaza la Rusinja ,lel 
na Agafonova. Uspeh cel 
skih š p o r t n i k o v n a d l.jul 
I jančani je dopo ln i l a Cel 
ia z z m a g o nad Olimpijo 
28 :24 . (JK, DŠ) 

Žalske zmage je bila zelo ve$< 
Dejana Stevanovič, ki ji Piran i 
guje še precejšnjo vsoto denar 
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Bravo Celjani, hvala 
Ajdovcem! 

tiblikum v zadnjo tretjino s tremi točkami naskoka pred Olimpijo - Šmarčani slavili na Bonifiki - Rudar izgubil z 
igralcem več 

»Upam, da tekma zadnjega kro-
I, ko b o m o na Skalni kleti go-
ili Olimpijo, ne bo odločala o 
islovu državnega prvaka,« je op-
jiistično dejal motor Publ iku-
a S imon Sešlar. Celjani se pač 
idej a jo, da si bodo ž e prej prii-
ali takšno točkovno prednost , 
bo zadostovala za š a m p i o n s k o 
voriko. 
Obračuni 33 . kroga so predvide-
1. junija. Druga tekma finala po
la NZS bo 11 dni prej , Pub l ikum 
si je pred povra tn im o b r a č u n o m 
ilfinala z Dravogradom (9. apri-

priboril le gol prednos t i . Prav 
oti Korošcem bo vodi lno moš -
) lige na Skalni kleti tri dni prej 
irtalo v zadnjo tretjino DP. 

Z M u r o zlahka 
Pred o d m o r o m v DP zaradi re-
ezentančne t e k m e s Ciprom so 
iljani napolni l i m r e ž o oslablje-
ga moštva iz Murske Sobote. Ble-
d j e Robert Koren in si drugič 
islužil povabilo selektorja Boja-
I Prašnikarja. V sončni nedelji 

B »deževale« krasne novice: Pub-
kum je dosegel po dva gola na pol-
is. Ajdovci pa so povedli z 2:0 za 
ežigradom. Ko je uradni napove-
jvalec na Skalni kleti pr ib l ižno 
5 minut pred k o n c e m t ekme ob-
ivil novico, da je robus tn i Marko 
bgrič dosegel drugi zadetek Olim-
iji za vodstvo s 3:1, pa je občins
ko zajel še zadnji val navdušenja , 
le le, da so celjski nogometaš i ulo- ^ 

vili privilegirani položaj pred zad
njo tretjino DP, temveč so po za
slugi Primorja ušli Ljubljančanom 
za tri točke. Da le tisoč gledalcev 
pr isostvuje domač i tekmi prvega 
favorita za naslov prvaka, je za ve
čino nogometn ih držav nepojmlji
vo, a povprečje obiska se vendar le 
dviguje. Bistveno je dejstvo, da se
daj ljubitelji nogometa ne prihaja
jo na Skalno klet zaradi zvenečih 
imen naspro tn ih k lubov ali igral
cev, temveč zaradi ogleda igre Pu-
šnikovih terierjev, ki na sredini igriš
ča prav n i k o m u r n e pustijo dihati . 
Odvzemanje žoge je najbrž njiho
va prva odlika. Premor jim ne bo 
koristi l , bolje r ečeno : »knokaut i -
rana« Olimpija lahko zaliže rane . 

Era proti vrhu 
Ko pa so se zaključevale nedelj

ske t ekme , so za zadnjo vročo no
vico poskrbeli Šmarčani . S krasn im 
zade tkom Mladena Kovačiča (us
pele so m u »škarjice«) v zadnjih se
k u n d a h pred sodnikovim podaljš
kom, je Era zmagala v Kopru. Ra-
m i z Smajlovič je v uvodu zapravil 
izjemni pri ložnosti ; najprej je nje
gov strel zaustavil vratar Hasič, na
to pa vratnica. Kri je zavrela po najbrž 
n e n a m e r n e m udarcu s komolcem 
Anteja Š i m u n d ž e po zobeh Lun-
dra, ki je na to moral zapust i t i igro. 
V 2. polčasu so Koprčani jalovo na
padali , še najbližje zade tku pa so 
bili v 65. minut i , ko je Vitagliano 
izigral Erino o b r a m b o in podal Mi-

lovanoviču, ta pa je z bl ižine po
slal žogo visoko preko vrat. 

Vodilni možje Ere se najbolj ve
selijo dejstva, da bo v zadnji tretji
ni lige, v 30. krogu stadion v Šmart-
n e m ob Paki znova napolnil CMC 
Publ ikum. Bolj bistven bo 28. krog: 
na derbiju vijoličastih se bo igralo 
za Evropo. Če bodo Celjani in Ljub
ljančani na prvih mest ih v o b e h 
konkurencah , po tem lahko Eri uvr
stitev na 3. mes to pr inese nes lu ten 
podvig. Stadion Ob jezeru je pri
m e r e n za t ekmo pokala UEFA, v 
morebi tni združitvi z Rudarjem pa 
bi na to Šmarčani imeli boljše po
gajalsko izhodišče, še posebej , če 
bi se Velenjčani preselili v 2. ligo. 
Odločal bo seveda denar (beri: Era). 

Slabš i z igralcem 
več 

Velenjski nogometaš i so dožive
li že četrti zaporedni poraz. Po vods
tvu v 1. polčasu je bilo pričakovati 
zmago , a je Maribor Pivovarna Laš
ko z igralcem manj zmogel preo
brat in za s luženo zmagal . V 44. mi

nuti je po prodoru Ribiča žoga prišla 
k Mujanoviču, sledil je udarec, Kuz
ma je žogo odbil do Aleša Šmona, 
ki jo je z glavo poslal v mrežo . Po 
šestih minu tah 2. dela so gostje ize
načili. Velenjčani so vrnili žogo vra
tarju Janku Šribarju, ki pa je bil 
nespre ten , do žoge se je dokopal 
Igor Mostarlič in izenačil. Ko so 
gostje v 56. minut i ostali b rez iz

ključenega Rakoviča, so domači na
vijači upali , da si bodo njihovi ljub
ljenci vendar le priboril i p o m e m 
bne točke. A zgodilo se je nasprot
no . Podajo Francija je namreč iz
koristil Boštjan Žnuderl. Ob jeze
ru pravijo, da Franc Oblak ostaja 
t rener moštva. 

DEAN ŠUSTER 
Foto: ALEKS ŠTERN 

Po dvoboju Andreja Kvasa in Franca Cifra je glava vratarja Aleša Luka le ostala cela. 

lovim celjskim zmagam sta nazdravila Leon Kožar, predstavnik pivovarne Veltins, ki je 
Ostala tretji največji pokrovitelj kluba, pogodbeno vezana za poldrugo leto, in bivša 
% k a atletinja Jerneja Pere iz firme TMG-BMC, ki s svojimi sodobnimi metodami 

učinkovito skrbi za optimalno telesno pripravo celjskih nogometašev. 

Tribune d o poletja 
v športnem parku Golovec gre h koncu gradnja tribun ob nogo

metnem igrišču. Celje bo tako dobilo nov sodoben nogometni sta
dion. V obč inskem proračunu za letos je za dokončanje naložbe 
rezerviranih 991 milijonov tolarjev, kar bo zadoščalo za končanje 
naložbe in usposobitev stadiona za državne in morebiti tudi med
narodne tekme. Odprto ostaja vprašanje gradnje dodatnih montaž
nih tribun in zlasti razsvetljave, ki bi omogoči la tudi igranje noč
nih tekem. Direktor ZPO Ivan Pfeifer je povedal, da se morata o t em 
dogovoriti klub CMC Publ ikum in Nogometna zveza Slovenije. Pod 
tribunami bo po dograditvi objekta ostalo nezasedenih še približno 
3 tisoč kvadratnih metrov poslovnih prostorov. »Del teh, približno 
polovico, že l imo prodati še letos, saj bi tako pridobili potrebnih 240 
milijonov tolarjev za zaključek naložbe,« je povedal Pfeifer. (BS) 

Sralec kroga Robert Koren (CMC Publikum), trener kroga Borut Jarc (ERA Šmartno) 
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Sentjurčani 
slavili v Sežani 

Pucko zmagal in se spet ulegel - Polom Šoštanj čanov 
v soboto se je pričel dru

gi del s e z o n e v 1. A SKL, z 
okrnjen im sporedom, kaj
ti kar tri srečanja od sed
m i h so bila prestavljena. Li
ga je razdeljena na dva de
la, na prvega, v katerem se 
o s e m ekip bori za naslov pr
vaka in kjer se je startalo 
znova , in na drugega, kjer 
se šest ekip bori za obsta
nek v drušč in i najboljš ih 
( izpadeta dva) . 

V tem drugem delu so se 
dosedanj i rezultat i prenesl i , 
boj za obs tanek pa bo še ka
ko napet . 

Rogia blizu 
presenečenja 
Laščani so v d o g o v o r u s 

Krko pres tavi l i s rečan je na 
5. apr i l , z a to so bili v sobo
to pros t i , v p rvens tvo pa bo
do star tal i v s o b o t o v Tivo

liju pr i U n i o n u Ol impi j i . 
Rogla je bila na gos tovan ju 
v Kopru ze lo b l izu u s p e h a , 
kajti v zadnj i m i n u t i so Zre-
čani prišli na s a m o točko 
z a o s t a n k a (66:67) . Ko je že 
kaza lo na vel iko p r e s e n e č e 
n je , pa so d o m a č i z a d e l i 
t rojko in obdrža l i z m a g o na 
Obal i . Pri Rogli se je poz 
nala s labša igra cent rov, ki 
so izgubil i skok (23:31), za
to pa sta ze lo d o b r o odigra
la oba bran i lca J u r e B r o l i h 
in M a r k o M e š k o (oba po 
14 točk) . 

Š o š t a n j č a n e je p o š t e n o 
»streslo« na gostovanju na Ko-
deljevem, saj so doživeli ene
ga najtežjih po razov v zgo
dovini . Po prvi četr t ini (-4) 
ni nič kazalo na katast rofo, 
ko pa so domač i uspel i us
taviti B laža Ruč iga j a (24), 
e d i n e g a r a z p o l o ž e n e g a v 

d resu »električarjev«, pa se 
je ba rka pričela potapljat i in 
se potopi la na kar 42 točk 
razl ike. Vendar pa ta poraz 
ne bi smel odvzet i mora lo 
ekipi M i l o š a S a g a d i n a , ki 
ima sila n e u g o d e n r azpo red 
na zače tku , saj v nas lednj ih 
t reh krogih igra z vsemi tre
mi ek ipami iz Goodyear li
ge, v sobo to d o m a proti Kr
ki. Rogla bo gosti la Slova
na. 

P u c k o spet 
prelisičil 
Mi loviča 

s e n t j u r č a n i so drug i del 
s e z o n e pričeli t ako , kot so 
k o n č a l i p r v e g a , z z m a g o . 
Kljub bolezni je t rener Igor 
P u c k o iz postel je odšel v Se
ž a n o (in se v postel jo tudi 
vrnil) , kjer je svojo ekipo po
peljal do enajste z m a g e v se
zoni , s č imer so si Sentjur
čani š i roko odprl i vrata ob
s tanka v ligi. Pucko je po
novno uspel ugnat i novega 
trenerja Sežančanov P r e d r a 
ga Mi lov iča , ki se je vrnil v 
s lovensko koša rko , a s reče 
proti kolegu iz nasprotne klo
pi ni pr inesel s sabo . Kemo-
plast je vso s rečanje v Seža

ni z lahka kontrol i ra l dogod
ke na pa rke tu , vse niti igre 
pa je v svojih rokah imel Ilija 
P e t r o v i č (21 točk , 57-od-
stotni m e t ) , izkazal pa se je 
ob celotni ekipi tudi P e t e r 
J o v a n o v i č (18 točk, 7 sko
kov) . Dejstvo pa je tud i , da 
Sentjurčani niso padli v zad
njih m i n u t a h tako kot v pr
vem delu s e z o n e , ko so iz
pustili zmago v Sežani iz rok, 
t emveč so tokrat odigrali sila 
p r e u d a r n o in zanesl j ivo za 
visoko z m a g o . Preostali dve 
srečanji bos ta odigrani v so
b o t o 12. apr i la (Po lze lan i 
b o d o gostovali v Kranju), pr
vens tvo pa se je nadal jevalo 
že včeraj z derbi jem med Al-
p o s o m K e m o p l a s t o m in 
Hopsi . V 3. krogu odhajajo 
Sentjurčani na srečen parket 
v Zagorje, Hopsi pa gostijo 
B i rokra t . 

JANEZ TERBOVC 

Igralec kroga: Ilija Pe
trovič (Alpos Kemoplas t ) . 

Peterka kroga: Petro
vič, J o v a n o v i č (oba Al
pos) , Meško, Brolih (oba 
Rogla), Ručigaj (Elektra). 

Trener kroga: Igor Puc
ko (Alpos) 

P A N O R A M A 
NOGOMET 

1 . S N L 
22. krog: CMC Publikum 

- M u r a 4 : 0 ( 2 : 0 ) ; L u n g u ( 1 7 ) , 
Koren (33, 92) , Robnik (88). 
Koper - Era Šmartno 0:1 
(0:0); Kovačič (90). Rudar-
Maribor Pivovarna Laško 1:2 
(1:0); Šmon (44); Mostarlič 
(51), Žnuder l (80). 

POKAL SLOVENIJE 
Polfinale, prva tekma: CMC 

Publikum - Dravograd 2:1 
(0:1); Koren (52), Maletič 
(70); Budimir (23, avtogol). 

2. SNL 
17. krog: Dravinja - Jadran 

0:1 (0:1); Božič (45). Vrst
ni red: Domžale 43 , Grosup
lje 37, Aluminij 35 , Ptuj 31, 
Bela krajina 25, Križevci, Izo
la 24, Krško, Livar 21, Jad ran 
20, Zagorje, Triglav, Goriš
ka Brda 18, Nafta, Dravinja 
16, Železničar 7. 

3. SNL - sever 
15. krog: Šoštanj Vransko 

1:1, Paloma - Mons Claudius 
4:0, Šmarje pri Jelšah - Haj-
dina 1:1. Vrstni red: Bistri
ca 32, Pohorje 30, Šoštanj 29, 
Paloma 28 , Hajdina, Šmarje 
24, Stojnci 21, Kozjak 20, Sre
dišče, Krško 19, Vransko, Ma-
lečnik 16, Fužinar 12, Mons 
Claudius 2. 

MALI NOGOMET 
1. SL, 17. krog: Dobovec -

Kix8:3 (2:0); Brečko ( 8 , 3 4 ) , 
Vrečko (14, 27, 27, 35) , Stres 
(36, 37). Vrstni red: Beton 
4 3 , Litija 40 , Dobovec 30, 
Puntar 29, Metropol 21, Kix, 
Napoli 18, Tomaž 17, Sevni
ca 15, Grafis 9. 

KOŠARKA 

1 . SKL - moški 
Za uvrst itev od 1. do 8. 

mesta , 1. krog: Geoplin Slo

van - Elektra 113:71 (93:52, 
63 :35 , 28 :24) ; Ručigaj 24 , 
Čus t i č 11 . . . Koper - Rogla 
72:67 (56:52, 39:38, 19:19); 
Meško, Brolih 14... 

Za uvrstitev od 9. do 14. 
mesta, 1. krog: Kraški zidar 
- Alpos Kemoplast 71:86 
(58:62, 42:41, 17:23); Petro
vič 21, Jovanovič 18... Vrst
ni red: Alpos Kemoplast 32, 
Kraški z ida r 28 , Savinjski 
Hopsi, Triglav, Zagorje 27, Bi
rokrat 25 . 

1 . SKL - ženske 
8. krog: Lek Jezica - Mer

kur Celje 71:85 (52:62, 
35:46, 20 :24) ; Jocič 2 3 , 
Temnik 22.. . Vrstni red: Mer
kur 16, Jezica, Maribor 13i 
Jesenice 11, Sežana 10, Ode
ja 9. 

ROKOMET 

1 . SRL - moški 
17. krog: Termo - Gorenje 

23:27 (8:12); Bedekovič 7, 
Kavtičnik 6... Vrstni red: Celje 
Pivovarna Laško 32, Mobi-
tel Prule 30, Gorenje, Prevent 
24, Trimo 18, Cimos, Rudar 
15, Termo 14, Inles 13, Veli
ka Nedelja 9, Slovan 7, Piv
ka 3. 

POKAL SLOVENIJE 
Četrtfinale, prvi tekmi: Ce

lje Pivovarna Laško - Velika 
Nedelja 38:20 (17:7); Milo-
savljevič 6, Rutenka, Maksi-
č 5... Gorenje - Termo 32:30 
(14:16); Kavtičnik 10, Bede
kovič 8... 

1 . SRL - ženske 
14. krog: Celeia - Olimpi-

ja 28:24 (14:12); S t rmšek 7, 
Jeriček 6... Žalec - Piran 25: 
23 (12:10); Potočnik , Aga-
fonova 6... Vrstni red: Krim, 
Piran 24, Žalec 17, Burja 16, 
Olimpija, Izola 13, Kočevje, 
Celeia 9, Škofja Loka 8, Kranj 
1. 

ŠPORTNI KOLEDAR 
ČETRTEK 27. 3. 

ROKOMET 
1. S R L - ž e n s k e , 11. krog, 

Kočevje: Gramiz - Celeia. 

PETEK 28. 3. 

MALI NOGOMET 
l .SL, 18. krog, Tomaž Mila 

Poetovio - Dobovec. 

SOBOTA 29.3. 

KOŠARKA 
1. SKL - m o š k i , od 1. do 

8. mesta , 2. krog: Ljubljana: 
Union Olimpija - Pivovarna 
Laško, Šoštanj: Elektra - Kr
ka (19), Zreče: Rogla - Geo
plin Slovan (19). 

1. SKL - m o š k i , od 9. do 
14. mesta , 3. krog, Zagorje -
Alpos Kemoplas t , Polzela : 
Hopsi - Birokrat (20). 

1. SKL - ž e n s k e , 9. krog, 
Sežana - Merkur. 

ROKOMET 
P o k a l p o k a l n i h z m a g o 

valcev, polfinale, prva tek
ma, Ciudad Real - Celje Pi
vovarna Laško (18.30). 

1. SRL - m o š k i , 18. krog, 
Velenje: Goren je - Koper 
(19). 

1. SRL - ž e n s k e , 15. krog, 
Kranj: Sava - Celeia, Kočev
je: Gramiz - Žalec. 

SREDA 2. 4. 

KOŠARKA 
1. SKL - m o š k i , od 1. do 

8. mes ta , 3 . krog. Novo me

sto: Krka - Rogla, Laško: Pi
vovarna Laško - Elektra (19). 

ROKOMET 
Pokal Slovenije , čet r t ina 

f inala, p o v r a t n a t e k m a , 
Ljubljana: Krim - Žalec. 

V SPOMIN 
Vili Klančnik 

športniki konjiške in so- \ 
sednjih občin so nemo ob- j 
sedeli ob novici, da je n a • 
cesti blizu Slovenskih Ko--, 
njic v 45. letu ugasnilo živ-
Ijenje športnega pedagoga' 
in košarkarskega trenerja^ 
Vilija Klančnika. Bil je us-. 
pesen trener košarkarjev, 
Cometa. Več kot deset let je \ 
vodil kadete in mladince/, 
s katerimi je leta 1984 po-] 
stal slovenski prvak. Zad-\ 
njih osem let je bil direktor-, 
zavoda za šport Slovenske] 
Konjice in se na tem, po svo- j 
je nehvaležnem delovnem'-, 
mestu, trudil ustreči vsenti 

športnim klubom v občim 
pri razdeljevanju finančni}] 
sredstev. Skrbel je za zani
mive prireditve, s katerimi 
je športno dvorano napol
nil do zadnjega kotička. 

N A KRATKO 
Celjankam prvi troboj ^ 

Celje: V prvem od treh turnirjev evropske lige so zmaga! 
kegljavke Miroteksa. V ogorčenem boju so za 31 keglje 
p remagale najhujše tekmice R o m u n k e , tretje so bile A) 
strijke. Posamični izidi: Andreja Razlag 546 kegljev, Bai 
bara Fidel 527, Marika Kardinar 522, Jožica Šeško 516, Jer 
Grobelnik 508 in Biserka Petak 435 . (JK) 

17. zaporedni naslov 
Tržič : Kegljavke Miroteksa so v zadnji tekmi DP prema 

gale Ljubelj z 8:0. Najboljši sta bili Andreja Razlag (560) ii 
Marika Kardinar (559). To je njihov dvanajsti zaporedn 
naslov državnih prvakinj , vštevši jugoslovansko DP pa a 
17. Druga ekipa Miroteksa je kljub porazu s Konstruktoi 
jem v zadnjem krogu osvojila 1. mesto v B ligi. 

Tehnike ju - jitsa 
M a r i b o r : Na DP v pr ikazu tehnik ju - jitsa za mlade do If 

let je med osmimi klubi tretje mes to osvojil Aljesan iz Šem 
petra. Anja Kragolnik iz Policijskega kluba bori lnih veščii 
Celje je bila druga v kategoriji do 9 let. 

Karateisti na Madžarskem 
Pecs: Karateisti Shito - ryu Celje so se udeležili medna 

rodnega turnirja, na ka terem je sodelovalo 430 tekmoval 
cev. V ka tah je Miha Podpečan osvojil s rebrno medaljo pi 
mlajših dečkih . Živa Berk pa je bila tretja med članicami 
Celjska ekipa dečkov do 18 let je osvojila d rugo mesto. ^ 
špor tn ih borbah je blestel Jožef Stiplošek, ki si je pribori 
z la to medal jo. Dobro se je z drugim m e s t o m odrezala tud 
mlada Vesna Bezgovšek (KK Laško). 

Prizadevni in uspešni organizatorji zahtevnih tekmovanj. 

Žerak sledi Vajdiču 
Rogla: Smučarsko društvo Unior Celje deluje že 77 let, ime pokrovitelja nosi že 17. let* 

Združuje preko 300 članov, tehnično osebje za izvedbo tekem pa šteje 50 članov. Že 16 1' 
uspešno sodeluje z Roglo pri organizaciji tekem evropskih pokalov, državnih in regijskih P 
venstev, sindikalnih tekem... Najstarejši aktivni član je 90-letni Drago Zadravec - Žoli. Zadn 
vikend je pripravilo slalomski tekmi DP. Pri moških je domačin Bernard Vajdič osvojil 
mesto. Na Starem vrhu pa se je izkazal Misel Žerak, ki je med cicibani postal državni prvak 
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Nemško mnenje neugodno 
za Kristijana Kamenika? 

larija Kamenik bo začetek sojenja dočakala v priporu, mnenje nemških izvedencev o sledi copata v Tekačevem pa 
je menda precej neugodno za njenega sina Kristijana 

\larija Kamenik, ki so jo 
\vstrije v ponedeljek pri-
Ijali v ce l jske zapore, je 
la v torek dopoldne zasil
na pri preiskovalni sod-
ci j a s n i Podergajs, ki je 
injo odredila pripor. Ka-
jnikova, katere zagovor
ih je odvetnik Boris Kmet, 
ni že le la zagovarjati, z 

Ivetnikom pa sta se prito-
ia na sk lep pre iskovalne 
dnice v zvez i s priporom. 

• Izvenobravnavni senat je o 
itožbi odločal včeraj in jo 
vrnil. Marija Kamenik bo 
priporu vsaj do 24. aprila, 
item pa ji bodo pr ipor naj-
rjetneje podaljšali. Njen za-
vornik Boris Kmet je po od-
iitvi drugostopenjskega se-
ita že napoveda l vložitev 
hteve za varstvo zakoni to-
ina Vrhovno sodišče RS. 
Isnovni a rgument , na kate-
ga se opi ram, je, da prvot-
sklep o odreditvi pripora 
leta 2000 sploh ni obraz-
žen, saj je Kamenikova se-
ij v pr iporu na podlagi skle-
I izpred treh let,« je pove-
1 Boris Kmet, ki bo dodat-
' a rgumente oblikoval po

tem, ko bo prejel obrazloži
tev sklepa izvenobravnavne-
ga senata v zvezi s pr iporom. 

Kot je napovedala držav
na tožilka iz skup ine za po
sebne zadeve Branka Zobec 
Hrastar, bo sojenje zaradi 
preprodaje mami l , ki je bilo 
v začetku leta razveljavljeno, 
združi la in v obravnavo pro
ti Kristijanu in Konradu Ka-
meniku ter n junima prijate
lja Sašu Fijavžu in Alojzu Za
ložniku vključila tudi obtož
bo z o p e r Marijo Kamenik . 
Slednja naj bi organiz i ra la 
preprodajo mamil , zaradi ka
tere so sodili n jenim otro
k o m in njihovim prijateljem, 
vendar je Višje sodišče v Ce
lju sojenje v začetku leta raz
veljavilo in ga vrnilo za za
četek, sestro Konrada in Kri
stijana Klavdijo Fideršek pa 
v celoti oprostilo. »Ker se ima 
Marija Kamenik na ob tožbo 
pred razp isom obravnave še 
možnos t pritožiti oz i roma je 
po t rebno počakat i , da obtož
nica postane pravnomočna in 
ker je bil iz sojenja v tej za
devi i z ločen sodn ik Milko 
Škoberne , nov sodnik pa še 

ni določen, zaenkrat še ni mo
goče govoriti o tem, kdaj se 
bo sojenje p o n o v n o pričelo,« 
je povedal Andrej Pavlina, 
predsednik Okrožnega sodiš
ča v Celju. 

Mama Kamenik je v začet
ku leta 2000, ko je »mami-
larska afera« prišla na dan in 
so sredi Celja aretirali nje
nega mlajšega sina Konrada, 
pobegni la n e z n a n o kam, av
strijski policisti pa so jo v za
četku letošnjega marca are
tirali v Borovljah, v bližini 
avs t r i j sko - s lovenske meje . 
Ob sojenju zaradi nedovolje
ne preprodaje mamil pa Ma
rijo Kamenik na Okra jnem 
sodišču v Slovenskih Konji
cah najverjetneje še čaka so
jenje zaradi nedovoljene žga-
n jekuhe . Policisti in krimi
nalisti so namreč leta 1997 
odkrili nenavadno dejavnost, 
ki naj bi jo prav tako organi
zirala m a m a Kamen ik . Na 
treh različnih mest ih v Slo
venskih Konjicah in Sloven
ski Bistrici so n a m r e č odkri
li večjo količino žganih pi
jač (ponaredkov vekije in tra-
varice), žganjarska zd ružba 

pa naj bi z ilegalno dejavnost
jo že do takrat zaslužila okoli 
35 mili jonov tolarjev. 

V teh dneh je v Celje pris
pelo tudi tretje i zvedensko 
mnenje v zadevi Tekačevo, ki 
so ga tokrat oblikovali v Zvez-

Kristijan Kamenik (foto: GREGOR KATIČ) Marija Kamenik (foto: SHERPA) \ 

n e m kriminalističnem uradu 
v Wiesbadnu v Nemčiji. Mne
nje bo predvidoma do petka 
prevedeno v slovenščino, za
to na Okrožnem sodišču v Ce
lju o njem zaenkrat še ne mo
rejo podajati mnen j . Neurad
no pa smo izvedeli, da se mne
nje n e m š k i h i zvedencev v 
marsičem razlikuje od mne
nja njihovih šivcarskih kole
gov, in da bi lahko bilo za Kri
stijana Kamenika tudi neu
godno. Kot je povedal višji dr
žavni tožilec Milan Birsa, na
mreč nemški (podobno kot 
slovenski) izvedenci niso iz
ključili možnost i , da so co
pati, ki so jih kriminalisti za
segli Kristijanu Kameniku, pu
stili sled na kraju zločina v 

Tekačevem. »Izvedenci so pri
merjali še nekatere druge sledi 
in stopnje podobnost i so ze
lo visoke, mnenje nemških iz
vedencev pa bi lahko bilo eno 
od odločujočih mnenj v času 
sojenja,« je dejal Milan Bir
sa. 

Pričakovati je, da bo sod
nica Ingrid Lešnik, ki je pred
sednik Okrožnega sodišča v 
Celju Andrej Pavlina ni izlo
čil iz procesa Tekačevo in ji 
bo vrnjen celotni spis, glav
no obravnavo v zadevi Teka
čevo razpisala pred 29. apri
lom, saj morajo na sodišču 
spoštovati predpisan tr ime
sečni rok od razpisa zadnje 
obravnave . 

ALMA M. SEDLAR 

PROMETNE NESREČE 
Zgrmeli s ceste 

Do tragične nesreče , ki je zahtevala že šesto smrtno 
žrtev letos, je prišlo v noči na petek minul i teden. Nekaj 
minut pred 23. uro je namreč v operat ivno-komunikaci j -
ski center Celje poklical 28-letni G. F. T. iz Gornjega Gra
da in povedal, da je sopotnik v o s e b n e m avtu, ki je nekje 
na cesti med Ljubnim in Solčavo zapeljal z voz išča in da 
je v vozi lu več ranjenih potnikov. 

»Takoj po prejetem obvestilu smo sprožili iskalno akcijo, 
v kateri je sodelovalo več policijskih patrulj in okoliški ga
silci. Ob 23.38 so policisti P rometne policijske postaje Ce
lje na regionalni cesti Mozirje-Ljubno izven naselja Šent
janž našli vozilo, ki je zapeljalo s ceste,« pravijo na policiji. 
26-letni R. Ž. iz Gornjega Grada, ki je bil za vo lanom, je 
med vožnjo iz smeri Mozirja proti Ljubnem izgubil oblast 
nad vozilom in zapeljal s ceste v pribl ižno s edem met rov 
globok usek, kjer se je vozilo prevrnilo na s t reho. Zaradi 
hudih poškodb je na kraju nesreče umrl 25-letni sopotnik 
A. H., voznik in druga dva sopotnika, G. F. T. in S. V , oba 
stara 28 let, pa so utrpeli h u d e telesne poškodbe . 

Padel pod traktor 
Pri delu v gozdu med Kamenčami in Podvrhom se je v 

sredo, 19. marca , s m r t n o ponesrečil 74-letni F. K. Omenje
ni je pri spravilu lesa padel pod traktor, ki je 74-letnika 
prevozil . Poškodbe so bile tako hude , da je na kraju nesreče 
u m r l . 

Rudarska nesreča 
še vedno odmeva 
Nesreče se ni dalo predvideti - Z deli na usodnem odkopu jame Preloge 

nadaljujejo 
že od 25. februarja rudarji 
delom v jami, ki je šeste-

S februarja zahtevala živ-
b j i 4 4 - l e t n e g a Mirana 
»želja in 35-letnega Jane-
I Kotnika , nada l juje jo , 
iradi nesreče ocenjujejo, 
I so nakopal i 80 t isoč ton 
emoga manj , kar v denar-
• pomeni petsto mil i jonov 
•larjev, vendar so del tega 
'domestili z nekaj delov-
'mi dnevi . 
Mekaj dni po nesreči je ob-
ikcija pokazala, da sta ru-
5rja umrla zaradi zaduši tve, 
^ d r o b n a analiza rezultatov 
''dukcije pa bo pokazala, ali 
•2a zadušitev poleg ogljiko
va dioksida in metana kriv 
^ strupen dimetil sulhd, ki 
•bil v času meritve,ki so jo 
|\'ajali po nesreči, v štirikrat-
' koncentraciji. Poškodova-
' rudarji so bili pred dnevi 
'di na okrevanju v Fiesi, kot 
^ je povedal direktor velenj-
^^ga p remogovnika Evgen 
'^rvarič, se je polovica le-teh 
^Vrnila na delo. V skladu za 
^^oč družinam ponesrečen-

se je do zdaj nabralo že 
^kaj več kot tri milijone to-
'fjev, denar pa naj bi druži

nam že nakazali . Tehnični di
rektor Premogovnika Velenje 
Marjan Kolenc je še dodal, da 
so na odkopu namestili do
datne merilnike povišane kon
centracije plinov. 

Sicer pa v rudn iku še ved
no izvajajo ukrepe , ki jih je 
izdala rudarska inšpekcija . 
Med omen jene ukrepe spa
dajo tudi dodatni treningi in 
dodatno usposabljanje delav
cev za takšne pr imere , v de
lovne izmene so vključeni tudi 
usposobljeni reševalci. »Vzpo
stavili smo tudi kontrolo plin
skega stanja s s tacionarnimi 
in doda tn imi s tac ionarnimi 
in p renosn imi indikatorji, in
tenzivno pa se ukvarjamo tu
di z rešitvijo nadomest i tve re
zervnih samoreševalnih apa
ratov z drugimi tehničnimi 
rešitvami,« je nadaljeval Der-
varič, ki je ob t em še dodal , 
da še vedno raziskujejo in raz
vijajo nove varnos tne meha
n izme, da bi se lahko v pri
hodnos t i izognili tovrs tn im 
katastrofam. Vsi ukrepi ru
darske inšpekcije pa še ve
ljajo in jih b o d o izvajali do 
prek l ica . 

SIMONA ŠOLINIČ 
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Grozote privlačne 
nedolžnosti 

Največ spolnih napadov na otroke se pojavlja v družini - Otrokom je potrebno bolj prisluhniti 
Po b r e z č u t n i po l i c i j sk i 

statistiki je v Celju ve l iko 
pedof ilov. Že eden bi bil pre
več , po m n e n j u policijskih 
s trokovnjakov pa ima tu
kajšnja pol ic i j ska uprava 
z e l o v e l i k o r a z i s k a n i h (!) 
s p o l n i h z lorab otrok. O 
neodkritih raje ne ugibamo. 
Pedofi l i ja n e izbira . Je v 
vseh slojih družbe, med izo
braženimi in neizobraženi
mi ljudmi. 

Velika večina storilcev je 
moških , saj se ženske kot sto
rilke takšnih kaznivih dejanj 
pojavljajo le v dveh odstotkih. 
Tako je pokaza la raziskava 
pred dvema letoma. »Je pa res, 
da takšna dejanja lažje odkri
j emo v socialno šibkih druži
nah , kjer se izpostavijo še os
tali problemi, kot so alkoho
lizem in nasilje,« pravi Tatja
na IVIušič, vodja Oddelka za 
mladole tn iško kriminali teto 
Uprave kriminalistične poli
cije pri Generalni policijski 
upravi, in dodaja: »Uh, koli
kokrat slišimo, češ da tega pa 
ta človek ni mogel storiti. On 
je vendar odvetnik, ekono
mist.. . , a to ne drži. Pedofili
ja ne dela razlik.« 

Okorna policijska statisti
ka navaja, da je pri nas med 
pedofi l i ma lo povra tn ikov , 
toda Mušičeva ve, da to sko
rajda n e m o r e biti r ea lno : 
»Strokovnjaki, tudi iz tujine, 
vedo, da je stopnja povratni
kov pri spolnih deliktih ve
lika ter da je možnos t , da bi 
n e k d o p r e n e h a l s t a k š n i m 
ravnanjem po obsodbi , mi
nimalna!« Meni namreč , da 
je to le odraz tega, da pri nas 
n i m a m o pot rebnih mehaniz
mov, s kater imi bi to prepre
čeval i . 

Prijaznost pa 
talca 

In kakšen je človek, ki lahko 
zagreni ne eno , a m p a k več 
mladih življenj? »O, to so pri
jazni ljudje. Takšni, ki takoj 
vlijejo zaupanje . Kot goljuf. 
Ali bos te vi zaupal i , d en imo , 
svoj denar n e k o m u , ki je ne
s r amen in že na videz razca
pan in nepošten? Verjetno ne. 
Takšen človek naveže stike 
ne s a m o z o t rokom, včasih 
tudi z njegovo d ruž ino in si 
pridobi tudi njeno zaupanje . 
Sprva tudi ne grozijo. Grož
nje pridejo na dan takrat, ko 
tak človek začuti , da se mo
ra zaščititi. Dovolj je že, če 
o t roku namigne , da m u pri
poroča, da n ikomur ne s m e 
povedati ,« navaja Mušičeva. 

Po valu ogorčenj ljudi, da 
se to dejansko dogaja skoraj 
vsepovsod, so se odpr le šte
vi lne razprave o povišanju 
kazni za takšna kazniva de
janja, toda Mušičeva ima svo
je mnenje : »Mislim, da višje 
kazn i n e bi p r i p o m o g l e k 
zmanj šan ju števila z lo rabe 

otrok. Pot rebno bi bilo vzpo
staviti m e h a n i z m e , ki bi to 
preprečevali. Med drugim tu
di us t r ezno p s ihosoma t sko 
obravnavati storilca in ga na
tančneje nadzorovat i po pre
stani kazni . Se pravi, nadzo
rovati, kaj takšen človek poč
ne in p redvsem, ali je še ved
no v stiku z otroki.« 

Lani je bilo v vsej Sloveni
ji 240 prijav zaradi spolnega 
napada na otroka, od tega sa
m o na Celjskem triinštiride-
set. Gre za odkri te pr imere , 
kar dopušča možnos t , da je 

veliko tega še vedno skritega 
za štirimi zidovi. Številka, ki 
je zaznamova la celjsko ob
močje, je v primerjavi z os
talimi regijami zelo visoka, 
meni Mušičeva. 

Trpljenje 
otroka 

Odkrivanje tovrstnega na
silja nad mladostniki je te
žavno . »Otroci zelo težko go
vorijo o tem. Da se jim ne
kaj dogaja, pa znajo okolici 
sporočiti tudi na druge , ne-
verbalne nač ine . Vendar je 

»Premalo je mehanizmov, ki bi preprečevali spolni napad na otroke,« 
pravi Tatjana Mušič Iz Generalne policijske uprave. 

odvisno od nas odrasl ih, ali 
z n a m o to prepoznat i . Še ved
no i m a m o namreč težave z 
zaupanjem in še vedno se do
gaja, da smo mnenja , da ima
jo otroci le bujno domišljijo 
in da ne vedo , kaj govorijo,« 
je povedala Mušičeva. Sko
raj vedno pa se izkaže, da ta 
sporočila resnično pomeni 
jo, da je nekaj na robe . Da 
otrok trpi. Izjemno p o m e m 
bno je, da z n a m o otroku pri
sluhnit i na pravi način. Ven
dar policija te nedopus tne de-
likte ne more odkrivati tako 
učinkovito kot ostali, ki so z 
otroki v stiku. Ti lažje zaz
najo in opazijo, ali jim otrok 
kaj sporoča. »Policija lahko 
na z lorabo otrok naleti med 
preiskavami drugih kaznivih 
dejanj. Denimo, pri pogovoru 
z o t rokom, ki je pobegnil od 
doma in ki se n a m zaupa na 
tak način,« pravi Mušičeva. 

V pr imeru prijave je delo 
izjemno zahtevno in odvisno 
od tega, od kod je prišla in
formacija o domnevn i zlora
bi otroka in ali gre za kon
kreten s u m ali le razmišlja
nje nekoga, ki se mu zdi ob
našanje otroka nenavadno. »V 
vsakem pr imeru zbe remo in
formacije v o t rokovem ož
jem in š i ršem okolju, torej 
od ljudi, ki prihajajo v stik z 
njim vsakodnevno ali vsaj ob
č a s n o . Tudi od njegovega 
zdravnika, njegovih'staršev, 
učiteljev, socialnih delavcev, 
sorodnikov, sosedov. Seveda 
pa se pogovorimo tudi z otro
kom in starši,« navaja Muši
čeva. Strah vzbujajoč poda
tek pa je, da se kar 80 od

stotkov teh dejanj zgodi zno
traj d ruž ine . 

V Sloveniji je za delo na 
področju mladole tniške kri
minali tete specializiranih 25 
preiskovalcev, ki imajo na 
svoji mizi še ostale p r imere 
mladole tn iškega kr iminala , 
kar pomen i , da je preiskava 
z lorabe otrok le ena izmed 
številnih segmentov njihovega 
dela. Tudi v policiji so mne
nja, da bi boljšo pre iskanost 
tovrstnih grozljivk povečali 
med drugim tudi z višjim šte
vilom preiskovalcev. Ko pa 
policija opravi svoje delo in 
so zadeve v rokah tožilstva 
in sodišč, je slika drugačna . 
Obsodb je bistveno manj , kot 
je bilo v loženih kazensk ih 
ovadb. Nekaj ovadb zavrne
jo, nekateri postopki pa se 
zaradi določenih okoliščin -
velikokrat zaradi izogibanja 
prič - ustavijo, zelo malo pa 
je oprosti lnih obsodb . 

Preiskava kaznivih dejanj 
spolne z lorabe otrok je v kri-
minalistiki eno najtežjih in 
najbolj občutljivih področij . 
»Nekje pr ideš do kr iž išča , 
kjer se moraš odločiti, ali boš 
to počel še naprej ali ne. Ta
krat si ustvariš ob rambne me
han i zme , s katerimi posku
šaš preprečit i , da teh zadev 
ne nosiš d o m o v in jih ne do
življaš osebno . Ne moreš pa 
p r i m e r o v z l o r a b e o t rok 
obravnavati b rez čustev. To 
ne gre,« še dodaja Mušičeva, 
ki se v svoji petindvajsetlet
ni karieri s tovrstnimi primeri 
srečuje skoraj vsak dan . 

SIMONA ŠOLINIČ 
Foto: ALEKS ŠTERN 

Težko 
ozdravljiva 

motnja 
Medicina po besedah p 

ga Tacola, specialista klini^ 
psihologi je v Psihiatrii^ 
bolnišnice Vojnik, vredm 
spolno nagnjenje do otj 
oziroma pedofilijo za spj 
no deviacijo: »Pedofilijoj 
področju kl inične psihoj 
gije pojmujemo kot motn 
spolnega nagnjenja, priji 
mer oseba, ki ima takšno Q 
klonjeno nagnjenje, ni sp 
sobna doživljati zdravej 
spolnega življenja in se spo 
no izražati na zrel način. P 
tem ni nujno, da gre prit 
osebi, ki kaže to nagnjenj 
tudi za motnjo na drugihpl 
dročjih osebnostnega živlf 
nja. Nekatere osebe lahko Š 
žejo tudi globlje motri 
osebnosti , nekateri pa soi 
lativno dobro prilagojeni sv 
j emu okolju vendar imči 
izrazite težave pri navezov 
nju čustvenih odnosov z df 
gimi heteroseksualnimi lju 
mi . Spolno z lo rabo otrt 
lahko povzročijo tudi 09 
be, ki živijo povsem nornuj 
no spolno življenje. V pi 
hiatriji velja, da pedofilija! 
ozdravljiva ali da je izredn 
težko ozdravljiva. Vendar p( 
stajajo z napredkom znani 
sti na področju psihoterap 
je tudi te mo tne dostopneJ 
korekcije. Tudi v našem ol(( 
lju smo začeli uvajati neto 
tere sodobne pristope na p( 
dročju kognitivno-vedenjsk 
terapije, s katerimi poski 
šamo pomagati tem oseban 

Strogost po 
ameriško 

Zanimiv je pogled v Zdr 
žene države Amerike , kj 
pedofile obravnavajo prec 
strožje. Človeka, ki je zal 
di pedofilije odsedel ozii 
ma odslužil kazen , kateg 
rizirajo. Z drugačnimi W 
s e d a m i , p reuč i jo kakši 
možnost obstaja, da bo s sv 
j im g n u s n i m početjem n 
daljeval. Če to možnos t op 
zijo, ga že od dni , ki jih pf 
živi v zaporu , spremlja t 
probation officer. Gre zap 
licijskega uslužbenca, ki 
določa, kje se bo obsojen* 
po i z t eku k a z n i zapos.l 
skratka, spremlja ga na vS 
kem koraku. Ob kateri k" 
uri mu lahko potrka na vi 
ta, mu pregleda osebne sP 
ri, računalnik in tako pol 
če kakršen koli dokaz , ki 
morebi t i pokazal , da se 
vrnil na stara pota. Hkr' 
obves t i ce lo tno bivanjsl' 
skupnos t , šole, vrtce in P( 
litično skupnos t , da v Oj 
hovi bližini živi človek, o' 
sojen pedofilije. 
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jVIrtev zaradi drugih? 
Kmalu bo minilo leto dni od tragične smrti Rajka Velerja, zadeva pa je še v preiskavi 

)evetega maja lani ob 9.55 so 
jperativno-komunikacijskega 
,tra (OKC) PU Celje obvesti l i 
jat d e ž u r n e g a pre i skovalne-
5odnika Branka Aubrehta, da 
je v križ išču Ceste na Roglo in 
ievske ceste v Zrečah med po
vijanjem rek lamnega panoja 
jdila de lovna nesreča s smrt-
n izidom. Elektrika je ubila 25-
lega delavca celjskega podjetja 
ner Rajka Velerja iz Matk pri 
Icu. Zapestje desne roke je imel 
fvavljeno. Na obeh podlahteh 
mel na notranji strani odrgni-
i, podobno poškodbo pa je imel 
li na d e s n e m go lenu . 
Policijska uprava v Celju je 17. 
ijja l a n i o k r o ž n e m u d r ž a v n e m u 
[ilstvu v Celju poslala kazensko 
adbo, ki jo je podpisa l Robert 
avljak, načelnik u rada in višji 
Etovalec . 

Par kazensko 
ovadenih 

i'njej s o zaradi suma storitve kaz-
ega dejanja ogrožanja varnost i 
žensko ovadili 47-letnega Draga 
niha iz Celja, zaposlenega v pod-
|u Simer. V ovadbi med d rug im 
e, da Drago Romih kot odgovor-
oseba za varnost in zdravje v pod-
ju Simer ni ravnal po predpis ih 
tehničnih pravilih o varnos tn ih 
repih in j e tako povzročil , da j e 
šlo do nesreče , v kateri je umr l 
jko Veler. 
)rugi kazensko ovadeni j e 38-let-
Celjan Boštjan Volf, ki j e zapo-
n v celjskem podjetju Premena , 
iimljen j e storitve kaznivega de-
ija povz roč i t ev neva rnos t i pri 
i d b e n i dejavnosti , saj naj bi kot 
govorna oseba za vodenje grad-
lih del ravnal v nasprotju s pred-
i in tako povzročil , da je prišlo 
že omen jene de lovne nes reče s 
rtnim iz idom. 

Ugotovitve 
ministrstva 

iri dni pred k o n c e m maja lani je 
/o Škornik, višji svetovalec v Inš-
Uoratu za delo Republ ike Slo-
lije, zaradi s u m a storitve kazni

vih dejanj poslal o k r o ž n e m u držav
n e m u tožilstvu v Celje prijavo zo
per odgovorni osebi Draga Romi
ha in 39-letnega direktorja Simer-
ja Simona Erjavca, saj naj ne bi rav
nala po predpis ih in tehničnih pra
vilih o varnos tn ih ukrepih , s č imer 
naj bi povzročila nevarnos t za živ
ljenja delavcev, kar je imelo za po
sledico smrt Rajka Velerja. 

V obrazloži tv i teh dveh prijav 
med drugim piše, da so delavci pod
jetja Simer postavljali r ek lamne pa
noje za oglaševalsko podjetje Pre
m e n a d.o.o. Enega od dvanajstih 
panojev so postavljali v Zrečah pod 
20 kV da l jnovodom. V pos topku 
so ugotovili, da so začeli postav
ljati panoje , ne da bi naročnik po
prej pridobil vsa pot rebna dovolje
nja, tako da so objekt postavljali 
na č rno . Naročnik namreč ni imel 

ustreznega soglasja od elektrodistri-
bucijskega podjetja, kjer dovolijo 
ali prepovejo postavljanje panojev 
na trasi svojega dal jnovoda. Če bi 
naročnik počakal z de lom do kon
ca pos topka za pridobitev ustrez
nih dovoljenj, bi verjetno moral pri
dobiti še soglasje elektrodistr ibu-
cijskega podjetja, ki pa ga zaradi 
križanja z da l jnovodom ne bi do
bil. Takrat do nesreče ne bi prišlo. 

Prav t ako pa se nes reča ne bi 
zgodi la , če bi se S imon Erjavec 
kot d i rek to r Simerja p o z a n i m a l , 
ah je p r idob l j eno u s t r e z n o dovo
ljenje za pos tav i t ev objek ta in bi 
po dob l j enem odgovoru z deli mo
ral počaka t i , ker je po z a k o n u o 
graditvi ob jek tov v p r e k r š k u tud i 
izvajalec g r a d b e n i h del , ki sode 
luje pri č rn i g radnj i . Na k o n c u 
o b s e ž n e o b r a z l o ž i t v e pr i jave je 

Silvo Škorn ik nap i sa l , da sta Si
m o n Erjavec in Drago Romih sto
rila kazn ivo dejanje ogrožanja var
nost i pri delu po 2. in 5. ods tav
ku 208 . č lena KZ RS. 

Tožilstvo 
zahteva 

preisitavo 
Takoj na zače tku oktobra lani je 

okrožno državno tožilstvo v Celju 
poslalo o k r o ž n e m u sodišču v Ce
lju zahtevo za preiskavo zoper Si
m o n a Erjavca, Draga Romiha in 
Boštjana Volfa. Za vsakega posebej 
od osumljenih je celjska tožilka Er-
na Mazej silno na t ančno utemelji
la svojo zahtevo . 

Resnici na l jubo je zadeva vide
ti p repros ta , venda r ravno pri ta
kih kazniv ih dejanjih lahko že v 
fazi pre iskave pr ide do mnogih za
pletov. Najbrž b o d o ugotavljali ce
lo to, zakaj ni že Mravljakova služ
ba kazensko ovadila t reh oseb , am
pak s a m o dve, pri čemer se n e bo

do mogli izgovarjati na to, da niso 
poznal i ugotovi tev višjega sveto
valca inšpektora ta za delo . To bi 
n a m r e č p o m e n i l o , da so kr imina
listi svoje delo opravili s i lno po
vršno , saj bi v n a s p r o t n e m pr ime
ru prišli do vsaj p r ib l i žno tak ih 
s p o z n a n j , kakor že omenjen i Sil
vo Škornik. 

iWlater mrtvega 
sina je zlomilo 

Ida Veler, mati pokojnega Raj
ka, je kmalu po nesreči doživela 
živčni z lom in terapevt ji je takoj 
predpisal apaur in in trikrat dnev
no jemanje helexa. Njen m o ž Raj-
ko pa je kl jub not ranj im boleči
n a m skušal ohranit i zdravo pamet , 
kar m u je po čudežu uspelo . Takoj 
je najel kamniškega odvetnika, ne
koč uglednega ljubljanskega tožil
ca, Petra Volgemuta. 

»Ne gre mi za nič drugega kot za 
pravico in zadoščenje b o m dobil , 
ko bodo krivci za smrt mojega si
na kaznovani na sodišču. Simon Er
javec je okoli govoril , da je moj 
sin njegov najboljši in najbolj za
nesljiv delavec, a m p a k v podkre
pitev tega ni storil ničesar. Niti ne , 
ko je bil Rajko še živ in ne , ko je 
umrl . Na dan smrti smo od njega 
dobili tri svečke in sožalno vizit
ko, kar n a m je na d o m prinesel v 
paketu kar poštar. Na pogreb je po
tem res prišel, s edmine pa se zara
di domnevnega pomanjkanja časa 
ni mogel udeležit i . Ker je Rajko po
dedoval kmetijo in si že kupil štiri 
p l emenske bike, je Erjavca večkrat 
pros i l , naj m u 12-urni de lovn ik 
skrajša za štiri ure , da se bo lahko 
posvetil tudi kmetiji in živalim. Na
mes to tega m u je pr imakni l nekaj 
tolarjev na plačilno uro in m u tako 
zaprl usta. Ker je bil sin zavarovan 
kot delavec, smo od celjskega Adria-
tica dobili tri milijone tolarjev odš
kodnine . Od tega je 600 tisoč to
larjev takoj dobilo njegovo dekle 
Nataša Babic, s katero sta živela v 
zunajzakonski skupnost i . Ostali de
nar pa b o m očitno znosil odvetni
ku,« nam je s solznimi očmi pripo
vedoval Rajko Veler st. Na koncu 
pa je vprašal: »Ali veste, kaj mi je 
pokojni sin vedno dejal, ko je utru
jen od 12-urnega dela prišel domov? 
Oči, jaz grem zdaj za nekaj ur k 
svojim bikcem, ki mi pomeni jo vse 
na svetu.« 

BOJAN GROM 

Fotografija panoja, kjer se jasno vidijo smrtonosne električne žice. 

''ružinskega albuma: levo je pokojni Rajko, v sredini njegova babica, desno pa mati Ida, ki je danes odvisna od močnih 
barbituratov. Rajko Veler pričakuje pravično sodbo za tiste, ki so sodelovali pri sinovi smrti. (Foto: GK) 



28 

Oskarji v senci vojne 
Oskarji v svoji 75-letni 

karieri še nikoli n iso bili od
povedani, prestavljeni pa so 
bili trikrat. Leta 1938 zara
di poplav v Los A n g e l e s u , 
leta 1968 zaradi atentata na 
Martina Luthra Kinga in le
ta 1983 zaradi atentata na 
tedanjega predsednika Ro-
na lda Reagana . Letos j ih 
zaradi vojne v Iraku n i so 
prestavili , so se pa odvijali 
v njeni senci . 

Demonstrant i so vedrili na 
ulicah, ponarodela rdeča pre
proga je tokrat manjkala, mno
gi prisotni pa so dane minu te 
pozo rnos t i namen i l i vojni . 
Najbolj je izstopal Michael 
Moore, režiser z oskarjem na
grajenega dokumentarca Bo-
uling za Columbine. Na ma
jici je n a m r e č nosil nap i s : 
»Shoot movies, not Iraque!« 
Resnici na ljubo se je sredi tako 
krvavih dogajanj podelitev Os
karja zdela malce odveč. To
da zgodila se je - v imenu slo
gana: »Življenje gre napre j 
kljub vojni!«, kot je v časopi
sih pokomentiral nastopajo
či Elton John. 

Napovedovali smo , da bo
do O s k a r j i razdel jeni pred
vsem enakopravno - po klju
ču kompromisa - kar se je bolj 
ali manj tudi zgodilo. Med na
grajenimi ni niti en film pre
več izpostavljen. Chicago Ro
ba Marshalla je najboljši film, 
toda najboljši režiser je Ro
man Polanski, čigar Pianist 
tako zaključuje svojo udarno 
filmsko pot od Cannesa na
pre j . Najboljši igralec je 
Adrien Brody iz Pianista, naj
boljša stranska igralka pa Cat-
herine Zeta Jones, ki se je v 
Chicagu kljub pomagajočim 
mon tažn im rezom še najbolj 
potrudila. Chicago je tako si-

karjem za najboljši animira
ni film kot Pianist kronala svo
jo dolgo pot festivalskih na
grad ter priljubljenosti med 
obč ins tvom. V bis tvu tudi 
ameriškim. In zas luženo pre
magala ostale nomini rance v 
tej kategoriji. »Skoraj« najbolj
ši tuji film je tudi Govori z njo 
Pedra Almodovarja, ki so m u 
prisodili nagrado za najbolj
ši scenarij. Eminem je - kot 
napovedano - dobil nagrado 
za najboljšo gg^em za udarni 
singl iz 8 milj, Loose yourself. 
Gospodar prstanov: Stolpa je 
dobil dva tehnična kipca, 

cer dobil največ O s k a r j e v - s k u - Eno največjih presenečenj 
paj šest - toda to niso najbolj same podelitve in najbolj zgre-
p o m e m b n i kipci. Najboljša šena tarča naših napovedi ta-
igralka je Nicole Kidman iz 
Ur do večnosti, najboljši stran
ski igralec pa Chris Cooper iz 
Prilagajanj. 

Najboljši tuji film je postal 
po zamisli zanimiv, a rahlo 
dolgovezni Nikjer v Afriki, ki 
je tako premagal Heroja Zhan-
ga Vimoaja in Moža brez pre
teklosti Akija Kaurismakija. 
Enega tistih, ki se na priredi
tev niso niti oglasili. Ampak 
prav tako bi lahko rekli, da je 
najboljši tuji film risanka Ču
dežno potovanje, ki je z os-

ko ostane Martin Scorsese. 
Njegova ljubezenska ironiza-
cija New Yorka, imenovana 
Tolpe New Yorka, ni dobila 
nič. Eden najboljših neafir-
miranih ameriških režiserjev 
bo očitno moral počakati na 
boljše čase. Če se m u že ni 
posvetila Akademija, m u mi 
posvetimo stavek več. Govo
ri se, da bo snemal kultno ZF-
knjigo Hyperion - tako vsaj 
pisec Dan Simmons. Ker to 
ni navadna knjiga, Scorsese 
pa ni navaden režiser, lahko 
pričakujemo najmanj nekaj 
podobnega The dune v ver
ziji Davida Lyncha. Ampak 
- ali kdo trdi, da bo Akade
mija zrela za to? 

PETER ZUPANC 

Michael Moore, najboljši dokumentarec (Bovvling for Columbine) in 
najglasneje proti vojni 

Nicole Kidman, najboljša igralka 
(Ure do večnosti) in najbolj objokana 

Catherine Zeta Jones, najboljša v stranski vlogi (Chicago), je klub 
visoki nosečnosti s Queen Latifah nastopila v pesmi I Move On. 

Pedro Almodovar, najboljši sce
narij za Govori z njo 

Chicago 

Piše: PETER Z U P A n I 

Od mjuzikla že v osno
vi ne m o r e m o pričakovati 
»stika z realnostjo«. Ljud
je pač n i m a m o navade - re
c imo - sprožiti prepira s pe
smijo, pa da n a m pri tem 
iz neba av tomat ično pade
jo mikrofon , zvočnik i in 
glasbena spremljava. Mju-
zikl je povečini - čeprav ne 
vedno - tisto, kar v sodni 
dvorani Chicaga izvaja Ric-
hard Gere. Step dance . Ve
liko ropotanja. Veliko bleš-
čanja. Veliko p razn ih be
sed in retoričnih zasukov. 
Veliko blefiranja. Pa pra
zen nič. To logiko je do vr
toglavih višin 
pripeljal Buz Lu-
hrman z Moulin 
rouge. Film je či
sto skrajno igrač-
kanje s formo in 
tudi (v m a j h n o 
pilulo zbito) vse
bino. Drzne si vse, ker to 
vidi kot svoje poslanstvo. 
Zaradi t eh skra jnos t i je 
Moulin rouge film vizije. 

Chicago pa ni igračkanje. 
In tudi ne vizija. Chicago 
je bolj mo tna stvar. Od for
m e os tane nagla mon taža 
že znan ih plesnih kadrov. 
Zdi se, da režiser Rob Mars-
hal to počne zato, da bi pri
kril težave svojih igralcev 
s p l e s o m in pe t jem. Ni 
stvar v tem, da sta Catheri
ne Zeta Jones ali Richard 
Gere izvedbeno slaba; a tudi 
nista tako dobra , kot se ju 
predstavlja. Izrabljena sta 
povsem po logiki p romo
cije: slavna imena v novih 
čevljih = nov mjuzikl. Res? 
Po drugi strani od vsebine 
os tane že povedana in nes-
filtrirana zgodba o medi
jih, ki znajo le šok pretvo
riti v slavo, pa o občinstvu, 
ki ceni le pojavljanje v me
dijih. In? 

Težavo »stika z realnost 
jo« - t ežavo upravičenost 
prepevanja - Chicago rej 
na ta način , da so vse glas 
bene točke v bistvu prevod 
zares doživetega v sanje 
Roxie {Renee ZellweggeT 
rec imo pos luša moža , k 

laže zanjo , in t( 
sanja v koreogra 
fiji. S pet jem. Pa 
d e c na t rda ti; 
d o ž i v i m o , kc 
pro t i k o n c u fij 
m a Roxie zares 
zapoje . In to sla

bo . A m p a k tudi ta padec 
ni preveč boleč . Tudi te
daj n e p a d e m o iz mjuzi
kla. Tudi to je le ublaže
na, po l ikana , mjuzikl ver
zija t rdih tal. Vzpon sledi 
skoraj takoj . Ko na konco 
filma Richard Gere ploska 
b ivš ima z a p o r n i c a m a , ki 
sta vstali od mr tv ih , plo
ska.. . S tep d a n c e u . Same
mu sebi . Ohranjanju ritua
la. Najprej film, nato gle
d a l i š č e , n a z a d n j e spef 
film. Bob Fosse, gledališ-' 
ki mjuzik l . Rob Marshal. 
Vprašanje, ki os tane za ko
nec, je prepros t otroški za
kaj. Kaj da Chicago, česar 
ni dal prvi film; kaj da Chi
cago, česar ne da gledališ
če? Žaromet i se bolje vi
dijo, ker je pač filmska teh
nologija šla naprej - in ki
no vs topnica je cenejša od 
gledal iške . To pa je tudi 
vse. 

PETER ZUPANC 

Tedenski pregled od ponedeljka do nedelje (10. 3. do 16. 

Tri iresoija 

Prvo vesolje: Iranskega minimalis ta Ab-
basa Kiarostamija, ki z varčno kamero in 
ver is t ičnim, o b e n e m pa zelo razkrivajo-
čim dialogom, vozi skozi z a k o n e in pre
povedi rodnega Irana. Še eden od njego
vih nagrajenih filmov. 

Vsebina: Na navidezno n e s k o n č n e m po
tovanju okoli mesta popotnik išče prostor, 
kjer bo umrl , in pomagača , ki ga bo po
tem zakopal . Toda v Iranu, kjer je samo
mor greh, p o m o č pri s a m o m o r u pa prav 
tako, je njegov cilj prakt ično b rezupen . . . 

R: Okus češnje (Ta'm-e guilass, Iran) 
Režija: Abbas Kiarostami 
Vloge: Homayoun Ershadi , Abdolhossein 
Bagheri ^ 

Drugo vesolje: Preden je v ne
go tovo orb i to Solarisa stopil 
George Clooney - vodil pa ga je 
Steven Soderbergh - se je tam 
znašel že ruski režiserski as An
drej Tarkovski. Dvomi v našo 
s p o s o b n o s t poznavan ja ljudi 
pod rusko takt irko odmevajo 
še močneje . Če ste pozabili na 
klasiko ali pa vas je ogled mo
de rne verzije filma zbodel , da 
bi si jo ogledali: stari Solaris 
pr ide v Metropol - na eno , po
sebno projekcijo. 

Vsebina: Vesoljska postaja or-
bitira okoli neznanega plane
ta. Nanjo pride zemeljski psi
holog, ki ga preganjajo duhovi 
preteklost i . In zdi se, da ti du
hovi na postaji oživijo... 

Posebna projekcija v četrtek 
(27. 3.) ob 17. uri 

Solaris (Rusija) 
Režija:Andrej Tarkovski 
Vloge: Nata lya B o n d a r c h u k , 
Donatas Banionis 

Tretje vesolje: Z njim n a m pos t reže stari 
maček Robert Altman. In da, svet angleš
ke aristokracije je vesolje zase . Šele umor 
ga lahko pretrese . Zadnji iz marčevskega 
ciklusa oskarjevcev. 

Vsebina: Na podeželju se dobi skupina 
aristokratov. Zaradi lova, druženja in užitka. 
Šele ko eden od njih umre , pridejo do spoz
nanja, da imajo tudi njihovi služabniki svoje 
življenje. Je moril butler? 

Ciklus: Oskarjevske naveze 
Gosford park (VB/ZDA/Nemčija/ I ta l i ja) 
Režija: Robert Altman 
Vloge: Krist in Scott T h o m a s , Michae l 
G a m b l i n 
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Modni navdihi 
zaviti v pomlad 

Pripravi la : 
VLASTA 

CAH ŽEROVNIK 

Foto: GREGOR KATIČ 

V dvorani Narodnega do
ma v Celju so se v četrtek zve
čer po stropu podili barviti 
snopi svetlobe v obliki igri
vih balončkov in cvetlic, vmes 
pa so plesali in jih lovili Vla-
dimirini Modni navdihi. 

Uvodna dinamična plesna 
točka Top fit Divas je bila kot 
modni napovednik prihajajo
če pomladi. Letošnja moda bo 
razgibana, odločna in samo
zavestna; z njo pa tudi vsi, ki 
bodo navdih za novo vizual
no podobo poiskali pri njej. 

se zavili vanjo, se veselili z njo. 
Presek m o d n e p o n u d b e na 
Celjskem smo si ogledali v p r e 
polni dvorani ter bili eni bolj 
in drugi manj navdušeni nad 
videnim. Vsekakor pa bo lah
ko vsakdo, ki uživa v modi, 
izbrskal kaj všečnega zase. Če
prav letošnji trendi strastno 
simpatizirajo z mikro mini 
krilci, vročimi hlačkami, de-
kolteji, as imetr ičnimi rezi, 
transparenco... , predlagajo tu
di elegantno zadržano in le
žerno športno opravo. 

Modiana s pestro izbiro 
mladostno-ležernih oblačil v 
peščeno in zemeljsko rjavi barvi 

BIGG R - bela poleg črne, še posebej 
za športne priložnosti, najraje 

prijateljuje z rdečo. 

Josephine Collection - bela in črna 
sta še vedno hit (ne)barvni 

kombinaciji. 

Jolanda Thaler - žepek pri žepu-
military look, v družbi s svetlečimi 
senzualnimi draperijami, ki 

prebujajo radovednost... 

Diana Kotnik Lavtižar-za ljubkost 
pomladno-poletnih noči - etno 

azijska figuralika! 

Josephine Collection - črn kostim 
z belo obrobo in »zvezdniškim« 

utrinkom na vratnem izrezu. 

Kruli in kruhe 

Piše: MAJDA KLANŠEK 

Kvašene 
preste 

Za 20 prest potrebujemo: 
500 g moke, 1/2 žličke soli. 
2 5 g kvasa, 1/4 litra 
mlačnega mleka, 50 g 
surovega masla, jajce, 
rumenjak, 1 do 2 žlici 
debele soli. 

Moko presejemo v skledo, 
po t re semo po njej sol in 
na red imo na sredi jamico. 
Vanjo nadrobimo kvas in z 
malo mlačnega mleka in malo 
moke zames imo kvaseč. 
Pokrit naj vzhaja 15 minut. 
Iz kvasca, vse moke, surovega 
masla, jajca in po potrebi 
mleka s t epemo voljno 
kvašeno testo. Stepamo tako 
dolgo, da se začno delati 
mehurčki in se testo loči od 
sklede. Testo naj pokri to 
vzhaja 30 do 40 minut . 
Vzhajano testo razdelimo na 
20 enako velikih koščkov. 
Vsakega obl ikujemo v 
svaljek, debel za prst, in ga 
zvijemo v presto, kakršne kaže 
slika. Preste razvrst imo na 
pekač in jih pustimo pokrite 
vzhajati še 15 minut. Pečico 
segrejemo na 200 stopinj . 
Preste p r e m a ž e m o z 
razžvrkljanim rumenjakom, 
jih po t re semo s soljo in 
pečemo na srednji t e m p e 
raturi v pečici 10 do 12 minut, 
da postanejo zlato rumene. 

Kruhki za 
s ladokusce 

Za k a k š n i h 12 k r u h k o v 
pot rebujemo: 500 g moke, 
30 g kvasa, 1/4 I mlačnega 
mleka, ščep sladkorja, 
žlička soli, rumenjak, po 2 
žlici sezamovega semena in 
maka, za pekač olje. 

En pekač ali dva namažemo 
z oljem. Moko presejemo v 
skledo, na red imo na sredi 
jamico, nad rob imo vanjo 
kvas in ga z mlekom, 
sladkorjem in malo m o k e 
zmešamo v kvaseč. Kvaseč 
po t resemo z moko , ga 
pokri jemo in pus t imo 15 
minut vzhajati, da na vrhu 
razpoka. Sol potresemo na rob 
moke in nato vso moko 
pognetemo s kvascem. Testo 
stepamo, dokler se nam ne 
zdi suho in ne začne delati 
mehurčkov. Pokrijemo ga in 
ga damo vzhajat za 30 minut. 
Iz testa obl ikujemo 20 cm 
dolge svaljke, debe le pri
bl ižno 2 cm. Iz njih 
obl ikujemo, sp le tamo ali 
valjamo k ruhke , kot jih 
prikazuje fotografija. Kruhke 
polagamo na pekač . 
Pokrijemo jih in pus t imo 
vzhajati 20 minut . Pečico 
segrejemo na 220 stopinj . 
Kruhke p r e m a ž e m o z 
razžvrkljanim rumenjakom 
in potresemo s sezamovim ali 
makovim semenom. Pečemo 
jih na drugi višini 25 minut. 
Na začetku peke polijemo po 
dnu pečice skodelico vode. 
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Z Intersparom 
v modno 
pomlad 

v pozdrav pomladi so se sredi celj
skega Interspara 24. in 25. marca zgo
di le m o d n e predstavitve b lagovn ih 
z n a m k oblači l in m o d n i h dodatkov, 
ki zaokrožujejo nj ihovo najnovejšo 
ponudbo . Z namenom? Polepšati vi
zualn i vsakdan, n a m počutje narav
nati v bolj opt imist ično. 

Opt imis t ično , barvi to , igrivo, indi
vidualno. . . je tudi rdeča nit, ki pove
zuje pr ihaja joča p o m l a d n o - p o l e t n a 
t rendovska vzdušja. 

»Ti si ta, ki se spozna.. . ,« je uvodo
ma zapel eden izmed glasbenih gostov, 
Sebastijan. Da se spozna te na m o d o , 
pozna te svoj okus in ga zna te prilaga
jati svoji podobi , ne bos te izrazili zgolj 
z nakupom eminentno zvenečih in noro 
dragih blagovnih znamk . 

Prikazani modni utrinki iz celjske
ga Interspara so dokaz , da lahko odlič
n e ideje dobi te tudi v njihovih trgovi
nah . Odlikuje jih m o d n a ak tua lnos t , 
enos tavnost in - kar je v vse prej kot 
rožnat ih časih še kako dobrodoš lo - ce
novna dos topnos t . 

CHEVIGNON-oblačila zanj 

ub ugodnim cenam pa v intersparu ne manjka tudi 
manih tujih blagovnih znamk. TOP LINE je le ena 
ned njih, ki se spogleduje s fenomenom stoletja -
insom. Videz obrabljenega ali temno modrega, ka-
rvam je ljubše, pravijo letošnje smernice. Dolgo 
tal ali super mini krilce, pa je že stvar okusa In 
merne postave. TOP LINE se spogleduje tudi s tren-
vskim mllltary lookom. Tipične olivno zelene barve 
lojaškimi elementi - epoletami, našitimi žepi. 

NostalgičnI, romantični cvetlični vzorci, rdeči barv
ni akcenti, brezmejna možnost kombinacij... Potre
bujete še kaj? Tudi to boste našli - v IntersparovI 

trgovini STREET ONE! 

Moda si je letos privoščila potovanje v daljne ekso
tične kraje - tudi na Orient - z vezeninami, bordurami, 
etno vzdušji na majčkah, krilih... In nekaj teh vtisov 

prenesla tudi na oblačila NAF-NAF! 

'^BIANI - da se bodo pogledi na ulici obračali v vašo 
^^r\ Za lepe noge predlaga letošnja moda tudi sen-

zualno vzorčaste nogavice. 

HERVIS, Svet športa - za velike, manjše In najmanjše športne navdušence 

Imate kljub vsemu najraje doma oziroma pri šivilji 
sešita oblačila? V IntersparovI trgovini GALERIJA 
»S« boste lahko Izbrali modno In kvalitetno metrsko 
blago. Iz katerega si boste lahko sešill - denimo tak-

šnele hlače v gigantskem vojaškem vzorcu! 

Kje najdete blagovne znamke ENERGIE? Ne bo treba 
v Parlz,tudi Ljubljano ne - kar v celjski Interspar! Po 
trendovske hlače na zvonec, po novomodno hipljado 
s cvetličnimi vzorci, volančki, draperijami. In moški? 
V SPORTINI mislijo tudi nanje, tokrat s karo in črta
stimi vzorci. So lepše navpične ali vodoravne, se spra 

šujete? Zakaj pa letos ne - diagonalne? 

Za urice, ko sije sonce, ko pada dež, ko piha veter... 
Ko se počutimo slabo, da se počutimo bolje. In ko se 
počutimo dobro, da se počutimo - še bolje! Z oblačili 

THOMAS ŠPORT! 
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XC 90 - volvov veliki SUV 
al i a v t o m o b i l i za 

gjrtno prež iv l janje pro-
,ga časa so v s e pri l jub-
nejši, t ako da je skoraj 
tovarne, ki ga takšne -
vozila n e bi ime la v pro-
ainu. BMW X5, pa mer-
desu ML in š e nekate -
n p o d o b n i m se sedaj pri-
užuje š e v o l v o XC 9 0 . 
\' v s a k e m p r i m e r u gre za 
lik kos a v t o m o b i l a , saj ga 
v d o l ž i n o za 479 cent i -
etrov, ob t e m je o p a z n a 
ii njegova višina (174 cen-
letrov). Volvo CX 90 je 
voljo s p e t i m i ali ce lo 

dmimi sedež i , pri č e m e r 

se zadnja dva z loži ta v d n o 
vozila. Pri Volvu so v e d n o 
veliko pozornos t i namenja l i 
va rnos t i in t ako je tud i v XC 
90. Tako so za rad i višjega 
tež išča razvil i p o s e b e n si
s t e m , ki ščiti p red pos led i 
cami moreb i tnega prevrača
nja, ka r je v s e k a k o r novos t 
v t em r a z r e d u . Velik, ze lo 
velik je l ahko pr t l jažnik , ki 
mer i od najmanj 483 do naj
več 1837 l i t rov, p o d r u g i 
s t rani je av to od tal odda
ljen 218 mi l imet rov , kar je 
p o v s e m s p o d o b n o . 

Seveda je z raven stalni šti
r ikolesni p o g o n , motor j i pa 

so ta h i p trije, dva benc in 
ska in d ize lsk i . Prvi je 2 ,5-
litrski pe tva l jn ik s po štiri
mi venti l i na valj in z 210 
KM pri 5.000 vrtljajih v mi
nu t i . Sledi šes tval jni agre
gat , ki pri g ibni p ros to rn i 
ni 3,0-litra p o n u j a 272 KM 
pri 5.100 vrtljajih v minu
ti. Dizelski m o t o r ima pet 
val jev in 2 .401 k u b i č n i h 
cen t i me t ro v g i b n e prostor
n i n e ter 163 KM pri 4 .000 
vrtljajih v m i n u t i . Z n a n e so 
tud i c e n e , saj je volvo XC 
90 na voljo v c e n o v n e m raz
p o n u od 11,6 do 14,7 mili
jona tolarjev. Volvo XC 90 

»Zdravlff in malo 
manj »zdravite... 

Nemške avtomobilske to
varne so v preteklem letu raz
lično poslovale. Razlike so 
bile tako rekoč izjemne, saj 
je denimo BMW ustvaril svoj 
najboljši poslovni rezultat v 
vsem svojem obstoju, med
tem ko Fordu in Oplu sploh 
ni šlo dobro. 

Med tistimi, ki naj bi jim 
šlo še naprej kar dobro, je re
cimo Audi, ki je lani ustvaril 
za 22 milijard evrov prome
ta. To velja tudi za BMW, ki je 
imel lani 38 milijard evrov pro
meta in je naredil več kot mi
lijon avtomobilov. Na listi eko
nomsko in sicer zdravih je Mer
cedes Benz, katerega promet 
v letu 2002 je bil vreden prib
ližno 50 milijard evrov in se 

mu je posrečilo prodati več kot 
1,1 milijona vozil. Seveda je v 
tej druščini tudi Porsche. Nje
gov promet je dosegel števil
ko 4,9 milijard evrov, iz to
varne pa je do kupcev pripe
ljalo 55 tisoč avtomobilov. Do
bro naj bi šlo še naprej tudi 
Volksvvagnu, ki je prvak po šte
vilu izdelanih vozil in prome
tu. Ta je bil vreden 86 mili

jard evrov, naredili pa so do
bre tri milijone vozil. 

S težavami se bo še naprej 
ubadal Ford. Za sedaj še ni zna
no, koliko je bil vreden nje
gov promet, vendar menijo, da 
še ni iz najhujšega, čeprav bo 
letos na trge poslal kar nekaj 
novih avtomobilov. Tudi Op
lu ne prerokujejo posebej svetle 
prihodnosti . Lani je ta tovar
na naredilo dober milijon av
tomobilov, medtem ko podat
ka o prometu še ni, ve pa se, 
da je ta v Nemčiji dosegel sko
raj 15 milijard evrov. 

Gol f v letu 2 0 0 2 š t . 1 ? 
Avtomobilska srenja se ž e 
ir nekaj časa prepira, ka
ro vozi lo je š lo leta 2002 
ijbolje v promet. Po eni sta-
stiki je prvak francoski 
eugeot 206, po drugi dol-
oletni dosedanj i prvak 
) lkswagnov golf. 
O tem je nekaj malega po-
ledal tudi prvi človek koncer-
B VW Bernd Pischetsrieder. 
^a\ je, da so lani prodali prib-
b o 760 tisoč golfov in da je 
»rej njihovo vozilo še vedno 
levilka 1 na evropskih trgih. 
Ib tem je predstavil tudi lan-

rezultate poslovanja. Ta-
;oso imeli lani 3,9 milijarde 
kov dobička, kar je manj kot 
(ta 2001, ko ga je bilo za 4,4 
milijarde evrov. Čistega do
teka je bilo za 2,5 milijarde 
vrov, kar je znova manj kot 
to prej. Skupina Volksvva-

je ob tem izdelala 4,9 mi

lijona vozil. To je bilo 12,1 
odstotek vse oziroma svetov
ne produkci je avtomobilov, 
vendar pa za 0,3 odstotka manj 
kot leto nazaj. Po mnenju Pisc-
hetsriederja letos takšnih re
zultatov ne bo mogoče pono
viti, še posebej zaradi tega ne, 
ker je ekonomski in politični 

položaj v svetu precej nego
tov. Kljub temu pa je VW v 
prvih dveh letošnjih mesecih 
prodal 732 tisoč avtomobilov, 
kar pa je bilo za 4,5 odstotka 
več kot v enakem lanskem ob
dobju. Kot pravijo, je to pred
vsem posledica dobre proda
je na Kitajskem. 

VVVgolf 

Tudi februar z minusom 
Tudi v drugem letošnjem me-

^ u prodaja avtomobi lov v drža-
4h Z a h o d n e Evrope ni bi la iz-
fmna, saj je bila v primerjavi z 
*iakim lansk im m e s e c e m manj-
* za 3,5 odstotka. Na dvomeseč -

ravni pa je padla ce lo za pet 
•dstotkov. 

^ Dobro so šli avtomobili v februar
ji v p r o m e t s a m o v Italiji (p lus 
'Sem ods to tkov) , pa še t a m ver-
^tno zgolj zaradi tega, ker se je 
'ržava odločila za davčne olajša-

pri zamenjavi s tar ih vozil z no-
'imi. V Nemčiji je bilo kupcev si-
•̂ r le za 0,1 ods to tka man j , je pa 
'''odaja zato v Franciji padla za sko-
ĵ o s e m ods to tkov in v Veliki Bri

taniji za ma lenkos t manj kot šest 
ods to tkov . 

Med tovarnami , ki so imele fe
bruarja največji minus , je bil pre
senetljivo nemški BMW, saj se je 
povpraševanje zmanjša lo za skoraj 
deset odstotkov. Še globlje je pa
del Fiat , ka t e r ega p roda ja se je 
zmanjšala za 18,6 odstotka. Povsem 
drugačna je zgodba japonskih av
tomobi lskih hiš . Pri teh je plus pe-
tods to ten , letos pa se jim je posre
čilo prodat i 255 tisoč avtomobilov. 
Napovedi za pr ihodnje mesece si
cer niso obetavne . Če se bo vojna v 
Iraku vlekla, pravijo analitiki, po
tem se u tegne zgoditi , da se bodo 
zaloge že narejenih vozil iz jemno 
poveča le . 
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N A S I MATURANTI 

14. marca je imel maturan t sk i ples 4.a - EKT Po-
s lovno-komerc ia lne šole Celje. Zgornja vrsta od le
ve proti desni : Andrej Govedič, Tanja Kitak, Luka 
Glavnik, Božena Kamenšek , Tina Kobale. Druga vr
sta: Nina Plaznik, J a n u š Hunski , Sanja Bašič, Va
lent ina Cerovski, Anja Remus , Anja Buzina. Tretja 
vrsta: Katja Hohnjec , Andreja Lavrin, Vanja Vanov-
šek. Barbara Jeze rn ik , Tanja Čretnik, prof. Alenka 
Vrabič - Vukotič, Natalija Šlogar, Špela Korošec, 
Kristina Mali, Maja Jagodic , Monika Očko, Stanka 
Knez, S imona Tramšek . Sedijo: Bojan Bonjšak, Da-
mir Hrepevnik , Bojan Kostadinovič, Mladen Čuli-
brk , Matej Vidic in Dijana Rajkovič. 

Maturanti! Pošljite n a m fotografije z maturant
skega plesa skupaj z vaš imi imen i in objavili jih 
b o m o na naš ih straneh! 

Lepote na pretek 
Konec tedna so bila na večih prizoriščih v Celju na ogled 

tako lepa dekleta, ki so se sprehajala po modnih pistah, kot 
postavni moški. V Planetu Tuš so se predstavile letošnje mišice 
vseh vrst, od mis Slovenije, Universe, Havaji Tropic, Hit Casi-
no, do Kraljice Slovenije. Med fanti pa so največ pozornosti 
zbujali trije mačoti, ki so bili tokrat le zgoraj brez. Slačifant 
Ricky se je v Celju pokazal s Sašom in Alexandrom, za kaj več 
pa bo treba počakati na kak drug dogodek. Foto: GK 


